
 

   
 

 
  

2012 

 

 

 

Onderzoeksrapport              
Behoefte van burgers in sociale 

verbanden 



  Onderzoeksrappor 2012 - 2013 
Versie 1.0 

 

 
      Pagina 2 van 87 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
Gegevens opdrachtgever: 
 
Organisatie    : Gemeente Oude IJsselstreek 
Contactpersoon  : Toon Tomberg 
Adres    : Staringstraat 25 te Gendringen  
 
 
 
 
 
 
Gegevens Projectgroep: 
 
Naam  : Hanane Nougaoui 
    Sejla Kurtanovic  

  Melanie Weiland 
Klas  : BMA-G03 
Studiejaar  : Leerjaar 4 
Periode    : September 2012- januari 2013 
Opleidingsinstituut  : Hogeschool van Arnhem en Nijmegen 
Locatie    : Arnhem 
Begeleidend docent  : Maartje Loncke 
 
 
 
   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



  Onderzoeksrappor 2012 - 2013 
Versie 1.0 

 

 
      Pagina 3 van 87 

Voorwoord 
 
Na drie maanden onderzoek te hebben gedaan in de gemeente Oude IJsselstreek ligt hier 
ons onderzoeksrapport voor u klaar. Wij zijn tevreden over het eindresultaat. We zijn ook erg 
tevreden over de ervaringen die zijn opgedaan tijdens de onderzoeksperiode. 
  
Het proces naar de totstandkoming van dit onderzoeksrapport is soepel verlopen. Het heeft 
enige tijd gekost om alle verenigingen op te zoeken, maar we hebben geen grote problemen 
ervaren. We willen alle medewerkers van de gemeente Oude IJsselstreek en de vrijwilligers 
van de verenigingen bedanken voor hun gastvrijheid, geduld en vooral de behulpzaamheid 
die zij hebben getoond tijdens ons onderzoek.  
  
Zonder iemand te tekort doen, willen wij een aantal mensen in het bijzonder bedanken. 
Zonder hen was dit onderzoek niet tot stand gekomen. Allereerst de heer Tomberg, 
medewerker van gemeente Oude IJsselstreek. Met hem hebben we kunnen brainstormen 
over hoe het onderzoek moest verlopen en hoe de verenigingen hierbij te betrekken. 
Daarnaast was er ruimte beschikbaar gesteld voor ons op het 
gemeentehuis, om daar aan de slag te kunnen gaan.  
  
In het bijzonder willen we onze stagebegeleider mevrouw Loncke bedanken voor haar 
begeleiding tijdens het onderzoek en voor haar coachende rol. Mevrouw Loncke heeft ons in 
laten zien wat een onderzoek inhoud en hoe deze het beste te kunnen uitvoeren. We hebben 
veel steun gehad aan onze begeleider en ze heeft altijd klaar gestaan om ons te adviseren 
en ons te voorzien van feedback. 
  
We wensen u als lezer veel plezier met het doorlezen van ons onderzoeksrapport en we 
hopen dat het onderzoek u een beter inzicht geeft over burgers en zijn verbanden. Indien u 
nog vragen heeft, kunt u contact opnemen met ons. 
  
Sejla Kurtanovic 
Hanane Nougaoui & 
Melanie Weiland 
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Managementsamenvatting 
In dit adviesrapport wordt een advies uitgebracht aan de gemeente Oude IJsselstreek over 
de specifieke rol van verenigingen om de leefbaarheid van burgers en zijn verbanden te 
verbeteren. De hoofdvraag die hierbij centraal staat is: Welke bijdrage kunnen verenigingen 
leveren aan het versterken van de leefbaarheid binnen de kernen van de gemeente Oude 
IJsselstreek? Burgers en zijn verbanden is een veelomvattend begrip. Er moet gedacht 
worden aan het netwerk rondom de burger. 
 
Burgerparticipatie en noaberschap zijn belangrijke kernbegrippen in dit onderzoek. Binnen 
het noaberschap bestaat er een plicht  om de buren ofwel de sociale gemeenschap bij te 
staan indien dat nodig is. Zo ontstond er een sociale gemeenschap. Vroeger was het 
noaberschap onmisbaar, omdat de dorpsbewoners niet konden rekenen op goede openbare 
voorzieningen. Tegenwoordig treft men het noaberschap alleen nog aan in de Achterhoek en 
andere delen van Overijssel. Het noaberschap kan men in dit kader zien als een intensieve 
vorm van burgerparticipatie. Verenigingen kunnen een belangrijke rol spelen binnen de 
kernen. In dit onderzoek is dan ook ingegaan op welke rol de verenigingen kunnen spelen bij 
de leefbaarheid en hoe zij bij kunnen dragen aan burgerparticipatie.  
 
Uit theoretisch onderzoek is gebleken dat de belangenverenigingen binnen de gemeente 
Oude IJsselsteek niet tot nauwelijks op de hoogte zijn van het wijkgericht werken. Het 
wijkgericht werken is al een stap in de juiste richting. Echter moet de samenwerking tussen 
de belangenverenigingen onderling wel versterkt worden. Door minimaal jaarlijks dan wel 
halfjaarlijks samen te komen kunnen er ideeën worden uitgewisseld. Er kan van elkaar 
worden geleerd omdat momenteel elke kern in een project of in een bepaalde fase zit. 
Doordat elke kern divers is, kan er worden gesproken over wat wel en wat niet werkt, hoe 
bepaalde zaken aan te pakken en zo verder.  Tevens zal de betrokkenheid onderling 
vergroot worden. Daarnaast is erkenning van verenigingen door de gemeente een ander 
belangrijk verbeterpunt. De gemeente zal in de toekomst meer een dienstverlenende rol 
moeten nemen en verenigingen als partners zien.  
 
Een belangrijk advies voor de gemeente Oude IJsselstreek is een platform te creëren waar 
belangenverenigingen, verenigingen en burgers toegang tot hebben. Via deze weg kan 
vraag en aanbod beter op elkaar worden afgestemd. Veel inwoners van de gemeente Oude 
IJsselstreek weten niet hoe ze aan hulp kunnen komen. Door een (online) platform te 
introduceren zal de drempel verlaagd worden en daarom meer mensen met elkaar in contact 
komen. Via deze weg kan er interactie plaats vinden tussen burgers en de gemeente. Dit 
instrument kan dus een belangrijke bijdrage leveren aan de verbetering van de leefbaarheid.  
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1 Hoofdstuk 1 – Inleiding 
Dit rapport is geschreven in het kader van de minor politiek, beleid en overheidsmanagement 
van de opleiding Bedrijfskunde Management, Economie en Recht aan de Hogeschool van 
Arnhem en Nijmegen. Gedurende de periode september 2012 tot en met januari 2013 wordt 
er een onderzoek gedaan, naar welke bijdrage verenigingen kunnen leveren om de 
leefbaarheid binnen de kernen van gemeente Oude IJsselstreek te versterken. Het doel van 
dit onderzoek is, om gemeente Oude IJsselstreek, inzicht te verschaffen door middel van 
een onderzoek en analyses uit voeren. Met als uiteindelijk resultaat een adviesrapport 
waarin de bevindingen van dit onderzoek gepresenteerd worden. 

De aanleiding van dit onderzoek, is dat de gemeenten tegenwoordig te maken krijgen met de 
Wet Maatschappelijke Ondersteuning, hierna Wmo genaamd. In het kader van de Wmo 
dienen gemeenten ondersteuning te bieden waar nodig in de samenleving. Dit is nogal een 
veelomvattend begrip en een grote belasting voor de gemeente. In het kader van de Wmo 
probeert de gemeente Oude IJsselstreek op diverse manieren invulling te geven aan deze 
Wmo kaders en te streven naar een gezonde en prettige samenleving. Een van de 
manieren, is het vergroten van zelforganiserend vermogen van  inwoners en hun verbanden.   
 
Daarnaast krijgen gemeenten in Nederland steeds minder financiële steun van de overheid. 
Met als gevolg dat er diverse maatregelen getroffen moeten worden om de dienstverlening 
en de zorgplicht van de gemeente optimaal te kunnen houden. Het is van groot belang dat 
burgers meer gebruik maken van hun eigen netwerk en zich niet voor alles beroepen op de 
gemeente.   
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2 Hoofdstuk 2– Organisatiebeschrijving 
Dit onderzoek zal plaatsvinden bij de gemeente Oude IJsselstreek. De gemeente Oude 
IJsselstreek is in 2005 ontstaan uit een fusie van de voormalige gemeenten Gendringen en 
Wisch. De gemeente Oude IJsselstreek heeft 1 stad en 14 dorpen. De dorpen waaruit de 
gemeente Oude IJsselstreek bestaat zijn Bontebrug, Breedenbroek, Etten, Gendringen, 
Heelweg, Megchelen, Netterden, Silvolde, Sinderen, Terborg, Ulft, Varsselder-Veldhunten, 
Varsseveld, Voorst en Westendorp. Daarnaast kent de gemeente diverse buurtschappen als 
De Heuven, Milt, Wals, Warm, Wieken en Ziek. In totaal strekt de gemeente een omvang van 
ongeveer 140 kilometer en zijn er bijna 40.000 inwoners woonachtig in de gemeente 
(gemeente Oude IJsselstreek, 2012)  
 
De gemeente als organisatie  
De gemeente Oude IJsselstreek bestaat, net als alle gemeenten in Nederland, uit een 
politiek deel en een ambtelijke organisatie. 

Het politieke deel van de gemeente Oude IJsselstreek bestaat uit het college van 
burgemeester en wethouders en de gemeenteraad. De burgemeester en wethouders 
vormen samen het dagelijks bestuur van de gemeente en vormen gezamenlijk het college. 
De gemeenteraad bepaalt de kaders en het college voert uit. De gemeenteraad controleert 
het college bij de uitvoering van taken. Het college besluit binnen deze kaders zelfstandig. 
Tot de taken van het college behoren verder onder meer de uitvoering van de besluiten van 
de gemeenteraad en het uitvoeren van allerlei wetten en regelingen van het Rijk en de 
Provincie. Bij de gemeente Oude IJsselstreek vergadert het college iedere dinsdag besloten.  
 
Aan het hoofd van een gemeente staat de gemeenteraad. Het college legt aan de raad 
verantwoording af over genomen besluiten. Als hoogste bestuursorgaan neemt de raad de 
belangrijkste beslissingen, zoals hoeveel belasting er moet worden betaald en waar de 
gemeente haar geld aan uitgeeft. De gemeenteraad heeft 27 leden. Zij doen hun raadswerk 
naast hun gewone werk. De 27 leden vertegenwoordigen vijf politieke partijen: Lokaal Belang 
(10 zetels), CDA (7 zetels), PvdA (5 zetels), D66 (3 zetels) en VVD (2 zetels). De leden van 
de gemeenteraad worden elke vier jaar opnieuw gekozen. 
 
Besluiten die door het college en de gemeenteraad worden genomen, worden vaak 
voorbereid en uitgevoerd door de ambtelijke organisatie. Daarnaast verzorgen ambtenaren 
de gemeentelijke diensten en producten, zoals paspoorten, rijbewijzen, Wmo-aanvragen en 
het onderhoud van het openbaar groen. De ambtelijke organisatie wordt geleid door de 
gemeentesecretaris. Zij is de schakel tussen de ambtelijke organisatie en het college. 
(gemeente Oude IJsselstreek, 2012) 

In bijlage I is het organogram van de gemeente Oude IJsselstreek weergegeven.  
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2.1 Algemene ontwikkeling gemeente door Wmo 
De Wet Maatschappelijke Ondersteuning zorgt voor hulp en ondersteuning voor mensen met 
een beperking, waardoor zij zelfstandig kunnen blijven wonen. De wet is er voor ouderen, 
mensen met een beperking of mensen met psychische klachten. Zij kunnen beroep doen op 
de gemeente om bijvoorbeeld huishoudelijke hulp te krijgen. Elke gemeente bepaalt voor 
een groot deel hoe zij de Wmo uitvoert. De meeste gemeenten hebben een loket waar 
mensen terecht kunnen voor informatie. Momenteel zijn gemeenten genoodzaakt om zich te 
richten tot de financiële en organisatorische aspecten van de Wmo. Dit komt, doordat er 
steeds minder (financiële) middelen beschikbaar zijn om burgers te blijven helpen. 
Gemeenten zijn actief bezig om een vier jarenbeleidsplan op te stellen waarbij de 
Maatschappelijke participatie zorg en de beschikbare voorzieningen centraal staan. De 
gemeenten zullen in de toekomst minder voor burgers kunnen betekenen en vragen meer 
eigen inzet van de burger en zijn directe omgeving. Een vraag die hierbij gesteld kan worden 
is; hoe kunnen burgers zelf een actievere rol vervullen. Door zo een vraag te beantwoorden 
en gebruik te maken van de bronnen in de samenleving, zal een gemeente in de toekomst 
meer maatschappelijk betrokkenkunne zijn. (Rijksoverheid, 2012) 
 
Leefbaarheid en Wonen 
De belangrijkste rol voor wooncorporaties is “wonen”. Leefbaarheid, zorg en welzijn zijn van 
direct invloed op het woongenot en wooncorporaties richten zich daar vaker op om het 
wooncomfort te verhogen. Er wordt steeds meer aandacht gevraagd voor (probleem) wijken 
waar zij in willen investeren. Een goed voorbeeld is de wooncorporatie Winsemius die de 
media opzocht en wooncorporaties opriep om niet alleen in bouwprojecten te investeren, 
maar ook in de leefbaarheid van probleemwijken. Deze oproep heeft veel aandacht 
getrokken van andere wooncorporaties in het land. Wooncorporaties willen graag betrokken 
worden bij de Wmo en de beleidsplannen van de gemeenten.  
 
Zorg 
De Wmo leidt tot marktwerking en zorgt voor een sterkere concurrentie. Gemeenten worden 
door de Wmo verplicht om voor de huishoudelijke zorg te zorgen. Dit leidt tot concurrentie bij 
thuiszorginstellingen. Een gevolg hiervan is dat banen geschrapt worden. Er wordt door 
zorginstellingen voorspeld dat de zorgsector de tekorten op de huishoudelijke zorg recht 
willen trekken in de AWBZ. Het Rijk wil graag de niet-medische zorg overdragen aan de 
gemeenten, om zo de AWBZ kosten te beheersen. Een voorbeeld is, om de 
activiteitenbegeleiding en de ondersteunende begeleiding zoveel mogelijk aan de 
gemeenten over te hevelen. Door het vooruitzicht dat gemeente over steeds minder 
financiële middelen zullen beschikken, zal er vanuit de burger zelf meer participatie verwacht 
worden. Ook wel burgerparticipatie genaamd. De individuele burger zal meer 
verantwoordelijkheid moeten gaan ervaren ten aanzien van de medemens. Er moet een 
zeker verantwoordelijkheidsgevoel gaan heersen onder de burger, waardoor het vragen van 
hulp aan de medeburger toegankelijker en vanzelfsprekender wordt. (www.cvv.nl, 2012) 
 
Burgerparticipatie en noaberschap 
Burgerparticipatie wordt vaak gedefinieerd als een vorm van samenwerking tussen overheid 
en burger, waarbij een groep burgers verantwoordelijkheid krijgt om mee te beslissen over 
het gemeentelijk beleid. Deze interpretatie, van burgerparticipatie, is te beperkt. Andere 
vormen, waarbij de burger wordt betrokken bij de uitvoering, van een beleid horen hier tot 
burgerparticipatie. Een andere vorm is, om burgers te motiveren zelf met initiatieven te 
komen, ook dit wordt gezien als burgerparticipatie. In dit onderzoek wordt onder de term 
burgerparticipatie verstaan: de inzet en betrokkenheid van de burger ten aanzien van 
haar/zijn medemens. (Burgerparticipatie, 2012) 
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Een goed voorbeeld in dit kader is het noaberschap. Noaberschap is letterlijk te vertalen in 
nabuurschap. Vanouds was dit een vorm van burenhulp. Binnen het noaberschap bestaat er 
een plicht  om de buren ofwel de sociale gemeenschap bij te staan indien dat nodig is. Zo 
ontstond er een sociale gemeenschap. Vroeger was het noaberschap onmisbaar, omdat de 
dorpsbewoners niet konden rekenen op goede openbare voorzieningen. Tegenwoordig treft 
men het noaberschap alleen nog aan in de Achterhoek en andere delen van Overijssel. Het 
noaberschap kan men in dit kader zien als een intensieve vorm van burgerparticipatie. 
 
Een ander belangrijk factor is het verenigingsleven binnen de gemeente. Het 
verenigingsleven kan een grote rol spelen bij het vergroten of intensiveren van een sociaal 
netwerk onder de leden. Er zal onderzocht worden welke rol de verenigingen kunnen spelen 
en hoe de verenigingen bij kunnen dragen aan burgerparticipatie. De belangenverenigingen 
worden hierbij centraal gesteld. (www.acron.nl, 2012) 
 
Burgers en zijn verbanden 
Burgers en zijn verbanden is een veelomvattend begrip. Er moet gedacht worden aan het 
netwerk rondom de burger. Hieronder is schematisch weergegeven wat de burger en zijn 
verbanden inhoud volgens de gemeente Oude IJsselstreek. Daarnaast staan al deze 
verbanden weer in verband met elkaar zodat het een netwerk vormt. 
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3 Hoofdstuk 3 - Methode van onderzoek 
In dit hoofdstuk is beschreven hoe het onderzoek heeft plaats gevonden. 
 
Na goed overleg met de heer Tomberg, vertegenwoordiger van de gemeente Oude 
IJsselstreek, en mevrouw Loncke, vertegenwoordigster van de Hogeschool van Arnhem en 
Nijmegen,  is gekozen om dit onderzoek te specificeren op de bijdrage van verenigingen aan 
de leefbaarheid van burgers. Er is veel overleg geweest over hoe te onderzoeken wat de 
burgers nodig hebben om bijvoorbeeld hun buren met een 8 te beoordelen in plaats van 
een7. Of hoe burgers meer betrokken en verantwoordelijk kunnen worden voor hun 
medemens.  

Dit is een complex vraagstuk die vanuit vele invalshoeken benaderd kan worden. Wie is er 
betrokken bij de samenleving? Het antwoord op deze vraag is veelomvattend, wellicht 
oneindig. Zo is de buurman aan de overkant betrokken maar diezelfde buurman kan ook de 
voorzitter van de tennisclub zijn of de leraar van uw buurmeisje. Het is dan, om die reden, 
van belang dit onderzoek af te baken. Af te bakenen, om binnen de gestelde termijn een 
gedegen en verantwoord onderzoek te kunnen uitvoeren. De reden voor het betrekken van 
verenigingen bij dit onderzoek is, omdat een vereniging de meest tastbare en concrete 
verschijningsvorm is van een sociaal verband in een leefgemeenschap. Verenigingen staan 
centraal in de samenleving en zorgen ervoor dat mensen verbonden, of wel betrokken raken 
bij een groep burgers. Het betrekken van verenigingen bij dit onderzoek zal, naar 
verwachting, inzicht geven in de behoefte van de burger in sociale verbanden. 

Allereerst is er gedegen literatuur onderzoek gedaan naar noaberschap, de Wmo, 
verenigingen en leefbaarheid en burgerinitiatieven. Vervolgens zijn er afspraken gemaakt 
met belangenverenigingen van de 14 kernen van de gemeente Oude IJsselstreek. Er is 
getracht van elke kern één persoon van de belangenvereniging te interviewen. Uiteindelijk is 
dit bij negen kernen gelukt. In de bijlage treft u een lijst met de belangenverenigingen aan, 
waar een interview mee is afgenomen.  Daarnaast zijn er van elke kern binnen de gemeente 
Oude IJsselstreek verenigingen gezocht die een grotere bepaalde doelgroep 
vertegenwoordigen.  

Voor dit onderzoek zijn er uiteindelijk negen interviews afgenomen met de diverse kernen 
van de gemeente Oude IJsselstreek. De reden dat er met de overige vijf kernen geen 
interview is gehouden is omdat er geen respons werd gegeven op het verzoek tot het 
afnemen van een enquête.  

In totaal is er naar 33  verenigingen binnen de kernen van de gemeente Oude IJsselstreek. 
de opgestelde enquête verzonden. Getracht is verenigingen aan te schrijven welke diverse 
leeftijdscategorieën omvatten, om op die manier zoveel mogelijk de belangen van alle 
leeftijden en doelgroepen te kunnen vernemen. Van de 33 verstuurde enquêtes zijn er 20 
ingevuld retour ontvangen en verwerkt in de resultaten van dit onderzoek.  Dit is een respons 
van 60%.  

Tijdens de interviews zijn er vragen gesteld  over hoe belangenverenigingen denken de 
leefbaarheid binnen de kernen te versterken.  De structuur van het interview is semi 
gestructureerd geweest zoals terug te lezen is in bijlage II.  De uitzondering bij het afnemen 
van de interviews betreft de kern Ulft. Deze kern beschikt niet over een belangenvereniging 
en daarom is het binnen deze kern niet mogelijk een interview af te nemen met een 
belangenvereniging. Om ook de status binnen de kern Ulft weer te geven is een interview 
gehouden met de wijkraad Ulft Centrum.  
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Door het afnemen van een enquête met een sport-, muziek- en ouderenvereniging is er 
getracht  inzicht te verkrijgen in de rol van de verenigingen met betrekking tot de  
leefbaarheid binnen de kernen. Op deze wijze is er inzicht gekomen in de behoefte van de 
burger. De enquêtes zijn digitaal verstuurd  naar de verenigingen die zijn geselecteerd. Na 
twee weken is er telefonisch contact gezocht met de verenigingen die de enquête nog niet 
retour hadden gezonden. In bijlage IV zijn de enquête vragen weergegeven. 

Hieronder is schematisch weergegeven hoe er antwoord is verkregen  op de deelvragen. 

 Enquête Literatuur Semi Gestructureerd interview 

Deelvraag 1  x  

Deelvraag 2  x  

Deelvraag 3 X x  

Deelvraag 4 X  x 

Deelvraag 5  x  

Deelvraag 6 X x  

Deelvraag 7 X  X 

Deelvraag 8 X   

Deelvraag 9 X  X 

Deelvraag 10 X x X 

 
 
3.1 Kritische paragraaf 
Bij de totstandkoming van dit onderzoek is er naar  33 verenigingen een enquêtes verstuurd. 
Via deze enquêtes is antwoord verkregen op de vraag welke rol verenigingen kunnen 
hebben wat betreft het leveren van een bijdrage aan de leefbaarheid en welke rol 
verenigingen in de toekomst zouden kunnen spelen voor de leefbaarheid. Deze enquête is 
niet representatief voor alle burgers binnen de gemeente Oude IJsselstreek. Met een 
betrouwbaarheidspercentage van 1% mag er niet gesproken worden van een betrouwbaar 
onderzoek wat representatief is voor alle burgers van de gemeente Oude IJsselstreek. Het is 
niet zo dat de uitkomst van deze enquête hetzelfde zou zijn dan wanneer alle verenigingen 
binnen de gemeente Oude IJsselstreek een enquête zouden invullen.  
 
Wat betreft de interviews mag er wel gesproken worden van een betrouwbaar onderzoek. 
Negen van de 14  belangenverenigingen zijn geïnterviewd. Deze uikomsten van de 
afgenomen interviews zijn betrouwbaar en valide omdat deze persoonlijk zijn afgenomen. 
Daarnaast zijn alle geïnterviewde personen naast het zijn van bestuurslid van de betreffende 
belangenverenigingen, ook burger en inwoner van de gemeente Oude IJsselstreek waardoor 
de uitkomst ook representatief is voor de belangenvereniging. 
 ( http://www.allesovermarktonderzoek.nl, 2012) 
 
Echter zijn de uitkomsten van zowel de enquête als de interviews beide bruikbaar. Niet 
alleen voor dit onderzoek maar ook voor verder onderzoeken. Met name hoe de 
samenwerking van belangenverenigingen van de diverse kernen zou kunnen worden 
versterken/verbeteren om de leefbaarheid te behouden of te bevorderen zal moeten worden 
onderzocht. 
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4 Hoofdstuk 4 – Theoretisch kader 
In dit hoofdstuk worden de resultaten van het wetenschappelijk onderzoek beschreven. 
 
4.1 Noaberschap  
Noaberschap gaat ver terug in de geschiedenis van Achterhoekse gemeente. Het woord 
Noabers staat voor buren in een kleine sociale, overwegend agrarische gemeenschap. 
Binnen het noaberschap geldt de noaberplicht. Dit houdt in een verplichting, de noabers  bij 
te staan in raad en daad indien dat nodig is. 
 
Vanouds is het noaberschap een intensieve vorm van burenhulp in een hele ruime zin. 
Bewoners van boerderijen en afgelegen dorp hadden niet de mogelijkheden van openbare 
voorzieningen als goed begaanbare wegen, ziekenhuizen, en onderwijs. De mensen uit deze 
dorpen waren destijds dus erg op elkaar aangewezen. Er werd gezamenlijk zorg gedragen 
voor de kinderen en er werd een oogje in het zeil gehouden wat betreft de oudere en 
zwakkeren binnen de samenleving. Niemand leefde voor zichzelf of voor zijn eigen stukje 
land, maar er werd gezorgd voor elkaar en gezamenlijk gestreefd naar het behalen van een 
zo goed mogelijke oogst van het land.  

Het noaberschap hield eigenlijk in: 
“Ongeschreven regels over hoe je voor 
elkaar klaar staat op alle momenten 
van het leven, bij geboorte, huwelijk, 
overlijden en ziekte. Kortom van wieg 
tot graf. Voor de bedrijvigheid 
betekende dit elkaar helpen om de 
bedrijvigheid sterk en constant te 
houden”. (Ginkel)  

Vroeger was er in sterke mate sprake 
van noaberschap in de Achterhoek. 
Langzamerhand zijn de opvattingen 
over deze manier van leven veranderd. 
Dit komt mede door de intreding van de 
verzorgingsstaat. Kenmerken van deze 
verzorgingsstaat zijn individualisering, 
internationalisering, emancipatie en 
zelfregie. Deze kenmerken leidden tot 
mobiliteit van mensen en het werd 
steeds gemakkelijker te verhuizen naar 
een ander deel van het land. Het 
omkijken naar je buren en het voor 

elkaar zorgen verdween daardoor langzaam. Daarnaast verwachtte de burger steeds meer 
van de overheid. De overheid weet het allemaal wel en regelt het allemaal wel. Deze 
instelling zorgde ervoor dat het noaberschap steeds meer vervaagde. (http://www.arcon.nl, 
2012) 

Bijschrift afbeelding “Buren die elkaar helpen met het bouwen van een stal, vanzelfsprekend 
en geheel belangeloos”. 

 

http://nl.wikipedia.org/wiki/Samenleving
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Tegenwoordig is er sprake van het “moderne noaberschap”. 
“Modern naoberschap is een nieuw netwerk van mensen, gedeeltelijk gebaseerd op de 
kernwaarden van het ‘oude’ naoberschap. Binnen dit netwerk wil men elkaar helpen om 
aangenaam te wonen, te werken en te leven. Nieuwe communicatiemiddelen ondersteunen 
de verbindingen. Gedeelde verantwoordelijkheid, gelijkwaardigheid, wederzijds vertrouwen, 
talenteninzet en wederkerigheid zijn de nieuwe ongeschreven regels” (Modern naoberschap, 
2012) 

Maar waarom heeft de burger weer behoefte aan noaberschap? 
In de huidige omstandigheden van economische onzekerheid en een verharding van de 
samenleving is er steeds meer behoefte aan geborgenheid en herkenbaarheid. Uit de 
groeiende belangstelling voor tradities, saamhorigheid en streekproducten blijkt dat de 
oorspronkelijke noaberheid er nog steeds is maar wel in een andere vorm. Zo wordt er 
tegenwoordig gebruik gemaakt van social media denkende aan blogs, platforms, facebook, 
twitter en zo verder. Burgers komen tot de conclusie dat iets samen doen toch leuker is dan 
alleen en dat het helpen van mensen vaak een grotere voldoening geeft. Het investeren in 
het sociale leven voor het goede wonen, werken en leven lijkt een belangrijke behoefte te 
zijn. 

Uit een artikel van Alice ten Dam en Frans van Ginkel blijkt dat het onder het motto “samen 
kom je verder dan alleen en samen is ook veel leuker dan alleen”, er overal in Nederland 
nieuwe netwerken ontstaan. Er wordt gewerkt aan vernieuwing van het noaberschap. 
Natuurlijk kan iedereen het initiatief nemen voor een netwerk: een burger, maar ook 
bijvoorbeeld een ondernemer of een huisarts. Niet de oprichter, maar het netwerk zelf is 
leidend. Binnen het netwerk worden partners het met elkaar eens en werken ze hun de 
plannen uit in gedeelde verantwoordelijkheid. 

Deze ontwikkelingen past in de huidige tijd. Want de burger gaat niet meer zitten wachten op 
wat de overheid beslist of wat voor actie ze gaat ondernemen. Met de huidige bezuinigingen, 
waarvan het einde nog niet in zicht is, vraagt men zich af of het überhaupt nog zin heeft om 
te vertrouwen op de overheid. Bewoners, instellingen en organisaties slaan de handen in 
een en streven samen naar een prettigere samenleving. Waar belangen eerder tegengesteld 
leken, ontstaat nu steeds vaker waardering. Mensen beseffen dat het leven niet vanzelf 
aangenaam en goed is, maar dat er energie en tijd in geïnvesteerd moet worden; 
gezamenlijke investering.  

Daarnaast is noaberschap ook noodzakelijk zo blijkt uit diverse onderzoeken waaronder het 
onderzoek van Sonja van Heek (http://edepot.wur.nl/215958, 2012).  Vanuit onze normen en 
waarden voelen wij ons verantwoordelijk voor de oudere in onze samenleving. Met het 
vooruitzicht op de vergrijzing die steeds dichterbij komt in combinatie met de sterke 
bezuinigingen en een tekort aan personeel in de zorg zijn wij tevens genoodzaakt bij te 
dragen in de zorg van onze ouderen.  

Noaberschap zit in kleine dingen 
Noaberschap is dichterbij dan men denkt. Het verzorgen van de planten van de buren 
wanneer zij op vakantie zijn, of een oogje in het zeil houden in de buurt, het helpen met 
verhuizen van vrienden of familie. Dit zijn allemaal kenmerken die terug verwijzen naar het al 
eeuwen oude noaberschap.  

In de huidige onzekere tijden waarin we te maken hebben met economische crisis, een 
verdeeld Nederland, de grote vraag aan hulp van voedselbanken, sterke mate van 
vergrijzing en de bezuinigingen die de individuele burger maar ook de gemeentes hard treft 
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is er steeds meer behoefte aan het “noaberschap”. Dan al niet in de vorm van het moderne 
noaberschap waarbij gebruik wordt gemaakt van alledaagse innovatie. In het kader van dit 
onderzoek is het goed te weten wat het noaberschap drijft, waarom men er behoeft aan heeft 
en hoe deze behoefte bevredigd kan worden. Op deze manier krijgt de gemeente inzicht in 
mogelijke manieren om noaberschap te stimuleren en zo de leefbaarheid en 
burgerparticipatie te versterken.       

4.2 Wet maatschappelijke ondersteuning (Wmo) 
Het belangrijkste oogmerk van de Wet maatschappelijke ondersteuning is „het bevorderen 

van participatie van burgers‟. Het doel van deze gedachte is, alle burgers in staat te stellen 

om mee te doen in de samenleving, al dan niet met behulp van het eigen sociale netwerk. 

De nadruk ligt op de burgers en de door hun zelf verkozen sociale verbanden. Daarbij staan 
de eigen verantwoordelijkheid en de eigen kracht van de burger en haar netwerk centraal. 
De regering is van mening dat burgers zelforganiserend moeten zijn, maatschappelijke 
bindingen aan gaan en zich verantwoordelijk op moeten stellen. Het gaat om de burgers die 
niet of gedeeltelijk kunnen participeren, maar ook om participerende burgers. de 
participerende burgers kunnen een middel zijn voor de kwetsbare burgers om tot deze 
participatie in de samenleving te komen. De overheid moet hierbij een ondersteunende rol 
gaan spelen. Uit de titel, de inhoud van de wet en de reageerakkoorden tot nu is af te leiden 
dat de burger actief en maatschappelijk moet participeren. Begrippen zoals actief 
burgerschap en verantwoordelijkheid vanuit de burger zijn dan ook terug te vinden in de wet. 
Hiermee beoogd men dat ondersteuning vanuit het perspectief van participatie vorm krijgt in 
plaats vanuit het perspectief van zorgverlening. De zorg moet niet te vroeg uit de handen 
worden genomen, de verantwoordelijkheid moet bij de burger blijven. De overheid moet de 
burger begeleiden naar deze zelfredzaamheid 
Een ander uitgangspunt is  de “eigen kracht” van de burger. Hiermee wordt van de burger 
verwacht dat deze zijn probleem eerst probeert op te lossen middels eigen netwerk, denk 
hierbij aan mantelzorgers en vrijwilligers. 
 
De uitvoering van de Wmo vindt plaats op lokaal niveau. Ondersteuning wordt het beste 
gerealiseerd door deze zo dicht mogelijk bij de burger te regelen. De gemeente staat als 
overheid het dichtst bij de burger. De centrale overheid is hiermee verantwoordelijk voor het 
systeem en heeft een controlefunctie. De gemeenten hebben grote mate van beleidsvrijheid 
en autonomie. Dit, omdat de gemeente haar maatschappelijke omgeving het beste kent. 
De bedoeling is dat gemeenten het beleid afstemmen op de lokale situatie. 
 ( http://www.invoeringwmo.nl/content/prestatievelden, 2012) 

Dan heb je de Wmo-raden die samen met de lokale belangenbehartigers en 
cliëntenorganisaties het gesprek met de gemeente aan moeten gaan. Verenigingen moeten 
stevige gesprekspartners worden voor de gemeente. De gemeente wordt hiermee 
verantwoordelijk voor de activiteiten op het gebied van ondersteuning, begeleiding en 
verzorging. Veel oude wetten worden geschrapt en ondergebracht in de Wmo. Dit heeft als 
gevolg dat er geen spraken zal zijn van een verzekerd recht, maar op het 
compensatiebeginsel van de Wmo.  

Een voorbeeld is de AWBZ, welke overgaat naar de Wmo. Met de decentralisatie van 
begeleiding naar de Wmo beoogt men kansen te bieden om op lokaal niveau de 
ondersteuning bij zelfredzaamheid en participatie dichter bij de burger te organiseren. Zo zou 
de begeleiding doelmatiger en effectiever georganiseerd moeten worden.  
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Gemeenten krijgen een enorme beleidsvrijheid om de decentralisatie in te richten. Dit houdt 
in dat zij verantwoordelijk zijn voor uitvoering van de Wmo en tegelijkertijd minder geld 
ervoor krijgen in verband met de bezuinigingen. De gemeenten hebben een duidelijke rol als 
eerste overheid. De gemeenten moeten nu verantwoording afleggen aan de eigen burgers in 
plaats van aan het rijk. Er zijn wel kaders opgesteld waar de gemeente beleid op moet 
formuleren. Deze kaders worden prestatievelden genoemd. Op grond van de Wmo moeten 
gemeenten deze prestatievelden vastleggen in hun beleidsplan. Dit plan wordt een keer in 
de vier jaar opgesteld. De gemeenten zijn positief over het feit dat ze oplossingen kunnen 
zoeken en maatwerk kunnen bieden. Binnen de Wmo heeft iedereen een eigen 
verantwoordelijkheid en hiermee wordt er een stap verder gezet in het kantelingproces. Het 
kantelingproces is een proces van anders denken. De eerste stap is gemaakt bij het 
invoeren van de Wmo. Voortaan kijkt men wat de burger zelf kan doen. Kanteling moet hier 
gezien worden als een andere manier van denken. De Kanteling wil dat iedereen mee kan 
doen in de samenleving. 

De enorme beleidsvrijheid moet ertoe leiden dat direct betrokkenen ook meer invloed 
hebben op het beleid. (http://www.programmavcp.nl) In artikel 10 van de Wet op 
maatschappelijke ondersteuning staat dat maatschappelijke ondersteuning zoveel mogelijk 
door derden uitgevoerd moet worden. Dat wil zeggen dat de gemeente gebruik moet maken 
van maatschappelijke organisaties. Men kan denken aan civiele burgerorganisaties, 
verenigingen en professionele hulpverleningsorganisaties. Deze organisaties fungeren dan 
als de schakel tussen de burger en de gemeente. Voor de gemeente ligt hier de taak om 
maatschappelijke ondersteuning te bieden door gebruik te gaan maken van deze lokale 
organisaties. ( http://www.invoeringwmo.nl/content/wmo-het-kort) 

 
4.3 Leefbaarheid 
“Met het begrip leefbaarheid wordt aangegeven hoe aantrekkelijk en/of geschikt een gebied 
of gemeenschap is om er te wonen, of te werken. Het is een typisch containerbegrip en dus 
diffuus en multidimensionaal. Iedereen heeft een idee van de betekenis, maar de exacte 
omschrijving is sterk afhankelijk van tijd en plaats. Het is deels een uitgesproken subjectief 
begrip” (http://nl.wikipedia.org/wiki/Leefbaarheid, 2012) 
 
Bovenstaande bron geeft een definitie weer van het woord “leefbaarheid”. Een andere bron 
geeft de volgende definitie”geschikt om erin of ermee te kunnen leven’ (Van Dale, 1997). Er 
worden vele diverse definities gegeven voor het woord leefbaarheid. Het is dan ook voor de 
hand liggend dat elk individueel persoon een andere invulling kan geven aan de 
leefbaarheid. 
 
Leefbaarheid is veelomvattend begrip. In dit onderzoek wordt er onder 
“leefbaarheid”verstaan: kansen tot ontplooiing, tot het inrichten kunnen geven aan het eigen 
leven, tot welbevinden. In de huidige tijd van vergrijzing is het gevoel voor  leefbaarheid voor 
kwetsbaar wordende mensen een serieus obstakel. Dit brengt de noodzaak met zich mee 
dat de bevolking zich verantwoordelijk gaat voelen voor de leefbaarheid van zijn/haar 
omgeving. Op deze manier kan de zelfredzaamheid in stand gehouden worden. 
(http://www.bouwenaanleefbaarheid.nl, 2012) 
 
Drie onderwerpen waaruit de leefbaarheid bestaat zijn: 
-Een huis; 
-Diensten en voorzieningen; 
-Omgeving. 
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Een goede toegankelijke - aanpasbare of aangepaste - woning, betaalbare en bereikbare 
haal- en brengdiensten en een veilige, toegankelijke openbare ruimte. Het spreekt dan ook 
vanzelf dat het bevorderen van de sociale samenhang en leefbaarheid raakt aan andere 
sectoren als wonen, ruimtelijke ordening, veiligheid en economie.  
 
Met name de laatste twee elementen, goede haal en brengdiensten en een toegankelijke en 
veilige openbare ruimte, zijn niet alleen interessant voor mensen met een handicap, maar 
voor iedere wijkbewoner. In die zin dienen mensen met een beperking als hefboom als het 
gaat om het leefbaar maken en houden van een wijk. Maar ook andersom, een omgeving die 
heel, schoon en veilig is, waarin gemeenten dus veel investeren in leefbaarheid, zal de vraag 
naar zorg verminderen. (http://www.invoeringwmo.nl, 2012) 
 
Factoren die van invloed zijn op de kwaliteit van de leefbaarheid zijn voornamelijk afkomstig 
uit de omgeving van de mens. Deze omgeving omvat de buurt waarin een persoon woont, de 
mensen die in deze omgeving wonen maar ook het milieu waarin deze persoon zich bevindt. 
De kwaliteit van de leefbaarheid kan alleen de persoon zelf bepalen. Het is de beoordeling 
die een persoon geeft aan zijn gemeenschap, buurt, en kwaliteit van leven  
 
Een aantal voorbeelden die van invloed zijn op de leefbaarheid waar de gemeente invloed 
op kan uitoefenen: 

 Een buurtwinkel waar bewoners elkaar spreken. Het lijkt eenvoudig, maar wanneer 
een winkel of postkantoortje sluit valt er voor bewoners vaak meer weg dan alleen de 
instantie waar men een brood of wat postzegels koopt. Wanneer dit gat niet opgevuld 
wordt kan het er toe leiden dat er bij met name ouderen dingen mis gaan en zij niet 
langer in hun eigen huis willen blijven wonen; 

 Een bejaardenhuis waar ook de buurtbewoners kunnen komen eten; 

 Een boodschappendienst voor het bezorgen van eten, medicijnen en stomerij; 

 Het zowel fysiek als psychisch toegankelijk maken van openbare ruimten. 
 

 
(http://oudegrachtwest.nl, 2012) 
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4.4 Verenigingen en burgerparticipatie 
“Een vereniging is een organisatie die leden kent en bepaalde doelen nastreeft. Leden 
betalen contributie en kiezen zelf een bestuur. Denk maar aan de hardloopvereniging en het 
plaatselijke fanfarekorps. Een vereniging is een rechtspersoon”, “Een samenwerkingsvorm 
waarbij meerdere personen op voet van gelijkheid trachten een bepaald doel te 
verwezenlijken of een bepaalde activiteit te ontplooien, meestal zonder dat hieraan 
commerciële belangen ten grondslag liggen”, “aaneenvoeging, bundeling, eenwording, 
junctie, samenvloeiing, aansluiting, betrekking, combinatie, samensmelting, samenvoeging, 
verbinding, verbintenis genootschap, kring, liga, bond, club, kamer, maatschappij, unie, 
vennootschap, verbond”. Dit zijn de resultaten wanneer men zoekt naar de definitie van een 
vereniging. Het mag duidelijk zijn dat een vereniging dus een gezamenlijk doel nastreeft ter 
bevordering van de leefomgeving. Verenigingen spelen een belangrijke rol bij het versterken 
van de leefbaarheid, dit omdat de leden ook burgers zijn. De meeste burgers die betrokken 
zijn bij een vereniging zijn vaak vrijwilligers die zich inzetten om samen een doel te 
verwezenlijken. De volgende ontwikkelingen spelen momenteel een belangrijke rol voor 
verenigingen. (http://www.encyclo.nl/begrip/vereniging, 2012) 
 
Demografische ontwikkelingen 
De vergrijzing van de Nederlandse bevolking leidt tot een toename van hulp in de zorg. 
De vergrijzing heeft een groot effect op het vrijwilligerswerk, want de vrijwilligers die een 
belangrijke rol spelen bij verenigingen vergrijzen ook. Jongeren zijn dan ook nieuwe 
potentiële vrijwilligers. De samenleving wordt gekenmerkt door individualisering. Burgers 
kunnen tegenwoordig veel meer individuele keuzes maken en willen die keuzevrijheid  ook 
hebben. Door de bezuinigingen is de overheid genoodzaakt meer verantwoordelijkheid voor 
het maatschappelijk functioneren bij de burger zelf te leggen. 
 
Informatisering 
Vaak willen verenigingen meer publiciteit van hun activiteiten om op deze manier meer 
mensen te benaderen. Een belangrijke ontwikkeling hierbij is de informatisering, 
tegenwoordig is sociaal media en het gebruik van smarthphones ondenkbaar. Het is 
volkomen geïntegreerd in het leven van veel burgers. Op een snelle manier kunnen mensen 
via het internet over belangrijke informatie beschikken. Netwerken en communiceren kan 
dan ook veel makkelijker dan vroeger. De toenemende technologie zorgt ervoor dat een 
burger sneller contact kan leggen en daarmee makkelijk als vrijwilliger aan de slag kan gaan. 
Voorbeelden van social media kunnen twitter, linkedin en facebook. 
 

    
(google.com) 
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Burgerparticipatie 
De term burgerparticipatie kan vanuit verschillende perspectieven gezien worden. 
Burgerparticipatie wordt vaak gedefinieerd als een vorm van samenwerking tussen overheid 
en burger, waarbij een groep burgers verantwoordelijkheid krijgt om mee te beslissen over 
het gemeentelijk beleid. Deze interpretatie, van burgerparticipatie, is te beperkt. Andere 
vormen, waarbij de burger wordt betrokken bij de uitvoering, van een beleid horen hier tot 
burgerparticipatie. Een andere vorm is, om burgers te motiveren zelf met initiatieven te 
komen, ook dit wordt gezien als burgerparticipatie. In dit onderzoek wordt er bij 
burgerparticipatie gedacht aan de betrokkenheid van burgers om de leefbaarheid te 
verbeteren.  
 
Er zijn drie interessante artikelen omtrent dit onderwerp die relevant kunnen zijn voor het 
onderzoek. Het eerste artikel gaat over de ergernissen bij burgers als er wordt gesproken 
over burgerparticipatie. Het is dan ook belangrijk om met deze punten rekening te houden bij 
de betrokkenheid van burgers in de aanbevelingen. Volgens de nationale ombudsman is de 
grootste ergernis bij burgers dat men ervaart dat de politiek al een besluit genomen heeft 
zonder de burgers er bij te betrekken. Tegelijkertijd vinden burgers dat ze te laat betrokken 
worden bij een belangrijke fase van een besluit. Dit artikel geeft weer dat wanneer men bezig 
is om burgers te betrekken er rekening gehouden moet worden met de ergernissen. Deze 
ergernissen kunnen een rol spelen waarom burgers minder actief worden.  
(http://www.binnenlandsbestuur.nl, 2012) 
 
Het tweede artikel gaat over de start van een online platform voor burgers. Gemeenten zijn 
erg actief om de burgerparticipatie te vergroten en daarom staat dit hoog op de agenda bij 
vrijwel alle gemeenten in Nederland. Gemeenten willen burgers meer betrekken bij 
toekomstige plannen en natuurlijk om burgers meer met elkaar in aanmerking te laten 
komen. zoals eerder benoemd 
is social media en internet een ideaal instrument om meer mensen te bereiken. Burgers 
kunnen inloggen wanneer ze willen en deelnemen aan interessante discussies die in hun 
wijk leeft. Vanwege het individualisme heeft men steeds minder tijd om de traditionele 
avonden te bezoeken. een online platform zal in dit opzicht een goede uitkomst zijn. Om 
burgerparticipatie te bevorderen is een online platform onmisbaar in de toekomst. Iedereen 
heeft het druk en er is steeds minder tijd om ontmoetingsplekken te bezoeken. Een online 
platform is dan ook ideaal om op verre afstand zaken gedaan te krijgen. (http://www.mett.nl) 
 
De titel van het derde artikel luidt “ophouden met machine denken”. Burgerparticipatie is niet 
meer weg te denken bij gemeente. Volgens Margret Wheatley is de huidige werkwijze van 
gemeenten gebaseerd op machine denken. Wat is de achterliggende gedachte van dit 
machine denken? Mensen zijn vaak gemotiveerd door eigen belang, men denkt vaak als 
individu en willen niet onderling afhankelijk zijn. Daarnaast is hiërarchie en bureaucratie 
noodzakelijk om alles goed te laten verlopen, mensen werken vast wel goed als er veel 
regels en controle is. Dit denken kan een cruciale rol spelen bij burgerparticipatie, omdat er 
vooraf al aannames worden gedaan. Vaak haken burgers af als ze niet als weldenkend en 
volwassen mens worden gezien. Ook de talloze regels waar men zich aan dient te houden 
bevorderen burgerinitiatieven niet. Burgers willen meer de ruimte krijgen om zich te 
ontplooien. Ambtenaren dienen burgers te zien als partners want uiteindelijk willen we naar 
het “samen doen” waarbij de overheid in de toekomst minder optreedt. 
(http://www.twynstragudde.nl) 
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5 Hoofdstuk 5 – Resultaten 
In dit hoofdstuk worden de resultaten van het onderzoek beschreven aan de hand van de 
vooraf opgestelde onderzoeksvragen.  Allereerst wordt beschreven wat de meest opvallende 
uitkomsten zijn uit de enquête en uit de interviews. 
 
5.1 Opvallende uitkomsten enquête 
Over het algemeen is de enquête volledig ingevuld door de respondenten, slechts een 
enkeling heeft een aantal vragen overgeslagen zonder toelichting. De meeste respons van 
de enquête zijn mannen tussen de 25 en 65 jaar oud. De meeste zijn langer dan 10 jaar lid 
van een vereniging. Opvallend is dat er geen enkele respondent minder dan 5 jaar lid is van 
een vereniging. Dit geeft aan dat de betrokkenheid erg hoog is bij leden en dat een 
vereniging een belangrijke bijdrage heeft in hun leven. 
 
Op de stelling “verenigingen kunnen meer doen om de leefbaarheid binnen mijn kern te 
versterken” is 90 procent van de respondenten het eens. De meeste geven als argumentatie 
dat een vereniging een plek is voor nieuwe contacten en bevordert om meer samen te doen.  
De meerderheid vindt dat een vereniging meer activiteiten kan organiseren waarbij meer 
mensen betrokken zijn, ze zien een vereniging als een soort sociaal bindmiddel. Slechts 10 
procent ontkracht deze argumenten, zij vinden dat verenigingen genoeg andere bezigheden 
hebben. Verenigingen zorgen voor goede netwerken en een belangrijke bijdrage aan de 
sociale contacten. 60% van de ondervraagden vind dat de gemeente een grote rol speelt bij 
de leefbaarheid van een kern. 39% vindt dat de gemeente een matige invloed heeft op de 
leefbaarheid van de leefomgeving. Een enkeling vindt dat er geen leefbaarheid is zonder 
gemeente. Bij de vraag wat de gemeente kan doen om de leefbaarheid in de eigen 
omgeving te verbeteren worden tal van antwoorden gegeven. Burgers willen meer en vaker 
overleg met bewoners uit de buurt, waarbij minder regelgeving een belangrijk punt is om 
meer voor de buurt te kunnen betekenen. De meeste burgers willen dat verenigingen meer 
verantwoordelijkheid krijgen. De gemeente zal meer moeten zorgen voor de aankleding van 
de kernen om deze zo aantrekkelijk mogelijk te maken. De gemeente dient te blijven 
investeren op projecten voor langere duur. 
 
Burgers zien graag meer overleg met de buren en willen meer verantwoordelijkheid nemen 
zonder daarvoor toestemming te vragen aan de gemeente. De regelgeving weerhoudt 
burgers vaak om initiatieven te nemen voor een evenement dat de leefbaarheid bevordert. 
Men dient met elkaar te praten en niet langs elkaar heen te wandelen. Een belangrijk 
genoemd punt is het noaberschap, juist door gezamenlijke betaalbare ideeën uit te voeren 
zul je de sociale omgeving creëren waarin ieder zich thuis voelt.  
 
Burgers zien dat het noaberschap nog steeds heerst. Maar liefst 90 procent vindt dat er in 
zijn/haar kern sprake is van noaberschap doordat er bij een activiteit ook overleg wordt 
gepleegd met de buurt. Een kleine groep vindt dat noaberschap verdwenen is of ervaart dit, 
maar de meerderheid kan beroep doen op zijn verbanden. Er heerst voornamelijk het “jij doet 
en ik volg” mentaliteit, burgers wachten liever af voordat ze iets ondernemen. Het 
noaberschap kan het meest door de verenigingen verbeterd worden.  
 
Verenigingen zijn onmisbaar voor het leven van de burgers, het bezoeken van een 
vereniging wordt veelal als ontspanning gezien. Men is dan ook in staat om een ander 
vergelijkbare ontmoetingsplek te creëren mochten de verenigingen verdwijnen.  
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Burgers zijn bereid om hun leefomgeving te verbeteren waarin de gemeente een rol in mag 
spelen. Ze zien een ruime mate van vrijheid om de eigen omgeving en de naaste omgeving 
in te richten zonder daarbij het risico te lopen dat de ambtenaren over bijvoorbeeld 1 boom 
maandenlang discussiëren. De gemeente zal zich meer als samenwerkingspartner moeten 
gedragen om een flexibele leefomgeving te creëren waarbij een duidelijk aanspreekpunt 
komt voor burgerinitiatieven, problemen en ideeën.  
Momenteel gaan de meeste burgers die bij een vereniging betrokken zijn voor zaken zoals 
paspoort ophalen en registreren van formulieren naar de gemeente. In de toekomst zouden 
ze ook voor dit soort zaken minder beroep willen doen op de gemeente, maar daar zijn nog 
geen mogelijkheden voor, denk hierbij aan veiligheid, fraude etc. 

5.2 Opvallende uitkomsten interviews 
Over het algemeen hebben we met bijna alle verenigingen een interview gehad. Op een paar 
na, welke geen tijd hiervoor hadden. Bij de meeste interviews was er de voorzitter de 
geïnterviewde,. We zijn erg aangenaam ontvangen en iedereen was erg benieuwd naar het 
onderzoek. Het viel op dat de leden de vereniging erg belangrijk vonden. 
 
Op de vraag, of de vereniging toegevoegde waarde geeft aan de leefomgeving, reageerden 
de meeste erg positief. Ze zijn er van overtuigd dat de belangenverenigingen een belangrijke 
bijdrage levert aan de leefbaarheid binnen de kernen. Ze vinden het ook erg belangrijk dat 
de verenigingen blijven bestaan en zich blijven inzetten voor de belangen van de burgers 
binnen de kernen. 
Over de vraag of de gemeente betrokken is bij de vereniging lopen de antwoorden erg 
uiteen. In het algemeen vinden ze dat er een betere samenwerking tussen de verenigingen 
en de gemeente moet zijn. Ze willen erkenning van de gemeente. Ze geven ook aan dat ze 
beter willen worden geïnformeerd over kansen en mogelijkheden. Een paar geven aan dat 
als ze zelf ergens voor een initiatief hebben, dat de gemeente af en toe dwars kan zitten en 
ze te lang moeten wachten op goedkeuring. Waar ze wel erg over tevreden zijn is de 
contactpersoon vanuit de gemeente Inge Waarlo. Ze is altijd bereikbaar en zoekt alles uit 
voor de verenigingen. 
  
Wat eveneens opvalt is dat de meeste belangenverenigingen het noaberschap erg 
interessant vinden. Ze vinden noaberschap wel belangrijk en erg sociaal, maar dit zou op 
een nieuwe wijze moeten worden geïntroduceerd. Het oude noaberschap is niet van deze 
tijd volgens hun, maar er mag wel wat verwacht worden van de burgers. Voor het 
ouderwetse noaberschap is geen tijd meer. Tegenwoordig moeten de man en de vrouw 
werken en is er erg weinig tijd om meer verplichtingen op zich te nemen. Veel van de 
verenigingen menen wel dat noaberschap er nog wel is, maar niet zoals vroeger. Een 
voorbeeld is bijvoorbeeld iemand afzetten bij het station een keer.  
 
De verenigingen vinden burgerinitiatieven erg belangrijk. Ze staan hier voor open en horen 
graag de mening van de burgers. Er worden ook werkgroepen voor bepaalde doelen 
opgezet welke bestaan uit vrijwilligers. Veel verenigingen hebben een plan, deze is 
opgesteld door het aanhoren van ideeën en wensen van de inwoners. Een voorbeeld is het 
dorpsplan Sinderen e.o. 
De meeste verenigingen hebben veel vrijwilligers. De burgers helpen graag mee. Verder zijn 
de verenigingen erg tevreden over de subsidies van de Rabobank. 
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Het meest opvallende is, zoals hierboven genoemd, dat de verenigingen samenwerking erg 
belangrijk vinden, samenwerking onderlig met verschillende verenigingen, maatschappelijke 
organisaties en met de gemeente. Door samen te werken kunnen ze samen de leefbaarheid 
vergroten en meer bereiken. Om de doelen te bereiken moet de gemeente de verenigingen 
erkennen en ze moeten intensiever samen werken. Veel verenigingen zijn van mening dat ze 
te lang moeten wachten op het antwoord van de gemeente. Het komt weleens over alsof de 
gemeente de vereniging dan dwarszit in plaats van samenwerkt. 
 
 
5.3 Onderzoeksvragen 
De gemeente Oude IJsselstreek geeft aan dat burgers met problemen vaak direct naar 
professionele hulpverleningen stappen, terwijl zij vaak goed genoeg geholpen zouden 
kunnen worden binnen hun eigen netwerk. Door te onderzoeken op welke manier burgers 
meer zelfinitiatief kunnen en zullen nemen, zal de burger niet zo snel aanspraak maken op 
de professionele hulpverlening van de gemeente. (opdrachtenoverzicht toets 10, 2012) 
 
Burgers die aangesloten zijn bij een vereniging zijn vaak burgers die initiatieven nemen. 
Vanwege het feit dat verenigingen een belangrijke factor kunnen zijn bij burgerinitiatieven, is 
er besloten om de hoofdvraag zodanig te formuleren, dat deze de rol van verenigingen kan 
beantwoorden.  
 
Wat opgevallen is tijdens het afnemen van de interviews is dat elke kern binnen de 
gemeente Oude IJsselstreek andere behoefte heeft en een andere waarden hecht aan 
onderwerpen als burgerparticipatie en noaberschap.  Bij het beantwoorden van de hoofd en 
deelvragen is daarom rekening gehouden met de meerderheid en de meest voorkomende 
antwoorden. Uiteraard zijn er ook kernen die een geheel andere mening of antwoord ten 
opzichte van bepaalde vragen hebben. Dit is terug te lezen in de bijlage.  
 
Door antwoord te geven op de deelvragen is er uiteindelijk antwoord verkregen op de 
hoofdvraag. 
 
Deelvragen: 
Deelvraag 1: Welke invloed heeft de Wmo op de burgers en zijn verbanden? 
Allereerst is de Wmo ontstaan om burgers te stimuleren om mee te doen in de samenleving. 
De Wmo is er om maatschappelijke ondersteuning te bieden aan burgers die zich zelf niet 
kunnen redden. De Wmo moet de burgers stimuleren om zelfredzaamheid te bevorderen en 
te creëren. Volgens de regering is een krachtige sociale structuur nodig om de leefbaarheid 
binnen gemeenten te bevorderen. De Wmo biedt hier een ondersteuning aan de 
samenleving. Met preventieve ondersteuning kan men beter voldoen aan de wens tot sociale 
participatie. Dit is de reden dat gemeenten beleidsvrijheid krijgen. Gemeenten kunnen beter 
bepalen wat de burgers nodig hebben om deze sociale participatie te bevorderen. Het doel is 
dat burgers zo lang mogelijk zelfstandig kunnen functioneren en actief mee kunnen doen aan 
de samenleving. Een andere reden is de crisis. De AWBZ wordt overgeheveld naar de Wmo, 
omdat het anders niet betaalbaar is. Met de nieuwe wet wil de regering bereiken dat mensen 
die zich niet zelf kunnen redden en ernstige langdurige hulp nodig hebben ook daadwerkelijk 
hulp kunnen krijgen. Het oude systeem zou hier niet aan tegemoet kunnen komen, omdat 
het te duur wordt. Door veel dingen door burgers zelf te laten doen en regelen, voornamelijk 
de burgers die het zelf kunnen, blijft er geld over voor de mensen die zelf helemaal niks meer 
kunnen 
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Deelvraag 2: Welke Wmo doelstellingen dragen bij aan het stimuleren van 
burgerparticipatie? 
Allereerst is gekeken naar de Wet maatschappelijke ondersteuning, waarin de grondslag ligt 
voor de gemeente om beleid te voeren inzake burgerparticipatie. Het belangrijkste oogmerk 
van deze wet is samenhangend lokaal beleid te maken om participatie van alle burgers 
mogelijk te maken, welke uitgevoerd wordt dicht bij de burger. Gemeenten zijn op grond van 
de wet Wmo verplicht een vierjarig beleid op te stellen. Gemeente moet een maximaal lokaal 
draagvlak vinden. Het gaat namelijk om de directe leefomgeving van de burgers. De 
voorzieningen waar het om gaat zijn van essentieel belang om de zelfstandigheid te bewaren 
en om maatschappelijk mee te kunnen doen. Artikel 11 van de wet op maatschappelijke 
ondersteuning verplicht de gemeente de burgers te betrekken bij de vorming van het beleid. 
Artikel 12 van deze wet verplicht de gemeente om advies te vragen aan de lokale 
maatschappelijke organisaties. De wet maatschappelijke ondersteuning past in de 
sturingsfilosofie.  
De Wmo heeft negen prestatievelden. Gemeenten moeten beleid maken over de negen 
beleidsterreinen. De beleidsterreinen zijn 
 

1. het bevorderen van sociale samenhang en leefbaarheid in dorpen, wijken en 
buurten; 

2. op preventie gerichte ondersteuning van jeugdigen met problemen met het 
opgroeien en ondersteuning van ouders met problemen met opvoeden; 

3. het geven van informatie, advies en cliëntondersteuning; 

4. het ondersteunen van mantelzorgers en vrijwilligers; 

5. het bevorderen van de deelname aan het maatschappelijke verkeer en het 
bevorderen van het zelfstandig functioneren van mensen met een beperking 
of een chronisch psychisch probleem of een psychosociaal probleem; 

6. het verlenen van voorzieningen aan mensen met een beperking of een 
chronisch psychisch probleem of een psychosociaal probleem ten behoeve 
van het behoud van hun zelfstandig functioneren of hun deelname aan het 
maatschappelijk verkeer; 

7. maatschappelijke opvang, waaronder vrouwenopvang en huiselijk geweld; 

8. het bevorderen van openbare geestelijke gezondheidszorg, met uitzondering 
van het bieden van psychosociale hulp bij rampen; 

9. het bevorderen van verslavingsbeleid. 

    
Op gemeentelijk niveau worden beleidsplannen gemaakt. De gemeente Oude IJsselstreek 
heeft een Wmo beleidsplan van 2012-2015. Het uitgangspunt bij het beleid is de verhouding 
tussen de samenleving en overheid. De gemeente biedt voor alle inwoners een algemeen, 
preventief basisniveau. De gemeente gaat ervan uit dat inwoners primair verantwoordelijk 
zijn voor hun leven en leefomgeving. Hiermee beoogt het beleid de sociale omgeving te 
activeren. Voortaan zullen subsidieovereenkomsten en budgetcontracten alleen verleend 
worden als de instellingen meerwaarde hebben op de maatschappelijke effecten. Door 
wijkgericht te werken streeft de gemeente het zelforganiserend vermogen te vergroten.  
Zo kan iedereen in de wijk samen werken aan prettig woon- en leefklimaat. Wijkgericht 
werken houdt in dat er een team per wijk is welk het eerste aanspreekpunt is. Het wijkteam is 
in contact met de lokale organisaties, zoals verenigingen. Het is een team dat een belangrijk 
schakel is in het gebied en deze weet wat er speelt in de buurt. 
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Het project Dorpskracht moet inwoners stimuleren tot burgerparticipatie. Het biedt de 
inwoners mogelijkheid om met ideeën te komen. De gemeente wil preventieve activiteiten 
ontwikkelen om beroep op professionele zorg te voorkomen en/of te verminderen. Dit vloeit 
voort uit het Wmo beleidsplan, waarbij de gemeente een regierol heeft. Uit de verordening 
voorzieningen maatschappelijke ondersteuning gemeente Oude IJsselstreek is uit artikel 1 
sub b af te leiden dat de gemeente zich verplicht om mensen in staat te stellen zich te 
ontmoeten en daarmee sociale verbanden aan te gaan. Het ontmoeten van mensen en 
sociale verbanden creëren leidt tot burgerparticipatie. Een ander voorbeeld uit de 
verordening is artikel 11. Hier wordt hulp bij het huishouden uitgesloten, als de persoon 
huisgenoten heeft die huishoudelijk werk kunnen verrichten. Dit houdt in dat een burger eerst 
naar zijn eigen huisgenoten moet voor hulp voordat deze zich beroept op de gemeente. 
Verder is de gemeente verplicht burgers te betrekken bij het beleid. De burgers hebben dus 
inspraak.  
 
Deelvraag 3: Hoe dragen verenigingen bij aan de leefbaarheid van burgers? 
Iedereen is voor een leefbare woonomgeving, maar hoe dragen verenigingen aan de 
leefbaarheid? Leefbaarheid is een groot begrip waarbij veel thema’s kunnen vallen: 
veiligheid, sociale samenhang, goede winkelvoorzieningen, parkeerruimte, voldoende 
openbaar vervoer en voldoende sport- en speelvoorzieningen etc. De omgeving bevat de 
buurt waarin een persoon woont, de mensen die in deze omgeving wonen maar ook het 
milieu waarin deze persoon zich bevindt. Een vereniging is een sociale plek waar meerdere 
mensen bijeenkomen om op vrijwillige basis een doel te verwezenlijken. Burgers ontmoeten 
elkaar bij een vereniging en er ontstaat weer een nieuw netwerk voor een burger.  
 
Dit netwerk is juist belangrijk om in de toekomst meer beroep op te doen. Het is belangrijk 
om naar leefbaarheidkwesties te kijken die urgent zijn in de buurt, de wijk of dorp en er dan 
met een bepaald verenigingsperspectief er naar te kijken, bijvoorbeeld een sportvereniging. 
Op deze manier wordt er gekeken naar waar er behoefte is en waar verenigingen een 
cruciale rol kunnen spelen om de leefbaarheid te bevorderen. Het beleid van verenigingen is 
in veel opzichten erg gericht op de interne kant, dit zorgt ervoor dat er niet “out of the box” 
gekeken kan worden. Door juist “out of the box te denken zullen moeilijkere groepen beter 
bereikt worden en kan een vereniging veel meer bieden. Sociale cohesie is een belangrijk 
begrip bij de leefbaarheid, zo ontstaat er communicatie en ontmoeting tussen verschillende 
burgers. Een vereniging is een ontmoetingsplek voor burgers, dit vormt uiteindelijk een soort 
basis waardoor een vereniging een onmisbare factor is. 
 
 Een vereniging draagt bij aan de leefbaarheid vanwege het feit dat er vrijwilligers betrokken 
zijn. Deze groep zet zich zoveel mogelijk in, voelt zich betrokken en draagt zo een steentje 
bij. Een vereniging kan gebruik maken van vrijwilligers in grote mate, maar ze dienen niet 
overbelast te raken. Op deze manier zullen burgers zich terug trekken en minder deelnemen 
aan activiteiten van de verenigingen. Gelet op de vergrijzing zullen verenigingen het beleid 
hierop moeten aanpassen. Volgens de onderzoeksresultaten van de enquête is heeft de 
gemeente een grote invloed om de leefbaarheid te versterken. 
 
 De gemeente is een belangrijke sparringpartner voor verenigingen om sociale activiteiten te 
organiseren. De meeste verenigingen willen ook graag meer zelfstandig worden en zien 
zichzelf minder beroep doen op de gemeente. Daartegenover staat wel dat dit financieel 
moet kunnen. Verenigingen dragen bij aan de leefbaarheid doordat burgers de verenigingen 
bezoeken voor ontspanning en saamhorigheid, deze twee aspecten zijn het meest benoemd 
door burgers. 
 Burgers komen bij elkaar en er ontstaat een soort netwerk, de meeste burgers weten elkaar 
snel te vinden en steunen elkaar waar nodig. Ze zien het lidschap bij de vereniging dan ook 
als een verrijking van hun sociaal netwerk. (http://www.menukaartsportenbewegen.nl, 2012) 
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Deelvraag 4: Wat kunnen beweegredenen zijn voor burger om initiatieven te nemen 
ten behoeve van het verbeteren van de leefbaarheid? 
Uit de analyse van de afgenomen enquête is gebleken dat het merendeel van mening is dat 
verenigingen het initiatief moeten nemen om evenementen te organiseren die ten goede 
komen aan de verbetering van de leefbaarheid. De gemeente speelt hier een 
ondersteunende rol in. Door als gemeente te assisteren bij het organiseren van deze 
activiteiten ten goede van de leefbaarheid en niet te begeleiden voelen de burgers zich meer 
gewaardeerd en zullen gemotiveerd worden om eerder initiatieven te nemen die ten goede 
komen aan de leefbaarheid. Daarnaast is gebleken dat wanneer men iets mist in zijn of haar 
dagelijkse behoefte men eerder initiatieven zal nemen om te zorgen dat deze behoefte 
bevredigd wordt. Wanneer de gemeente haar burgers tegemoet blijft komen in zaken als 
mantelzorg, woonbegeleiding, het voorzien van voorzieningen als zwembaden en 
bibliotheken, zal de burger geen initiatieven nemen omdat de gemeente als het ware 
“zorgt”voor bevrediging van deze behoefte. Wanneer deze voorzieningen weg vallen zullen 
burgers eerder de handen ineen slaan en initiatieven nemen om zelf te zorgen dat 
voorzieningen beschikbaar blijven. Ook deze uitkomst is weer terug te relativeren naar de 
noodzaak.  
 
Daarnaast is gebleken dat veel burgers graag een steentje willen bijdragen aan de 
verbetering van de leefbaarheid maar niet weten hoe zij dit moeten doen of waar zij terecht 
kunnen met hun aanbod van hulp. Hierdoor gaat veel energie verloren wat veel beter ingezet 
kan worden ter bevordering van de leefbaarheid. Het is dan ook belangrijk om het aanbod 
van hulp en initiatieven goed te combineren met de vraag naar hulp of initiatieven. Het 
merendeel van de geïnterviewde en invullers van de enquête is van mening dat 
belangenverenigingen een belangrijke rol kunnen spelen in het afstemmen van deze vraag- 
en aanbod behoefte in samenwerking met de overige verenigingen.  
 
Geconcludeerd kan worden dat verenigingen een grote rol spelen wat betreft het 
aanspreekpunt van burgers die graag mee willen helpen de leefbaarheid te verbeteren. 
Daarnaast zijn zij het vangnet waar burgers snel problemen of behoeftes ter sprake brengen. 
Door een goede samenwerking met de gemeente kan de gemeente op de hoogte gesteld 
worden van problemen of behoeftes die er spelen in een kern. Door als gemeente de 
verenigingen meer te ondersteunen wat betreft initiatieven ter verbetering van de 
leefbaarheid, en door een meer dienstverlenerde opstelling , zullen verenigingen sneller zelf 
initiatieven nemen en uitvoeren wat ten goede komt van de leefbaarheid.  
 
Deelvraag 5: Wat is noaberschap 
Uit  theoretisch onderzoek is gebleken dat noaberschap ongeschreven regels zijn over hoe 
je voor elkaar klaarstaat in momenten van het leven. Vroeger was er voornamelijk sprake 
van noaberschap bij momenten in het leven als geboorte, huwelijk, overlijden en ziekte. Voor 
de bedrijvigheid betekende dit elkaar helpen om de bedrijvigheid sterk en constant te 
houden. Een nadere uitleg van noaberschap is terug te lezen in paragraaf 4.1. 
 
Daarnaast speelt het fenomeen social media een grote rol bij het moderne noaberschap. 
Twitter, facebook en hyves zijn voorbeelden van social media die tegenwoordig veel gebruikt 
worden. Via deze vormen van social media worden zogenaamde “groepen”opgericht met als 
doel mensen te helpen die dit nodig hebben.  
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Uit de resultaten van de interviews is gebleken dat veel mensen bekend zijn met het 
noaberschap. Echter is het merendeel van de geïnterviewde van mening dat het oude 
noaberschap niet meer bestaat. De reden die hiervoor wordt gegeven is dat er geen sprake 
meer is van noodzaak. Men wordt tegenwoordig door diverse instanties geholpen wanneer 
zij in de problemen zitten of hulp nodig hebben. Zo wordt er gesteld dat de overheid gezorgd 
heeft dat het noaberschap langzaam is verdwenen. Alles moest professioneler en men 
moest een diploma hebben om mensen te helpen. Denkende aan het oppassen op de 
kinderen, het ondersteunen van minder validen en zo verder. Hierdoor is er gezorgd dat men 
afhankelijk is geworden van de overheid en al haar middelen. Op deze manier is de 
noodzaak om burgers  te helpen verdwenen. Men is van mening dat de overheid en al haar 
instanties, wel zorgt voor de mens en dus verantwoordelijk is voor de leefbaarheid. 
Daarnaast blijkt dat het merendeel van de geïnterviewden van mening is dat initiatieven die 
genomen worden om de leefbaarheid te verbeteren niet gewaardeerd worden door 
bijvoorbeeld de gemeente of dat de gemeente niet laat blijken dat het gewaardeerd wordt. 
Hierdoor worden burgers niet gestimuleerd om initiatieven te nemen, zo luidt de mening van  
de meerderheid.  
 
Deelvraag 6: Hoe kan men noaberschap versterken/ verbeteren o.i.d. binnen de 
burgers en zijn verbanden? 
Uit het onderzoek is gebleken dat men van mening is dat er geen maatregelen genomen 
kunnen worden vanuit de gemeente om het oude noaberschap de versterken of te 
verbeteren. 
 

Hoe kan het “Noaberschap” verbeterd/versterkt worden volgens u? 

Door burgers erop attent te maken 20% 

Door initiatieven van de verenigingen 45% 

Door initiatieven van de gemeente 25% 

Door te weten waar ik heen kan met een initiatief om hulp te krijgen voor 
mijn idee 

10% 

 

Omdat de noodzaak niet aanwezig is zal men niet vanuit zichzelf het initiatief nemen om een 
naasten te helpen. Daarnaast geeft het merendeel van de geïnterviewden aan dat door de 
drukte van het dagelijks leven er weinig tijd overblijft om bezig te zijn met het direct helpen 
van anderen.  
 
Echter zijn er sommige kernen die van mening zijn dat, wanneer de gemeente niet meer de 
middelen heeft om de hulpbehoevende medemens binnen de kern te helpen, ze 
vanzelfsprekend hulp zullen bieden. Er zal dan weer sprake zijn van een soort noodzaak 
waardoor men eerder geneigd zal zijn klaar te staan voor anderen. Daarnaast is het hebben 
van een ontmoetingsplek binnen een kern een punt wat in bijna elke kern naar voren komt. 
Sommige kernen beschikken al over een ontmoetingsplek zoals de kern Varsselder. Op 
deze plek komen alle verenigingen samen omdat zij gebruik maken hetzelfde gebouw. Op 
deze manier wordt er een harmonieuze sfeer gecreëerd waar iedereen welkom is. Wat 
opvalt is dat de belangenvereniging Varsselder erg op de hoogte is van wat er in de kern 
speelt. Op deze manier wordt er op een goede manier omgekeken naar iedereen en dit 
bevordert de leefbaarheid.  
 
In andere kernen is er geen of nog geen ontmoetingsplek waar burgers kunnen 
samenkomen. Wat opvalt in deze kernen is dat men niet goed op de hoogte is van wat er 
speelt en dat men minder betrokken is bij haar omgeving.  
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Er zijn grote verschillen in de kernen van de gemeente Oude IJsselstreek als het gaat om het 
noaberschap. Geconcludeerd kan worden dat iedereen bekend is met het noaberschap maar 
van mening is dat de oude variant van het noaberschap in de huidige tijd niet meer mogelijk 
is. Burgers hebben vele verplichtingen en een druk dagelijks bestaan. Wel is men van 
mening dat het moderne noaberschap versterkt kan worden doormiddel van betrokkenheid, 
gebruik van social media en door noodzaak. Met deze noodzaak wordt bedoeld, wanneer de 
huidige middelen van de gemeente zullen wegvallen dan wel verminderen door bijvoorbeeld 
bezuinigingen, dan zijn burgers wel genoodzaakt elkaar meer te helpen.  
 
Tot slot kan geconcludeerd worden dat de ene belangenvereniging van een kern het 
vanzelfsprekend vind dat men elkaar helpt waar  de andere belangenvereniging dit een taak 
van de gemeente of overheid blijft vinden.  
 
Deelvraag 7: Welke belangen hebben burgers en hun verbanden bij een vereniging? 
Een belangenorganisatie heeft een grote rol in het maatschappelijk leven en vormt zoals 
eerder benoemd vaak de basis voor sociale cohesie. Burgers en hun verbanden kunnen 
vaak een belang hebben bij een vereniging waar hun behoefte dichtbij staat. Men kiest dus 
gauw voor een vereniging waar hun interesse in ligt. Een individuele burger heeft belang bij 
de activiteiten van een vereniging. De activiteiten kunnen erg uiteenlopen, zo heeft een 
bewonersvereniging vaak het doel om bescherming te bieden tegen bepaalde 
overheidsmaatregelen. Een voetbalvereniging heeft weer een totaal ander belang, namelijk 
ervoor zorgen dat er gevoetbald kan worden. 
 
Een ander belangrijk belang is dat men wil dat de krachten als het ware gebundeld moeten 
worden om een doel te bereiken, een nadeel hierbij is dat er gewaakt moet worden dat niet 
de individuele belangen op de voorgrond gaan treden. Een algemeen belang dat burgers en 
hun verbanden hebben is dat ze erkenning willen en dat ze gehoord worden. Saamhorigheid, 
gezelligheid en ontspanning zijn ook vaak benoemde aspecten om een vereniging te 
bezoeken. Voor veel burgers vergroot dit de sociale cohesie en daarbij de zelfredzaamheid. 
Door een netwerk binnen een vereniging op te bouwen ontstaan er ook bijvoorbeeld 
vriendschappen buiten de vereniging om, waarop men beroep op kan doen. Burgers kunnen 
zich geen beeld voorstellen zonder lid te zijn van een vereniging, dit geeft dus aan dat een 
vereniging veel invloed heeft op een burger.  
 
Deelvraag 8: Op welke manier denken verenigingen zich in te zetten om de 
leefbaarheid te vergroten? 

Wie kan u helpen bij het vergroten van de leefbaarheid? 

Mijn vereniging 50% 

Mijn buurtgenoten 25% 

De gemeente 25% 
 
Vanuit zowel de verenigingen als de belangenverenigingen is aangegeven dat 
samenwerking de sleutel is om de leefbaarheid te verbeteren. Samenwerking van de 
verenigingen onderling, maar ook samenwerking met de gemeente. Door samenwerking met 
verenigingen onderling kunnen er initiatieven genomen worden te bevordering van de 
leefbaarheid maar tevens voelt men zich meer betrokken bij een bepaalde groep mensen 
wat leidt tot meer betrokkenheid onderling.  
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Op deze manier wordt er vaker hulp aangeboden om elkaar te helpen is er meer sprake van 
vanzelfsprekendheid. Omdat men op de hoogte is van elkaars problemen zal er eerder 
gezamenlijk gezocht worden naar een oplossing dan wanneer man er alleen voor staat.  
 
Daarnaast is het hebben van een ontmoetingsplek dan wel het samenkomen van 
verenigingen een belangrijke factor in het verbeteren van de leefbaarheid. De kernen die 
beschikken over een ontmoetingsplek zijn meer betrokken bij haar omgeving en zijn ook 
meer op de hoogte van wat er speelt binnen de kern. Waar de kernen die niet beschikken 
over een ontmoetingsplek aanzienlijk minder op de hoogte zijn van wat er speelt binnen de 
kern.  
 
Verenigingen denken zich in te kunnen zetten ter vergroting/ verbetering van de leefbaarheid 
door een goede samenwerking onderling en met de gemeente en door zich in te blijven 
zetten voor haar burgers. Daarnaast door een harmonieuze sfeer ter creëren binnen de 
vereniging en op deze manier iedereen een warm welkom te geven.  
 
De belangenverenigingen op hun beurt denken een bijdrage te leveren aan de leefbaarheid 
door te luisteren naar burgers. Het opzij zetten van ego’s speelt hierbij een belangrijke rol. 
Belangenverenigingen zijn er om de belagen van burgers te behartigen en niet om alleen 
hun eigen belagen te behartigen. Het is dan ook noodzakelijk om de juiste 
vertegenwoordigers te vinden voor de belangenvereniging om zo te zorgen dat het doel van 
een belangenvereniging niet uit het oog verloren raakt.  
 
Door op de hoogte te zijn van wat er speelt binnen een kern en op te merken waar behoefte 
aan is, kan een vereniging hierop inspelen. Het is belangrijk dat burgers weten waar zij met 
hun problemen naartoe kunnen zonder direct naar de gemeente te stappen.  Het is 
belangrijk goed contact te hebben en te behouden met de burgers. In de ene kern is dit 
veelvuldig aanwezig omdat burgers weten waar ze met hun verhaal naartoe moeten waar 
andere kernen nauwelijks tot geen vragen of ideeën krijgen van burgers. Het is dus 
belangrijk binnen een kern duidelijk te maken wat bijvoorbeeld een belangenvereniging kan 
betekenen voor de burgers.  
 
 
Deelvraag 9: Welke invloed kunnen verenigingen uitoefenen op de burger en zijn 
verbanden? 
Verengingen kunnen een grote rol spelen in het verbeteren dan wel vergroten van de 
leefbaarheid. Uit de resultaten van de enquête en de resultaten van de interviews is 
gebleken dat verenigingen het aanspreekpunt kunnen zijn voor burgers wat betreft het 
kenbaar maken van problemen die er spelen binnen de kern. Verenigingen hebben in hun 
hoedanigheid al een grote invloed op de burgers die lid zijn van de vereniging. Leden komen 
samen en door deze saamhorigheid staan leden van een verenging voor elkaar klaar, weten 
zij wat er speelt binnen een kern en proberen zij gezamenlijk oplossingen te zoeken voor 
problemen die zich voordoen. Maar niet alleen voor problemen worden er oplossingen 
gezocht, er worden ook initiatieven genomen ter bevordering van de leefbaarheid.  
 
De invloed die verenigingen uit kunnen oefenen op burgers door zich open te stellen voor 
alle burgers van alle leeftijden, afkomst en zo verder, is groot. Door een luisterend oor te 
bieden voor de burgers binnen de kern en door op te treden als aanspreekpunt kunnen de 
verenigingen vele problemen onderling oplossen en problemen of onderwerpen die te groot 
zijn om onderling met de verenigingen en burgers op te lossen, melden aan de gemeente of 
andere professionele instanties. 
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Op deze manier zullen burgers het gevoel krijgen meer betrokken te zijn bij alledaagse 
beslissingen binnen de kern. Uiteraard zullen er altijd groepen zijn die zich niet geroepen 
voelen zich in te zetten voor een verbetering voor de leefbaarheid,. Maar het gaat om het 
merendeel die zich wel in willen zetten voor een verbeterende leefomgeving en dat dit 
merendeel zich gehoord voelt. 
 
Deelvraag 10: Op welke manier kunnen verenigingen burgerinitiatieven stimuleren? 
Het onderwerp betrokkenheid van vrijwilligers staat centraal bij vrijwel elke vereniging. Door 
burgers zo veel mogelijk te betrekken behaal je het meeste resultaat en tevredenheid, maar 
hoe zorg je er voor dat burgerinitiatieven worden gestimuleerd? Het is belangrijk om 
vrijwilligers niet te overbelasten met taken, dit zorgt er namelijk voor dat vrijwilligers 
overspannen raken en daardoor gaan stoppen. 
 
 Een mogelijk gevolg hiervan is dat potentiële vrijwilligers vooraf al afhaken. Een andere 
manier is om gebruik te maken van publicatie bronnen bij successen. Zorg ervoor als 
vereniging dat de media betrokken is en dat succesvolle verhalen terecht komen bij burgers 
door artikelen op een aansprekende en spannende wijze te schrijven. Dit wekt interesse op 
bij burgers en zij zullen dan eerder in staat zijn om initiatieven aan te kaarten. Burgers haken 
snel af als deze niet als volwassen, weldenkende mensen worden benaderd. Burgers willen 
erkenning en minder regels waardoor het makkelijk kan worden om een initiatief tot zijn recht 
te brengen. Burgers benoemen de uitstraling van de omgeving vaak als een verbetering van 
de leefbaarheid. Hierbij kan men denken aan voldoende speelplaatsen, verlichting en natuur. 
Burgers zien dit graag het meest verbeteren en willen daar dan ook graag een steentje aan 
bijdragen.  Burgers zijn over het algemeen in staat initiatieven te nemen als ze zien dat 
anderen hulp nodig hebben. 
Om burgerinitiatieven te stimuleren is het noodzakelijk dat de krachten worden gebundeld. 
De gemeente en haar instanties, de belangenverenigingen, overige verenigingen zullen eerst 
meer met elkaar moeten overleggen en elkaar betrekken. Dit zorgt voor een efficiëntere en 
effectievere werkwijze waardoor meer burgers bereikt kunnen worden.   
 
Na beantwoording van de deelvragen is er antwoord verkregen op de hoofdvraag. 
 
Hoofdvraag: 
“Welke bijdrage kunnen verenigingen leveren aan het versterken van de leefbaarheid binnen 
de kernen van de gemeente Oude IJsselstreek?” 
 
Een vereniging wordt opgericht met een bepaald doel. Het eerste uitgangspunt is dat een 
vereniging eerst zelf goed te werk gaat. Een belangenvereniging moet de spreekbuis van de 
kern zijn richting de gemeente. Het moet een eenheid vormen van de kern. De vereniging 
moet goed weten wat de belangen zijn en weten hoe ze hier mee aan de slag moeten. Dit 
zorgt ook voor saamhorigheid binnen een kern. De burgers zijn op deze manier meer 
betrokken en voelen zich onderling verantwoordelijk.  
Uit de interviews blijkt dat de sleutel voor de verbetering van de leefbaarheid samenwerking 
is. Samenwerking tussen de verschillende verenigingen en samenwerking met de gemeente.  
 
Verenigingen die goed op de hoogte zijn van de belangen, kunnen deze naar voren brengen 
bij de gemeente. Een vereniging zoekt naar mogelijkheden om een lokaal probleem op te 
lossen door samen te gaan netwerken met andere organisaties. Uit de interviews blijkt dat 
door de vele vrijwilligers die zich inzetten en door de samenwerking met andere organisaties 
je veel kunt bereiken.  
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Verenigingen vinden het erg belangrijk om door de gemeente gezien te worden als een 
partner. Een goed contact tussen de gemeente en de verenigingen is essentieel. Ze moeten 
zich gesteund voelen door de gemeente. De verenigingen moeten op de hoogte gehouden 
worden door de gemeente. Ze moeten weten welke kansen er liggen bij de gemeente zodat 
ze weten waar ze op in kunnen spelen en deze kansen grijpen. Het is belangrijk dat de 
vereniging de nodige informatie krijgt van de gemeente. Om dit te bereiken is het ook 
noodzakelijk dat verenigingen de gemeente goed op de hoogte houdt en deze goed 
informeert. 
 
Een vereniging weet wat er lokaal speelt en maakt naar aanleiding daarvan een plan. De 
vereniging zoekt naar oplossingen om het doel te bereiken, ze brengt de mensen onderling 
in contact waardoor burgers een bepaald netwerk opbouwen. Door de samenwerking 
kunnen er initiatieven genomen worden ter bevordering van de leefbaarheid. Dit leidt weer 
tot meer betrokkenheid onderling. 
Voor een kern is het hebben van een ontmoetingsplek tevens een belangrijke factor van het 
verbeteren van de leefbaarheid. Door een ontmoetingsplek ben je meer betrokken bij de 
omgeving en je bent beter op de hoogte van wat er speelt. Zo ontstaan er verschillende 
netwerken. Deze netwerken bevorderen weer de leefbaarheid. 
 
De verenigingen kunnen netwerken opbouwen, de lokale problemen aankaarten en kijken 
naar mogelijke oplossingen. Zij kunnen de leefbaarheid binnen een kern bevorderen en/of 
behouden. Dit is alleen mogelijk als de vereniging een eenheid vormt binnen de kern, ze 
samenwerken met andere organisaties, ze erkent worden door de lokale overheid. De 
gemeente kan dit stimuleren door verenigingen goed te informeren over alle mogelijkheden 
en bereid is tot samenwerking.  
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6 Hoofdstuk 6– Aanbevelingen 
Naar aanleiding van het onderzoek worden hieronder de aanbevelingen beschreven die 
gedaan worden aan de gemeente Oude IJsselstreek. 

 
Uit theoretisch onderzoek is gebleken dat de belangenverenigingen binnen de gemeente 
Oude IJsselsteek niet tot nauwelijks op de hoogte zijn van het wijkgericht werken. De 
gemeente heeft recent het wijkgericht werken geïntroduceerd maar dit is onder de 
belangenverenigingen en dus de burgers nog te weinig bekend. 

 De gemeente Oude IJsselstreek wordt geadviseerd de belangenverenigingen en de 
burgers beter op de hoogte te brengen van het wijkgericht werken. Meer promotie en 
meer kennisverschaffing zorgt uiteindelijk voor een beter resultaat van het wijkgericht 
werken. 

 
Het wijkgericht werken is al een stap in de juiste richting. Echter moet de samenwerking 
tussen de belangenverenigingen onderling wel versterkt worden. Door minimaal jaarlijks dan 
wel halfjaarlijks samen te komen kunnen er ideeën worden uitgewisseld. Er kan van elkaar 
worden geleerd omdat momenteel elke kern in een project of in een bepaalde fase zit. 
Doordat elke kern divers is, kan er worden gesproken over wat wel en wat niet werkt, hoe 
bepaalde zaken aan te pakken en zo verder.  Tevens zal de betrokkenheid onderling 
vergroot worden. 
 
Daarnaast is uit de interviews gebleken dat belangenverenigingen meer behoefte hebben 
aan erkenning. De gemeente moet een meer dienstverlenende rol innemen en de 
verenigingen meer betrekken bij de processen en beslissingen die van invloed zijn binnen 
een kern. Op deze manier zullen verenigingen zich meer betrokken en gewaardeerd voelen 
en de gemeente kan op haar beurt initiatieven van de burgers sneller oppakken en bij 
realisatie van bepaalde plannen de hulp van verenigingen en dus burgers inschakelen.  
 

 Burgers uit de betreffende kern al vroeg betrekken in processen van beslissingen die 
genomen moeten worden in een bepaalde kern. 

 
Opvolgend wordt het volgende aan de gemeente geadviseerd: 

 Door het creëren van een platform waar belangenverenigingen, verenigingen en 
burgers toegang tot hebben, kan vraag en aanbod van “vrijwillige” hulp op elkaar 
worden afgestemd. Veel inwoners van de gemeente Oude IJsselstreek willen graag 
een medemens helpen maar weten niet hoe dit aan te pakken of wie te helpen. Veel 
inwoners van de gemeente Oude IJsselstreek hebben ook hulp nodig maar weten 
niet hoe dit te vragen of waar deze hulp , buiten de gemeente om, te vinden. Door 
een platform op te zetten, vergelijkbaar met een vacature bank, kan vraag en aanbod 
afgetemd worden en kunnen mensen met elkaar in contact gebracht worden om op 
deze manier elkaar doelgericht te kunnen helpen. Tevens kunnen hulp aanbieders 
via dit platform selectief zoeken naar mensen die hulp nodig hebben, waarin zij 
gespecialiseerd zijn dan wel interesse in hebben. 

 
Er wordt geadviseerd nader onderzoek in te stellen naar de vormgeving van dit platform en 
tevens naar de kosten die verbonden zijn met het opzetten van dit platform.  
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Tot slot het gebruik van social media. 

 Door het gebruik van social media door de gemeente zullen burgers meer op de 
hoogte gehouden worden van de gang van zaken die van invloed zijn op een 
bepaalde kern. Via deze social media kan er interactie plaats vinden tussen burger 
en gemeente, gemeente en verenigingen op een efficiënte en moderne manier. 
Tevens is deze vorm van communicatie geen financieel kostbare vorm van 
communicatie waardoor dit toegankelijk is voor iedereen. Er wordt geadviseerd een 
nader onderzoek in te stellen omtrent het gebruik van social media door de 
gemeente. Welke social media passend is en hoe deze social media vorm moet 
krijgen. 

 
De meest belangrijke aanbeveling is samenwerking. Samenwerking tussen de gemeente en 
belangenvereniging is daarbij leidend. De belangenvereniging is het aanspreekpunt voor de 
burgers en verenigingen, de vertegenwoordigers van de kern. Door meer samenwerking zal 
de betrokkenheid worden vergroot. Maar ook samenwerking tussen de 
belangenverenigingen en verenigingen onderling. Door deze samenwerking kunnen 
verschillende factoren bij elkaar worden betrokken en zal er meer inzicht in de noodzakelijke 
behoefte van burgers komen. Op dit moment zijn er nog kernen die erg op zichzelf gesteld 
zijn en het “ieder voor zich ”idee uitdragen met als voorbeeld de Ulft. Hier zijn twee wijkraden 
die geheel afzonderlijk van elkaar opereren. . Hier moet verandering in komen. één 
saamhorigheidsgevoel moet binnen de gemeente leven en niet alleen binnen een kern. 
Samen staan ze sterk. Er kan van elkaar worden geleerd. Door als gemeente de rol van 
partner in te nemen en mee te denken en te werken bij het ontwikkelen en uitvoeren van 
nieuwe initiatieven, zal de samenwerking en ook de leefbaarheid verbeterd/ versterkt 
worden.  
 
Sommige belangenverenigingen hebben aangegeven geen behoefte te hebben aan het 
samenkomen met andere belangenverenigingen. Echter is uit onderzoek gebleken dat dit 
wel voor een bevordering van de leefomgeving kan zorgen. Het is het aan de gemeente dit 
op te zetten en te organiseren. Met de hoop dat de verenigingen in de toekomst zien dat 
deze bijeenkomsten daadwerkelijk noodzakelijk zijn om de leefomgeving te bevorderen en 
daarnaast zal het een hoop dubbel werk schelen wanneer de kernen met elkaar initiatieven 
uitvoeren en kennis en expertise kunnen delen. De gemeenteraad heeft aangegeven te 
willen opteren voor verengingenwerkplaatsen in de kernen. Dit is een goed begin. Daarnaast 
is het noodzakelijk dat de belangenverenigingen onderling meer overleg en informatie 
uitwisselen en elkaar ondersteunen en helpen met bepaalde projecten.  
 
In samenhang met bovenstaande aanbeveling is het belangrijk om te weten wat er in een 
bepaalde kern speelt. Er moet gezorgd worden dat er oren in de kern aanwezig zijn binnen 
de kern zodat de gemeente weet wat er speelt en weet waar zij actie op moet ondernemen, 
of juist niet. Luisteren naar verenigingen en burgers om te zorgen voor een goede 
leefomgeving. 
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Bijlage 
Bijlage I- Organogram gemeente Oude-IJsselstreek 

 
(gemeente Oude IJsselstreek, 2012) 
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Bijlage II -  Interview vragen 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
E 
 

1. Hoe is de belangenvereniging ontstaan? 

 

 

 

 

2. Waarom bent u lid van deze belangen vereniging? 

 

 

 

 

3. Hoe werft u leden voor de vereniging? 

 
 
 

 

4. Voor welke doelgroep (leeftijd) behartig de belangenvereniging de belangen? 

 
 
 
 

5. Welke toegevoegde waarde geeft de belangenvereniging aan de verbetering aan de 

leefomgeving? 

 
 
 
 

6. In hoeverre is gemeente betrokken bij de belangenvereniging? 
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7. Hoe weet u welke belangen van de burgers en zijn verbanden u moet 

vertegenwoordigen? 

 
 
 

 

8. Hoe zorgt u voor bekendheid/ betrokkenheid binnen de kern? 

 
 
 

 

9. Hoe dragen  verenigingen bij aan het verbeteren van de leefomgeving? 

 

 
 

10. Wat heeft uw belangenvereniging nodig om te zorgen om de leefbaarheid van 

burgers/verzelfstandiging te bevorderen? 

 
 
 

 

11. Welke rol kan de belangvereniging spelen in het bevorderen van noaberschap?  

 
 
 

 

12. Welke belangen hebben burgers en hun verbanden volgens u bij een vereniging? 

 
 
 

 

13. Waar is volgens u vanuit de burger behoefte aan om de samenleving te verbeteren. 

 
 
 
 
 

14. Op welke manier kunnen verenigingen burgerinitiatieven stimuleren? 
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15. Wat kunnen beweegredenen zijn voor burger en zijn verbanden om initiatieven te 

nemen ten behoeve van het verbeteren van de leefbaarheid? 

 
 
 
 

16. Op welke manier denken verenigingen zich in te zetten om de leefbaarheid te 

vergroten? 

 
 
 
 

 

17. Welke invloed kunnen verenigingen uitoefenen op de burger en zijn verbanden? 
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Bijlage III – Enquête 
  

 

 

 

 

 

 

 

Wij willen u bij voorbaat bedanken voor uw welwillendheid om mee te werken 
doormiddel van het invullen van deze enquête.  De enquête zal ongeveer 10 tot 15 
minuten van uw tijd in beslag nemen. 

 

Deze enquête is gemaakt in het kader van een onderzoek in opdracht van de 
gemeente Oude IJsselstreek. Dit onderzoek heeft als doel inzicht te krijgen in de 
mogelijke rol van verenigingen ter bevordering van de leefbaarheid.  
 

In deze enquête verstaan wij onder: 

-  Leefbaarheid: de geschiktheid/ aantrekkelijkheid van u dorp/kern om in te 
wonen/werken.  

- Leefomgeving: Uw sociale netwerk. Hieronder vallen uw buurtgenoten, 
verenigingsgenoten, kennissen, familie, collega’s en vrienden. 

 

Voor de resultaten van dit onderzoek is het belangrijk te weten of er verschillen zijn in 
leeftijd en geslacht. Daarom begint de enquête met enkele persoonlijke vragen. 
Uiteraard kunnen wij u verzekeren dat er vertrouwelijk met de informatie wordt 
omgegaan en dat de enquête anoniem ingevuld mag worden.  

 

Start vragenlijst 
(Kruis het juiste antwoord aan) 

 

1. Tot welke leeftijdscategorie behoort u? 
0  tot 25 jaar 
0 25 tot 65 jaar 
0 ouder dan 65 jaar 

 

2. Wat is uw geslacht? 
0 man 
0 vrouw 
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3. Hoelang bent u momenteel lid van een vereniging? 
0 Dit is mijn eerste jaar 
0 1 tot 5 jaar 
0 5 tot 10 jaar 
0 langer dan 10 jaar 

 

4. Hoe bent u terecht gekomen bij de vereniging? 

0 via kennissen 

0 via familie 

0 via acquisitie 

0 zelfstandig 

0 anders, 
namelijk…………………………………………………………………………………
…………. 

 

5. Hoe vaak per week bent u actief voor de vereniging? 
0 1 keer per week 
0 2 tot 4 keer per week 
0 meer dan 4 keer per week 

 

6. Stelling: Verenigingen kunnen meer doen om de leerbaarheid binnen mijn kern te 
versterken 
0 ja, verenigingen 

kunnen………………………………………………………………………………………….. 
0 nee, omdat………………………………………………………………………………………………………… 

 

7. Welke invloed heeft de gemeente op de leefbaarheid in uw eigen leefomgeving? 
0  Zonder de gemeente is er geen leefbaarheid 

0     Grote invloed, de gemeente zorgt dat mijn kern leefbaar is in alle facetten 

0 Matig, de gemeente zorgt voor bepaalde voorzieningen die het leven 
aangenamer maken binnen mijn kern 

0 Weinig, de gemeente heb ik bijna niet nodig, ik maak mijn leefomgeving zelf wel 
prettig en aangenaam 

0 Geen, de gemeente heb ik helemaal niet nodig om mijn leefbaarheid 
aantrekkelijk te maken. Ga door naar vraag 9. 
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Open vragen 

8. Wat kan de gemeente doen om de leefbaarheid in uw eigen omgeving te 
verbeteren? 

…………………………………………………………………………………………………
………………………………………………………………………………………………….
……………………………………………………………………………………… 

 

9. Wat kunnen mensen uit uw omgeving zelf doen om de leefbaarheid in uw eigen 
leefomgeving te verbeteren? 

........................................................................................................................................

........................................................................................................................................

........................................................................................................................................

....................................... 

 

10. Is er volgens u noodzaak om zelf het initiatief te nemen, om iets te doen aan de 
leefbaarheid in uw omgeving? 
0 ja, anders doet niemand het 
0 ja, omdat ik het leuk vind betrokken te zijn 
0 nee, daar heb ik geen behoefte aan 
0 nee, daar is de gemeente voor 
0 anders, namelijk…………………………………………………………………… 

 

11. Wie moet volgens u het initiatief nemen om de leefbaarheid binnen uw kern te 
verbeteren? 
0    de gemeente en haar instanties 
0    de belangenvereniging van mijn kern 
0 de overige verenigingen 
0 ik zelf 

 

12. Neemt u momenteel zelf initiatieven om de leefbaarheid te verbeteren?  
0 ja, omdat ik dit nodig acht 
0 ja, omdat ik het leuk vind 
0 ja, samen met mijn vereniging 
0 nee, dit is niet mijn taak 
0 nee, ik weet niet hoe dat moet 
0 anders, namelijk…………………………………………………………………. 
 

13. Vind u dat er in uw omgeving sprake is van “Noaberschap”? 
0 ja 
0 nee 
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14. Waaruit blijkt dat er wel of geen sprake is van” noaberschap” binnen uw omgeving? 
……………………………………………………………………………………………………………………………………
……………………………………………………………………………………………………………………………………
………………………………………………………………………………………………. 

 

15. Vindt u “Noaberschap” belangrijk? 
0 ja 
0 nee, ga door naar vraag 17 

 

16. Hoe kan het “Noaberschap” verbeterd/versterkt worden volgens u? 
0 Daar burgers erop attent te maken 
0 Door initiatieven van de verenigingen 
0 Door initiatieven van de gemeente 
0 Door te weten waar ik heen kan met een initiatief om hulp te krijgen voor mijn idee 
0 anders, 
namelijk………………………………………………………………………………………………………………………
……………………………………………………………………………………………………………………………………
…. 
Ga door naar vraag 18. 
 

17. Waarom vindt u “Noaberschap” niet belangrijk”? 
0 Ik heb niemand nodig, ik red mij wel 
0 Het “noaberschap” kan niet meer in deze tijd 
0 “Noaberschap, wat is dat? 
0 Anders, 
namelijk………………………………………………………………………………………………………………………
……………………………………………………………………………………………………………………………………
…. 
 

18. Waarom worden mensen volgens u lid van een vereniging? 
0 saamhorigheid 
0 om betrokken te zijn bij mede dorpsgenoten 
0 ontspanning 
0 anders, 
namelijk………………………………………………………………………………………………………… 
 

19. Als er geen enkele vereniging meer zou zijn. Wat zou dat betekenen voor de 
leefbaarheid in uw directe leefomgeving? 
0 Er zal geen sprake meer zijn van leefbaarheid 
0 Ik zal een andere manier vinden om mijn leefbaarheid te behouden/ te vergroten 
0 Er zal voor mij niks veranderen 
0 Er zullen altijd verenigingen blijven bestaan, ik kan niet zonder 
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20. Wat is volgens u de belangrijkste functie van een vereniging in uw leefomgeving? 

0 Het samenbrengen van mensen 

0 Ontspanning bieden 

0 Andere mensen helpen 

0 Gezelligheid 

0 Verbetering van mijn leefomgeving 

0 anders, 
namelijk…………………………………………………………………………………………………………………………
……………………………………………………….. 

 

21. Wat is er voor u nodig om u leefomgeving te verbeteren? 
……………………………………………………………………………………………………………………………………
……………………………………………………………………………………………………………………………………
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 
 

22. Wie kan u daarbij helpen? 

0 mijn vereniging 

0 mijn buurtgenoten 

0 de gemeente 

0 overige, 

namelijk………………………………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………………………………………………

…………………… 

 

23.  Wat zouden voor u beweegredenen zijn om initiatieven te nemen ter bevordering 

van de leefbaarheid? 

 0 als ik zie dat mensen om mij heen hulp nodig hebben 

 0 als ik erop attent gemaakt wordt 

 0 als ik ergens persoonlijk last van ondervind 

 0 als iemand in mijn directe omgeving ergens last van ondervind 

 0 als ik iets mis in mijn dagelijkse behoefte 

 0 een steentje bijdragen aan de maatschappij 

 0 als ik merk dat de gemeente er niets aan doet 

 0 anders, 

namelijk………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………… 
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24. Van welke voorzieningen die de gemeente aanbiedt maakt u momenteel gebruik? 

0 Alleen voor zaken als paspoort en registerformulieren 

0 Thuis/ mantel zorg 

0 Voor vragen over wonen, weg, veiligheid etc. 

0 Voor klachten over mijn leefomgeving 

0 overige, 

namelijk………………………………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 

25. Stelling: Als de gemeente mij niet meer kan voorzien in bovenstaande behoefte weet 

ik deze hulp elders in mijn leefomgeving te vinden. 

0 eens 

0 oneens 

 

26. Als ik momenteel het gemis van een voorziening ervaar, ga ik met deze behoefte 

naar: 

0 mijn buurtgenoten 

0 mijn vereniging 

0 de belangenvereniging van mijn kern 

0 de gemeente 

0 ik weet niet waar ik heen moet 

0 overige namelijk………………………………………………………………… 

 
Ruimte voor 
opmerkingen…………………………………………………………………………………………………………………………
………………………………………………………………………………………………………………………………………………
………………………………………………………………………………………………………………………………………………
………………………………………………………………………………………………………………………………………………
………………………………………………………………………………………………………………………………………………
…………………………………………………………………. 
Als u zo vriendelijk wilt zijn de ingevulde enquête voor vrijdag 14 december 2012  te 
retourneren naar melanieweiland@live.nl.  
 
Wij willen u bedanken voor uw medewerking door het invullen van deze vragenlijst. 
 
 
 
 
 
 
 
 

mailto:melanieweiland@live.nl
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Bijlage IV – Geheimhoudingsverklaring 
 
 

 
Verklaring betreffende gebruik bedrijfsgegevens gemeente Oude IJsselstreek. 
 
De FEM is zeer gebaat bij het ter inzage leggen van rapporten en verslagen in haar 
mediatheek voor studiedoeleinden. Tegelijkertijd gaat de FEM zorgvuldig om met haar 
geheimhoudingsplicht ten aanzien van publicaties over bedrijven. Vandaar het verzoek aan 
de bedrijfscoach om onderstaande verklaring te tekenen en aan de student om de verklaring 
aan het rapport toe te voegen. 
 
De heer Toonberg, als bedrijfscoach betrokken bij dit rapport, maakt wel bezwaar tegen het 
ter inzage leggen van dit rapport in de mediatheek van de FEM. 
 
Ondergetekende, student aan de hogeschool van Arnhem en Nijmegen te Arnhem verklaard 
bij het ondertekenen van dit document, vertrouwelijk om te gaan met de verschafte 
bedrijfsinformatie van gemeente Oude IJsselstreek en deze alleen te gebruiken binnen de 
HAN, FEM, MER te Arnhem. 
 
Datum………………. 
Plaats……………….. 
 
 
 
 
 
 
……………………… 
De heer Tomberg 
Bedrijfscoach gemeente Oude IJsselstreek 
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Bijlage V – Uitwerking interview Belangenvereniging Breedenbroek voorst 
 

Datum  :  28 november 2012 
Locatie :  Voorst 
 
Geïnterviewde:  Julios Hermans 
 
Interviewers : Sejla Kurtanovic 
 
Hoe is de belangenvereniging ontstaan? 
Heel erg lang geleden ongeveer 15 jaar geleden om de lokale kwestie. Ik zelf zit 1 jaar in het 
bestuur. 
 
Waarom bent u lid? 
Om iets te doen voor de sociale gemeenschap omdat ik landelijk werk. En vanwege het 
gevoel dat er wat te verbeteren viel bij de belangenvereniging. 
 
Wat moest er volgens u verbeterd worden? 
Ik vond dat het niet professioneel ging. Men maakte zich druk om kleine kwesties, zoals het 
maaien van de berm langs de weg en ik vind dat het echt moet gaan om grotere dingen. 
 
Met wat voor dingen waren ze bezig? 
Ik was altijd keurig lid en kreeg jaarverslagen en dan zag je dat het ging om het maaien van 
de berm en de bankjes in het bos, dat deze geverfd moesten worden. Dat is minimaal daar 
kan meer uit. 
 
Is daar verandering in gekomen? 
We zijn er druk mee bezig. Ik zit pas 1 jaar in het bestuur. Dat is best moeilijk. We zijn  een 
nieuw bestuur. Met 5 nieuwe bestuurders en we willen het naar een echt hoog niveau tillen 
en dit is nog een lange die we te gaan hebben. 
 
Hoeveel leden hebben jullie? 
250 leden. Breedenbroek 925 inwoners voorst 300 inwoners., gezinnen van 4. In totaal 300 
huishoudens ongeveer, dus we hebben veel leden. We hebben een groot bereik en moeten 
nu ervoor zorgen dat leden actiever worden. 
 
Als er nieuwe inwoners komen, hoe bereik je deze nieuwe inwoners? 
Die worden bezocht. 
 
Voor welke doelgroep is de vereniging? 
In het verleden waren het voornamelijk bejaarden. Nu proberen we het naar de gezinnen te 
verschuiven. 
 
Welke toegevoegde waarde heeft een belangenvereniging aan de verbetering van de 
leefbaarheid? 
Waar we naar toe gaan, waar we bezig zijn is dat we een spreekbuis van het dorp willen 
worden richting de gemeente. Dus we willen dat de gemeente ons als eerste aanspreekpunt 
ziet. En als er wat speelt in het dorp dat de mensen naar ons hiermee komen. Op dit moment 
is er geen eenheid en gaan de mensen op een ongenuanceerde manier met hun probleem 
naar de gemeente, waardoor je niks bereikt. Je krijgt nooit je gelijk en word je niet gehoord. 
We proberen nu met de lokale groepen bij elkaar te komen en hebben heel wat afspraken 
staan om te zorgen dat er eenheid ontstaat. 
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Hoe weten jullie welke belangen burgers hebben? 
Daarvoor moet je, je in het dorp goed te luister zetten. Daarvoor is het ook nodig dat de 
gemeente ons meld als er burgers die zich bij de gemeente hebben gemeld. Dat doen ze 
ook keurig. Vorige week was er een kwestie waarbij een vrouw zei ‘waarom verteld de 
gemeente dat tegen jullie’ nou dan leggen we uit dat wij een belangenvereniging zijn en 
horen haar probleem aan en proberen het aan te passen in onze visie.  
 
Is de gemeente betrokken? 
Ja dat gaat heel goed. We hebben een contactpersoon Inge Waarlo.  
Zij verwijst ons door binnen de gemeente. Zij zit ook bij de gesprekken erbij als we met 
iemand van de gemeente spreken. Zij zoekt voor ons binnen de gemeente uit wat wel en niet 
kan. 
 
Gaat zij zelf naar een wethouder met jullie vraag/probleem of stuurt ze jullie door naar een 
wethouder? 
Even denken, in principe stuurt ze het probleem door. Maar dit gebeurt op dit moment heel 
weinig omdat we aan het opstarten zijn. 
 
Hoe zorgen jullie voor bekendheid? 
We hebben een nieuwsbrief in het dorp. Ik ben bezig met het uitschrijven van een visie 
binnen de belangenvereniging zelf. Daarin heb ik voorgesteld om een spreekuur te 
organiseren in het dorp. En we moeten gebruik gaan maken van Twitter. Verder is er een 
keer per jaar een vergadering. Dit moet allemaal nog groeien. 
 
Hoe denkt u dat een vereniging bij kan dragen aan de leefbaarheid? 
Ik denk dat de vereniging als eerst goed moet weten wat er speelt in het dorp. Wat zijn de 
wensen wat zijn de verlangens en tegelijkertijd moet er goed contact zijn met de gemeente. 
We moeten weten aan wat de gemeente komende jaren geld aan besteden en kan 
Breedenbroek deel van het potje daarvan krijgen. Je moet in kunnen spelen op de kansen 
die je bij de gemeente hebt. Zodat we bij de gemeente aan kunnen geven wat wij nodig 
hebben en daarvoor moeten we weten welke kansen er zijn. De gemeente zou ons hiermee 
kunnen informeren waarop wij weer kunnen reageren. 
 
Waar komen jullie bijeen? 
Bij mensen thuis. Ons bestuur bestaat uit 7 personen en iedere keer is dat bij een van ons 
thuis.  
 
Is er een buurtschaphuis of iets dergelijks, een ontmoetingsplek? 
Nee. Er is een lokale café in Breedenbroek daar vergaderen de meeste verenigingen.  
Er is een kerk hier die word ook te weinig gebruikt. Nu proberen we daar meer gebruik van te 
maken. 
 
Wat heeft de vereniging nodig om de zelfstandigheid te bevorderen? 
Vanuit de gemeente hebben we erkenning nodig als belangenvereniging. Dat begint de 
laatste maanden beter te werken, omdat de gemeente de burgers naar ons doorverwijzen. In 
het dorp moeten we meer bekendheid creëren. De mensen moeten weten dat ze bij ons 
terecht kunnen als er iets speelt. Ze moeten ons kunnen aanspreken als bestuur in de winkel 
of op straat. Ze moeten met ons in overleg gaan. En wij zorgen ervoor dat er een meldpunt is 
via een netwerk, zoals Twitter. 
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Kunnen burgers terecht bij u met initiatieven? 
We hebben al een site daar staat een gastenboek, daar word nog te weinig gebruik van 
gemaakt. We moeten nog de bekendheid bevorderen. Afgelopen jaren is hier niks aan 
gedaan en we moeten nu een professionaliseringsslag maken. Binnen het bestuur moeten er 
dingen veranderen. 
 
Hoe denkt u over noaberschap? 
Het komt hier niet vandaan maar eigenlijk uit Utrecht en die hoek. Hier valt het heel erg mee 
met de sociale rechten en plichten. Wat mij opvalt, dat is mijn persoonlijke mening, is dat hier 
mensen heel sociaal naar elkaar toe zijn. Als er nood is helpt iedereen elkaar op een 
positieve manier. Er zitten gelukkig weinig plichten aan. Aan het oude noaberschap zaten 
plichten aan. Dat voel ik hier niet en dat is goed. Wat ik wel merk is dat het dorp geen echte 
eenheid vormt. En daar moeten we als belangenvereniging ook het dorp in tegemoet zien te 
komen. Denk aan de voetbalvereniging die actieve leden heeft alleen binnen hun vereniging. 
Dus het zijn allemaal eilandjes die alleen naar hun eigen belangen binnen de vereniging 
kijken. We moeten kijken dat we met alle clubjes samenwerken en een eenheid proberen te 
creëren. 
 
Vind u dat noaberschap aangemoedigd moet worden? 
Het is hier niet nodig. Hier leeft het noaberschap nog echt. Maar het is hier goed aanwezig. 
Ik ben voorzitter van de school. En daar merk ik dat er nieuwe generatie komt van nieuwe 
ouders die minder betrokken zijn en die minder vanzelfsprekend op school meehelpen. Op 
dat punt moeten we kijken het te bevorderen. Ik ben zelf geboren in 1964. Voor mijn 
generatie was het vanzelfsprekend om mee te helpen en nu zie je de generatie van 1970 en 
deze zijn meer voor zichzelf. Als je dit doortrekt naar een belangenvereniging is het goed om 
daar aandacht aan te besteden. Om te zorgen dat, dat blijft. 
 
Waar is volgens u vanuit de burger behoefte aan om de leefbaarheid te verbeteren? 
Voorzieningen zoals, bereikbaarheid. Groenvoorziening is een belangrijke thema. 
Hoe zit het met openbaar vervoer? 
Toevallig ben ik gister bij een debat hierover geweest. Het is redelijk hier, maar er word 
weinig gebruik gemaakt ervan. Bekendheid is slecht hier met het openbaar vervoer. Voor 
een klein dorp is het vervoer goed hier, maar mensen moeten er mee bekend zijn. Mensen 
denken dat er nu niks is.  
 
Hoe is de bevolking in het dorp samengesteld? 
Veel bejaarden rond de 70, maar ook veel gezinnen en veel alleenstaande mannen. 
 
Hoe zijn de faciliteiten voor hun? Is er een ontmoetingsplek waar ze contacten kunnen 
maken of iets dergelijks? 
Wat hier opvalt is dat iedereen die hier woont autochtoon is. Ze zijn hier geboren en getogen. 
Vaak zie je dat de broers en zussen ook hier wonen, dus er is een sterke sociale cultuur. Je 
ziet dat mensen daarop terug kunnen vallen voor hulp. We hebben een keer per maand een 
bijeenkomst voor bejaarden. Daar ontbreekt het hier niet aan.  
Wat je hier ziet is dat mensen bereid zijn elkaar even te brengen naar het station 
bijvoorbeeld. Daar bellen ze familie of dorpsbewoners voor en dan is er meestal iemand die 
hun kan vervoeren. Je ziet dat de burgers het zelf hier oplossen. Als iemand me vraagt om 
hem naar het station te brengen, dan doe ik dat bijna altijd. 
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Hoe kan men burgerinitiatieven stimuleren? 
Wat ik al zei we gaan werken met Twitter, maar ook bijeenkomsten. Voornamelijk voor de 
ouderen die niet actief zijn op het internet. We moeten spreekuren organiseren bij de kerk en 
bij het café. We moeten meer contact leggen met andere verenigingen. We moeten hard aan 
de bak. 
 
Wat kunnen beweegredenen zijn voor burger en zijn verbanden om initiatieven te nemen? 
Zie je vaak dat mensen toch iets missen of ergens mee niet tevreden zijn. Over een 
wegsituatie of iets anders en daar ontstaat vaak het initiatief. 
 
Zijn er dingen waar jullie nu mee bezig zijn, bepaalde problemen of belangen? 
We zijn bezig met een plan Ingberg. Als je vanuit hier naar de gemeente rijd kom je door een 
groen gebied. De gemeente wil hier recreatie van maken. Daar zijn we over aan het 
overleggen met de gemeente. Voor de tuin rond de kerk en pastorie hebben we geld van de 
Rabobank gekregen. We willen dat koppelen aan herinrichting van de hoofdweg hier in het 
dorp. Aantal bewoners zijn hier ontevreden over de verkeersveiligheid. Dat willen we ook 
koppelen en hopen zo tot een dorpsplan te komen. 
 
Hoe loopt dat met de gemeente? 
Het loopt nu een aantal maanden of 4. Dat loopt goed moet ik zeggen. Als we aankloppen 
worden we goed ontvangen. Dus er worden geen blokken voor ons gelegd vanuit de 
gemeente. De grootste slag moeten we zelf slaan. Wat we wel merken is dat af en toe vanuit 
de gemeente weg word afgesloten of iets dergelijks en dat wij daar niet op de hoogte van 
zijn. Maar dat word langzaam aan ook verbeterd. 
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Bijlage VI- Uitwerking interview Stichting Dorpsbelang Gendringen en 
Omstreken 

 
Datum  :  Woensdag 14 november 10.00 uur 
Locatie :  Jan lighthartstraat 13, 7081 BC Gendringen 
 
Geïnterviewde:  Theo Teitink  -  Voorzitter 

Frans Liebrant -  Aanhangend bestuurslid 
 
Interviewers : Melanie Weiland en Sejla Kurtanovic 
 
Na een warm ontvangst door mevrouw Teitink en het nuttigen van een kop koffie hebben de 
interviewers zich voorgesteld  en het doel van dit interview verwoord namelijk het 
onderzoeken welke rol verenigingen kunnen spelen in het vergroten van de leefbaarheid. 
 
De heer Teitink is voorzitter van de stichting Dorpsbelang Genderingen en Omstreken en de 
heer Frans Liebrant is aanhangend bestuurslid. Beide heren zijn erg betrokken bij de 
stichting en besteden dan ook veel tijd aan het besturen van de vereniging in haar 
hoedanigheid. De stichting is in 2010 opgericht en bevind zich in de fase van opbouw. De 
doelstelling van de stichting is de leefbaarheid handhaven en bevorderen. De heer Teitink 
legt uit aan de hand van het voorbeeld van de priamide van Mazlov hoe deze behoefte eruit 
ziet. De 4600 inwoners van de gemeente Gendringen maakt dat de gemeente Genderingen 
geen grote maar ook geen kleine gemeente is en dat zij daar tussen in ziet. In kleine kernen 
ziet men dat momenteel geen voorzieningen meer zijn met als voorbeeld de gemeente 
Netterden. Meestal is er alleen nog een kroeg of een kerk maar deze wordt meestal 
gesloten. Er zijn dus nauwelijks dan wel geen voorzieningen in de kleine gemeenten. Er 
dreigt zelf nu dat de scholen in de kleine gemeente gesloten gaan worden. In Genderingen is 
daar momenteel nog geen spraken van. Genderingen heeft nog steeds een supermarkt en 
winkels maar hier staat wel druk op. Het is belangrijk de basale behoefte in de gemeente 
Gendringen in stand te houden. Daarnaast komt er de vergrijzing. We worden 
langzamerhand een slaapstadje. Het is van belang dat er om de hoek nog een huisarts is en 
een apotheek en dat soort voorzieningen. Van de zomer is de apotheek anderhalve maand 
gesloten geweest vanwege te weinig personeel. Het personeel is naar Ulft gegaan. Is dat 
een probleem? Dat hoeft het niet te zijn maar voor moeilijk gaanbare mensen is dit een 
probleem. Omdat de mensen daar hun medicijnen moeten halen. De heer Liebrant merkt op 
dat dit juist de eerste zorg is. Er wordt een voorbeeld gegeven over een meubelbranch 
waaruit blijkt dat 35% van de detailhandel de komende jargen zal sluiten in Zevenaar. Terwijl 
Zevenaar een behoorlijke plaats is zakt Zevenaar steeds verder achteruit omdat het allen 
naar Doetinchem gaat. Ik vraag me af wat er dan hier in Gendringen overblijft. De heer 
Teitink geeft aan dat Stichting Dorpsbelang Gendringen en Omsterken probeert samen in 
overleg met de gemeente het centrumplan naar de functie van het centrum van Gendringen 
te proberen daarin te participeren. Maar ook daarin is het knelpunt, wie gaat wat bepalen. Als 
er geen partijen zijn die willen inversteren kun je nog zulke mooie plannen maken maar dan 
komt het niet van de grond. Dat zie je in dit geval ook. We hebben in het centrum Assora met 
een zorgcentrum zitten, Assora is een zorginstelling. Dit zorgcentrum dat moet een aantal 
dingen intern veranderen, die moeten iets gaan doen. Maar die zijn aan het overwegen of 
dat het zorgcentrum dit nog wel waard is. Economisch gezien is het pand afgeschreven en 
dan krijg je de vraag, willen we nog nieuwebouw gaan plegen of willen we het gaan 
concentreren, wat nu veel gebeurt, het concentreren in Ulft en S’herenberg?. Een 
nieuwbouw plegen in Ulft is veel praktischer en steeds minder mensen zitten in een 
zorgcentrum waar men zich enigszins nog zelf kunnen bedruipen. Mensen die er terecht 
komen tegenwoordig zijn allemaal echt hulpbehoevend. Dan zie je dat het efficiënter is om 
dit centraal te stellen. Aan de andere kant hebben we Wonion, de woningcorporatie. Die zit 
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met urgent en die verhuurt een groot deel aan de kinderopvang. Maar de kinderopvang heeft 
een groot gedeelte opgezegd aan de huur omdat die qua bezetting behoorlijk zijn 
teruggelopen. Wonion zit dus straks met een pand en die zijn haastig opzoek naar waar kan 
ik dit pand aan verhuren. Maar de Rabobank staat ook leeg en dit is een vrij groot kantoor 
waar ongeveer 60 man een werkplek zou kunnen vinden. Probeer maar eens een 
organisatie te vinden die dat wil huren. Dat is niet zo makkelijk denk ik. Gendringen ligt 
daarvoor toch wel decentraal. Al deze problemen zijn groot en daar proberen wij samen met 
de gemeente wat aan te doen. Maar de oplossing hebben we nog niet voor handen. 
 
In hoeverre heeft u vereniging leden? 
Wij hebben geen leden omdat wij nog een stichting zijn. Wij hebben bewust een stichting 
opgericht omdat we dus op dat moment slagvaardiger kunnen handelen. Stichting kent 
alleen een bestuur en een vereniging kent leden en dat betekend dat je besluiten moet 
voorleggen aan de ledenvergadering  enzovoort enzovoort. Wij zijn niet de enige die voor 
deze constructie hebben gekozen ook Varsseveld en Mechelen zijn ons voorgegaan daarin. 
Dit zijn ook eerste begonnen als stichting en later hebben zij zich omvormt tot een 
vereniging. Er staat ook in onze statuten dat wij dat als doel hebben maar eerst even een 
basis opbouwen.  
 
Hoe bent u op de hoogte van de behoefte van de burgers? 
Je kunt wel iedereen benaderen huis aan huis en vragen naar uw mening, maar daar krijg je 
over het algemeen weinig respons op. En de respons die je krijgt daar heb je over het 
algemeen niet veel aan. Wij hebben dus gekozen voor een trap situatie waarin we de 
verenigingen hebben aangeschreven van willen jullie met ons meedenken wat de behoefte 
van de mensen in het dorp kan zijn?. Die verenigingen zijn gekomen daar hebben we een 
avond mee belegd en daarna is er een enquête uitgezet en die is ingevuld en we hebben die 
helemaal doorgelopen en daarna uitgewerkt. Op deze manier hebben we de behoefte 
redelijke in beeld en die rapporten liggen ook bij de gemeente. Dat ons vertrekpunt geweest. 
 
Hoe zorgt u voor bekendheid van de belangenvereniging onder de burgers? 
Door huis aan huis bladen in de lokale kranten, flyers en overige advertenties. 
 
Hebben jullie een nauwe samenwerking met de verenigingen? 
Ja die hebben we gehad en die hebben we nog steeds. Heel veel mensen zijn, ook bij 
kleinere gemeente, lid van 1, 2, of drie verenigingen. Dit betekend dat je vaak 
vertegenwoordigers van 1 verengingen er ook van 2 of 3 kunnen zijn. Dat als voordeel dat je 
aan de ene kant veel breder te werk kunt gaan. 
 
Welke doelgroep vertegenwoordig Stichting Dorpsbelang Gendringen en Omstreken? 
Gendringen is een typisch, dat is het toch wel geworden, een echte woonplaats. Er is hier 
weinig of geen industrie meer. Wat er nog zit aan industrie en bedrijvigheid is maar weinig. 
Alles zit verder weg of in Ulft of in Doetinchem. De heer Liebrant zegt dat veel industrie zich 
heeft geïnverteerd om hier in Gendringen te zetelen. Echter was het idee om de industrie te 
verplaatsen. De insteek men vrijwillig te laten verhuizen. Deze mensen willen 
gecompenseerd worden. Dit geld is er niet maar sommige bedrijven zijn wel vertrokken dus 
nu krijg je een scepering van leegstand en half bedrijf. Dit is voor de gemeente ook een groot 
zorgpunt. De heer Teitink geeft aan dat er in Gendringen veel woonwijken zijn en geen 
activiteiten meer zijn. Langzamerhand trekt de vergrijzing in. Alle jongeren gaan studeren en 
blijven daar Wonen. Mijn zoon heeft ook in Arnhem gestudeerd en is daar blijven wonen en 
onze dochter woont in Utrecht. Dit patroon zie je heel veel. Er is voor de jongenlui geen werk 
en dan trekken ze weg. En zo komt de vergrijzing langzamerhand op.  En dat is toch jammer 
maar het is niet anders. Wij hebben dus wel heel veel mooie wijken maar veel ouderen. 



  Onderzoeksrappor 2012 - 2013 
Versie 1.0 

 

 
      Pagina 49 van 87 

Waar je je bewust van moet zijn is dat de belangen van deze ouderen ook anders is. Maar je 
moet ook niet de jeugd vergeten. 
 
Vanwege de vergrijzing verwachten verenigingen, zo blijkt uit interviews die wij met de 
verenigingen hebben gehad dat verenigingen verwachten het wel moeilijk te krijgen in de 
toekomst. Dit betekend dat zij samengevoegd moeten worden. Bestuurlijk wordt er dus meer 
verwacht. Je kunt een vereniging niet meer al een hobby gaan besturen. Dat moet meer 
inhoudelijkheid inzicht hebben. Dit was een van de kernen in het interview. Er werd 
aangeven dat er wel een bestuur was maar dat men de kennis en de know how miste. Toen 
is er gezegd dat men naar een samenwerking toe moest. Wij gaan dit niet begeleiden, ze 
moeten zelf naar elkaar komen. Zelf aangeven dat ze dat zouden willen en wij helpen graag 
met het landenbestuur. De heer Liebrant geeft aan dat de noodzaak van het samen gaan 
groot is. Het zogenaamde hopeffect van de jongeren is groot en het aantal leden neemt af.  
 
Wat denkt u dat toegevoegde waarden is van een belangenvereniging voor de burgers? 
De heer Teiting verteld dat zij een project hebben opgericht Genderingen Top wat 
gepresenteerd wordt op 23 november. Voor dit project is een SWOT-analyse gemaakt en 
een daaruit zijn bevindingen gedaan. Als men de winkels in stand wil houden in Gendringen 
moeten er wel mensen iets kopen. Je gaat pas het dorp in als dit interessant is. Er is 
gekeken wat Gendringen wel heeft, een prachtige historie en een prachtige natuur en een 
hele mooie omgeving. Die combinatie hebben we gemaakt in die zin dat we een tweetal 
historische wandelingen en fietsroutes hebben gemaakt/uitgezet. De heer Liebrant verteld 
dat op deze manier willen we meer toerisme aantrekken om mensen binnen te krijgen. Ter 
aanvulling is vaak door de ondernemersvereniging gedacht aan een informatiebord aan het 
begin van het dorp. Dit hebben wij als belangenvereniging opgepakt en dit wordt nu een 
digitaal informatiebord waar iedereen een bepaalde plek kan bekijken en de activiteiten en 
evenementen bekijken. Op deze manier is er meer betrokkenheid. Tevens worden er 
mensen van buitenaf aangetrokken waardoor er meer mensen naar het dorp komen zodat 
de winkels hopelijk meer bedrijvigheid krijgen en kunnen blijven. Het plan is nog lang niet af 
maar het begin is er.   
 
In hoeverre speelt de gemeente een rol bij de belangenvereniging? 
Gemeente heeft geen tijd voor initiatieven van de verenigingen. 
Ambtenaren krijgen nog minder tijd dan ze nu hebben, wat je nu ziet eenn ambtenaar waar 
we contact mee hebben Inge Waarlo. Contactpersoon van de belangenorganisatie. Maar het 
doen, moet je zelf doen. 
Dus A gemeente heeft geen tijd en B gemeente heeft geen middelen. 
Als wij met voorstellen komen is zij voor 200% daar beschikbaar om uit te zoeken wat kan en 
niet. We lopen nu niet tegen eenn muur of dat je dus zomaar in de ruimte praat. 
Ik heb de indruk dat de gemeente heel blij is met de stichting. We hebben een rechtspositie. 
Het wordt steeds moeilijker om als individu/enkeling iets voor elkaar te krijgen bij de 
gemeente. Als stichting vertaal je wat er leeft en is er meer body voor en je kunt afdwingen 
dat je wordt gehoord. 
 
Wat heb je nodig van de gemeente? Is er een handvat te bieden om het werk beter te doen? 
We zitten in de buurt van het gemeentehuis. Veel contact met Inge, maar daarnaast kennen 
we bijna alle raadsleden en zeker ook de burgermeester en de wethouders,  we zien ook 
regelmatig de burgermeester en wethouders. We hebben daar gewoon hele goede 
contacten en specifiek dan voor ons. Voor ons is dat niet zo noodzakelijk, maar ik kan me 
voorstellen dat verenigingen die verderaf zitten en de contacten niet hebben, dat ze daar 
meer behoefte aan hebben.  
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Welke rol kan de vereniging spelen in het bevorderen en verbeteren van het “noaberschap”? 
Nou kijk het noaberschap, is het stokpaardje van Wiebe Rijnstate  
Ik ben daar wat nuchter in.Het heeft te maken met zorg voor elkaar, dat beroemde begrip 
was vroeger wel aanwezig en werd ook sociaal afgedwongen. Het was noodzaak en werd 
sociaal afgedwongen. Hij suggereert een beetje van mensen kunnen dat opbrengen om het 
spontaan te gaan doen. Nou ik heb daar een beetje mijn twijfels. Het is wel zo dat meeste 
mensen  die hier buren van elkaar zijn elkaar kennen, maar dat is anders dan vroeger. 
Mensen kunnen met elkaar samenwerken en in het kader van de Wmo is dat een verlichting, 
maar zo simpel is het niet. 
 
Hoe zit het met de vergrijzing, wegtrekking van de bedrijvigheid, faciliteiten die wegtrekken, 
denkt u dat daardoor noaberschap noodzakelijker wordt? 
Liebrand verteld dat er vanmorgen een heel mooi stukje in de krant stond, van hoeveel er 
bespaart kan worden aan kosten op de zorg. Onvoorstelbaar, kort weergegeven. Mensen die 
geroepen worden om in de zorg te werken, laat die zelf maar werkzaamheden organiseren. 
Daarmee bespaar je dus een heleboel overheidsgeld. 300miljoen en 70miljoen aan 
huisvestingkosten. Als je dat leest zeg ik dan, hoe verhoud zich dat dan in noaberschap. Als 
onze buurman behoeftig wordt, voel ik mij niet geroepen om hem te ondersteunen, dan zeg 
ik, ik heb daar niet voor geleerd en ben daar niet in opgeleid of mijn keuze is daar niet in 
geweest. Noaberschap zoals vroeger, in het buitengebied waar de boer geholpen werd, hooi 
naar binnen werd gehaald en of iemand ziek was, dat was vroeger noaberschap. Maar 
verder ging dat ook niet. Noaber: je maakt een buurt. Enkele jaren geleden heb ik in 
Vaarrseld gewoond. Daar was een stel buren die vertelde dat ze 45 jaar in Ulft woonden en 
nog nooit buurt hebben gemaakt. Hadden ze ook niet nodig. Waren ook nooit bij buren op 
bezoek geweest, want hadden de familie kort om zich heen wonen en hadden niemand 
nodig en hoefden geen buurt te maken. 
 
Teitink Ik ben vroeger manager geweest bij Menzis en weet dus iets meer van de zorg dan 
de gemiddelde burger.We hebben toen het probleem gehad dat te veel is 
geïnstitutionaliseerd, er is veel te veel gegaan naar professionele hulp. Vroeger was het heel 
normaal dat thuishulp door, familie buren, naasten etc. voor groot gedeelte werd ingericht. 
Dat moest op gegeven moment allemaal professioneel worden en er kwamen thuishulpen 
etc. En dat gaat veel geld kosten. Nu moeten ze dus, noodgedwongen door de kosten, weer 
terug. En ik denk dat het niet gaat om een begrip als noaberschap, maar puur te maken 
heeft met hoe kan ik nou het geld  wat ik heb zodanig verdelen dat ik, in ieder geval, 
iedereen nog wat kan geven.  
 
U conclusie is, als ik het zo mag stellen, dat het noaberschap echt iets van vroeger is en in 
tijden van nu kan dat gewoon niet meer.  
Nou het moet op een andere manier ingevuld worden. Je moet er niet vanuit gaan dat het 
spontaan gebeurt. Die tijd is voorbij en je ziet het nu ook in de kinderopvang. Daar is het 
zelfde gebeurt. Het was heel normaal dat grootouders oppasten, op een bepaald moment 
moest dat betaald worden. Wat zag je: mensen die er nooit geld voor hadden gekregen 
kregen er ineens geld voor, dan is ineens de pot leeg en vervolgens moet dan weer de boel 
ingekort worden. Dus: je hebt wat ingezet wat niet goed is. Ik ben er echt van overtuigd dat: 
noaberschap spontaan iets wat ontstaat, dat kun je schudden dat gaat niet meer gebeuren.  
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Kan men Noaberschap binnen de kern bevorderen of aanmoedigen? 
Liebrand:Ik ben retorisch. Waar het om gaat is, de mensen ervan overtuigen dat, dat 
misschien beter zou zijn. Dan moet je daar dus ook een noodzaak in zien en die noodzaak 
ontstaat alleen maar, als mensen zelf de behoefte hebben.  
 
En denkt u, dat verenigingen een bepaalde rol kunnen spelen in de leefbaarheid? 
Teiting: Verenigingen vervullen een bepaalde rol, sociaal voorral. Als ik kijk naar de 
vereniging waar ik zelf bestuurslid van ben, dan zie je dus dat de leden niet alleen voor hun 
tijdsbesteding er zijn maar dat het ook een sociaal moment is. Want ze ontmoeten een 
heleboel mensen. En dat vinden ze heel belangrijk. Dit zie je bij heel veel verenigingen. Mijn 
vrouw en de vrouw van Frans zitten in de Welfare. Op maandag middag zitten ze hier met 
oudjes kaartjes te leggen in het zorgcentrum. Dit is ook een vorm van sociaal contact en voor 
de oudjes is dit heel belangrijk. 
 
Liebrand: Hier is een grote behoefte aan een grand café. Waar de oudjes zich kunnen 
ontmoeten, die hebben geen zin meer om 1.5 uur op voetbalveld te gaan staan bij wijze van 
spreken. En dan zeg ik van, als daar een fatsoenlijke invulling aan gegeven wordt. Maar ook 
daar moet in geïnvesteerd worden.  
Teitink: wat leuk is om te vertellen, we hebben dus een jaar of 3 een experiment gehad met 
zogenaamde koffiemorgens dat was in samenwerking met Videssa en daarin gaven we de 
mensen de gelegenheid om daar samen te komen morgens om tien uur. Daar schonken we 
dan een kop koffie in en dan zeiden we van wat wil je doen, kaartje leggen of iets anders. 
Het begon met thematiek. Thema’s zoeken. Dat bleek ook, want we hebben het over 
verschillende dingen gehad. Als we een ochtend hadden zonder thema, zag je dat bijna 
niemand meer kwam. Heel langzaam is het dus dood gebloeid, op bepaald moment zijn de 
thema’s op. Op bepaald moment was het niet meer voor ons interessant om dit te doen. Wij 
deden dit op vrijwillige basis. Videssa stopte daar haar mankracht in en dat moet ook 
kunnen, maar dat kost ook geld en op gegeven moment moet je daar mee stoppen. 
Omgekeerd zegt Videssa dat ze in Varsseveld een groep hebben die dus wel iedere week 
trouw bij elkaar komt en ja dan is dat kennelijk daar op een andere manier opgevat.  
Het ligt ook aan de mentaliteit van de vereniging. Om een voorbeeld te noemen; Varsseveld 
is enorm Oranjegezind, daar zit een enorme sterke Oranje vereniging en ze hebben een 
onderkomen. Het grote probleem in Gendringen is, dat er geen fatsoenlijke accommodatie is 
om eigenlijk zoiets te realiseren. Want hier is er een hele andere mentaliteit dan bijvoorbeeld 
in Varsseveld.  
 
Dus daar zou de gemeente een rol in kunnen spelen? 
Daar zou de gemeente een zeer sterke rol in kunnen spelen. Alleen heeft het ook een beetje 
te maken met de samenstelling van de bevolking. Heel veel mensen hier hebben 
bijvoorbeeld een eigen huis, er zijn relatief weinig huurwoningen en dat heeft ook een andere 
invulling. Mensen zijn dan meer zelfstandig. 
 
En denkt u dat, dat bevordert kan worden door bijvoorbeeld een ruimte beschikbaar te 
stellen of door een grand café? 
 
Teitink: Ons idee is altijd; je moet nooit iets laten voordat je het hebt geprobeerd. In dat 
opzicht staan we open voor suggesties en zijn we best bereid om weer dingen te 
experimenteren, maar het begint toch als basis en dat hebben we ook duidelijk aangegeven. 
Er moet wel een geschikte ruimte zijn en geschikte ruimte betekent, goed bereikbaar maar 
ook betaalbaar voor de mensen en er moeten faciliteiten zijn. Als je kijkt naar de 
koffiemorgens, daar moesten we zelf koffie zetten en alles klaar zetten en daarna alles weer 
opruimen. Dat is op zich zelf geen probleem, maar als je de mensen bij elkaar roept, dan zie 
je dat ze geen zin hebben om erna nog een uur te gaan opruimen. 
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Denkt u daar er veel vrijwilligers zijn die, daaraan, mee willen doen? 
Ik denk dat degene die vrijwilligerswerk wil doen het al doet. Vorige week is er nog een 
bijeenkomst geweest hier in het gemeentehuis over, wat ze dan de grijze wolf noemen, 55 
plussers. Daar werd dus gevraagd of er mensen zijn die bereid waren vrijwilligerswerk te 
doen. Ik weet, door de contacten die ik heb bij allerlei andere verenigingen, dat bijna elke 
vereniging die maar kan beschikken over vrijwilligers dat die ze al heeft. Maar veel 
vrijwilligers doen het ook heel veel om puntendingen. Dat geldt voor Frans en voor mij, wij 
zitten in meer dingen dan maar een. Ik denk dat er niet zo geweldig veel mogelijkheden zijn 
om nog meer te doen. Je kunt mensen schoenen en sokken geven maar als ze geen zin 
hebben om te lopen, lopen ze niet.  
  
Mooi voorbeeld (liebrand);Voor jaren terug is hier de hele wijk gerenoveerd. Is allemaal 
prachtig geworden. Er is een nieuw gebouw neergezet ‘De Schrijver’. Daar is ooit de 
bedoeling geweest om daar een ‘huiskamer’ te realiseren. En als daar nu een grand café 
was gerealiseerd dan was er dus tevens een beheerder geweest en was er een 
ontmoetingsplek geweest. Nu moeten dezelfde mensen naar een zorgcentrum toe om 
überhaupt nog contact te krijgen. Waarom is het niet doorgegaan? Alleen om de kosten. 
Wonion heeft gezegd, als wij er ruimte voor moeten reserveren hebben wij minder 
huuropbrengst. Wonion, azore en stichting Lichtevoor,  wilden dit samen realiseren maar 
uiteindelijk is dat op grond van kosten niet door gegaan. Er zou een ruimte komen voor 
bloedprikken, klein kamertje voor EHBO en een huiskamer. Alles zou zo kort en dichtbij zijn 
en heel centraal.  
 
Dat is dus de grote vraag, het verlangen wat voor u de gemeente Gendringen goed zou 
doen? 
Dat is een inschatting, mijn indruk is, mijn gevoel zegt, als het eenmaal gerealiseerd zou zijn 
zou het oplopen tot een goede gelegenheid voor ontmoetingsplek en sociale contacten. Dat 
moet groeien maar dat betekent wel dat er een aantal partijen een investering moeten doen. 
 
Hoe denkt u dat individuele burgers daar een rol in kunnen spelen? Als zij initiatieven 
hebben? Is er een punt waar ze zich kunnen melden? 
Zij kunnen, hebben we ook altijd verteld in de krant, ons persoonlijk benaderen en wij komen 
ook heel veel op andere plekken en dan horen we wel wat mensen willen. Wij staan daar 
open voor. Wij doen al een hele hoop, wij zijn betrokken geweest bij de opzet van de 
kinderboerderij etc. Dat zijn allemaal zaken die ook meegenomen worden. 
 
Op welke manier denkt u dat de verenigingen (zoals voetbal, korfbal etc) zich kunnen 
inzetten om de leefbaarheid te vergroten? 
Teitink: Laat ik het zo stellen dat de grote verenigingen zoals de voetbal verenigingen en zo 
die draaien op dit moment erg goed. Dus die hebben nog niet die noodzaak, die hebben 
voldoende stabiliteit, vrijwilligers en voldoende leden. Daar is nog niet de noodzaak om, om 
te zien naar anderen.  
Frans: Maar ze zien wel grote problemen voor in de toekomst. Door de vergrijzing en door 
het hopeffect van de jeugd. Het betaalbaar zijn en houdbaar zijn van de accommodaties. Om 
toch voldoende sport en spel gelegenheid te bieden zullen daar toch op termijn oplossingen 
voor moeten komen. Door fusies of wat dan ook. 
Teteink: er word al gesproken over een herinrichting. Er zitten een aantal sportverenigingen 
in de ijselweide; voetbal -, hockey -, tennisverenigingen, atletiekbaan en een sporthal staat er 
en er moet eigenlijk een nieuwe sporthal komen. Economisch is de huidige gewoon op en is 
niet beschikbaar voor wedstrijdsporten. Dus men wil een nieuwe sporthal gaan bouwen, 
maar daaruit is nu een/de commissie bezig van alle verenigingen die daar inmiddels op dat 
terrein zitten om samen te kijken hoe ze daar de beste oplossing voor kunnen bedenken. 
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Een van de gedachte van de gemeente daarbij is er komt een beheersstichting die dus 
professionaliteit gaat leveren. E ook hulp geeft dan aan de verenigingen die daar her en der 
gebruik v kunnen maken. De hockeyvereniging bijvoorbeeld maakt gebruik van het 
kunstgrasveld USC. Men suggereert zelfs van dat het noodzakelijk is om alles op een plek te 
laten plaatsvinden. Gedachtegang is ingezet, de oplossing is er nog lang niet. 
Denkt u dat verenigingen zullen trekken naar de burgers die nog niet lid zijn en over de 
verbanden beschikken? 
 
Je bent lid van de vereniging waar jezelf graag komt. De sport die je graag wilt doen. En je 
kunt wel zeggen wil je dat of dat of dat doen, maar als je dat zou willen dan deed je het al. 
Je kunt mensen soms wel overhalen om iets te doen n keer maar structureel is dat veel en 
veel moeilijker. Wat de sportverenigingen wel al doen, is schooljeugd informeren. Ze laten 
zien wat er is en hoe je wat kunt doen. 
Mensen overhalen iets te doen blijf ik een groot probleem vinden, want dan deden ze het al. 
Rond 2000 was t erg modern voor grote bedrijven om een intern fitnessruimte te hebben. 
Dan kon het personeel in de middag of avonds  even gaan fitnessen. Je hoort er nu nergens 
wat over. Hoe komt dat, omdat t personeel, wat al ging fitnessen, het prachtig vonden. In 
begin zal wel eens dat iemand ging fitnessen om zich te laten zien, omdat zij/hij ook ging. 
Maar na 3maanden zie je dat de club die normaal al naar fitness ging die gaat nu in eigen 
huis en zegt dat is lekker goedkoop. De gedachte die erachter zat, ik wil mijn personeel meer 
laten bewegen, is er niet uitgekomen. 
  
Ik heb de indruk dat een heleboel sportverenigingen zijn  gedwongen om prestatiegericht te 
werken en de belangen van haar leden daar zijn een heleboel mensen die geen zin heeft om 
aan die kwaliteitseisen te voldoen. Ik zie nog niet dat er een groep mensen zijn die zomaar 
het voetbalveld mogen gebruiken om een balletje te gaan schoppen. 
Er is een sociale functie van sportverenigingen, maar dan prestatiegericht en niet voor 
ontspanning. Je zou kunnen zeggen als je een voetbalveld nuttig wil besteden om in de tijd 
dat er geen voetbal is het veld voor iets anders ter beschikking te stellen. Overdag heeft 
bijna niemand tijd. 
 
Terugkomen op het noaberschap. Is belangrijk iets. Kan wel gevraagd worden, maar hoe wil 
je van de 55+verlangen om aan noaberschap te gaan doen. Van de jongere kan het nog wel. 
Wij hebben theoretisch onderzoek gedaan naar het noaberschap en zie je vooral in de 
Randstad zoals Amsterdam dat ze daar t moderne noaberschap introduceren. Gaat vooral 
met telefoons, platforms, jongere die hebben n boodschappenbus etc.  
Je kunt je buurman helpen, maar voor een korte tijd. Er wordt tegenwoordig verwacht dat 
beide werken man en vrouw. Je kunt het ook niet volhouden. Dan wordt je zo belast dat je 
dan zelf in de problemen ermee komt. 
 
Hoe denkt u dat de verenigingen een rol kunnen spelen om het voor de burger te verlichten, 
te vergemakkelijken of is er een rol daarin? 
Men heeft er n prachtig idee over en Wiebe is er heel intens mee bezig, maar volgens mij 
gokt hij daar op de verkeerde paard. De mensen die nu nog in een sportvereniging actief zijn 
wil je die dan vragen om anderen te helpen. 
Frans: heb je ooit een sportman meegemaakt, die geen egoïst is? Hoeveel tijd besteed een 
sportman aan zijn sport, zichzelf. Als die getrouwd is heeft de vrouw werk genoeg om alleen 
te doen en daarnaast wou die ook nog aan noaberschap doen? Nee! Dan vraag ik me af hoe 
wil je dat dan zien dat een vereniging om daar een invulling te creëren van noaberschap. 
Ondanks het feit dat je soms kroegsporten hebt, toch is het individualisme ook daar heel veel 
doorgetrokken en het is niet zo meer automatisch dat je als lid van een sportvereniging ook 
vrijwilligerswerk wilt doen. Als je ziet hoeveel moeite ze hebben vrijwilligers te vinden die dat 
willen doen, dat probleem wordt steeds groter.  
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Er zijn wel genoeg leden, maar als leden worden gevraagd dan hebben ze geen tijd. En 
mensen geven als antwoord nou ja ik betaal ervoor om lid te zijn en ben niet bereid om daar 
vrijwillig iets te gaan doen. Suggestie was dan moet je maar vijf euro meer vragen om 
mensen ervoor te kunnen betalen. 
 
Wat zou de gemeente kunnen doen om de leefbaarheid te vergroten. Is er een handvat te 
bieden zodat mensen zelf initiatieven nemen om bij elkaar te komen? 
Je kunt samen als een denktank fungeren, dat hebben we al, om te kijken welke behoeften 
zijn er en hoe kun je die dus het beste vervullen. Wat Frans straks zei, een 
gezondheidscentrum hier opstellen. Waar de huisartsen en dergelijke bij elkaar kunnen 
komen. Paar jaar geleden hadden we nog een tandarts in de dorp, die is inmiddels ook met 
pensioen. Mensen moeten daar ook voor naar Ulft. Als je zegt ik zou kunnen creëren dat, dat 
bij elkaar komt, maar dat hebben we al eens eerder met de huisartsen besproken en die 
hebben er op dit moment nog totaal geen belang naar. Als je dat als gemeente wilt 
aansturen dan kom je weer op het al oude thema, dan zul je dat met geld moeten afkopen. 
Dat geld was er vroeger veel meer dan nu.  
 
Alles is in Ulft gecentraliseerd, maar de oudere mensen hier die niet zo mobiel zijn. Hoe 
komen die in Ulft? 
Per defintie is het zo dat als je op het platteland woont, dan weet je dat dus het vervoer, het 
bereiken van dingen, dat, dat dus andere invulling heeft dan de grote stad. Als je in 
Gendringen woont kun je nog met de bus naar Ulft, maar woon je in een kern als mechelen, 
daar komt helemaal geen bus. De buurtbus wel, maar in Netterden komt helemaal niet meer 
iets. Je zou de buurtbus kunnen bellen, misschien dat die n keertje komt. Mensen hebben 
daarvoor redelijk wat oplossingen voor zichzelf gevonden en dat is ook goed is een must. T 
probleem is als je niet beschikt over die mogelijkheden en je ziet dus dat nu bijvoorbeeld de 
mogelijkheden van de regiotaxi behoorlijk zijn teruggeschroefd dan zie je dus dat daar een 
probleem ontstaat aan de ander kant als je iets nodig hebt dan zul je dus toch iets moet 
bedenken. In t uiterste geval n taxi bellen.  
 
Het valt me op dat je vrij regelmatig terugkomt op welke rol daarbij de gemeente in kan 
spelen. Is er een opdracht om dat uit te vissen of hoe zie ik dat? 
Nee dat is geen opdracht, de gemeente heeft juist zo iets we willen dat de belangen en de 
verenigingen zo veel mogelijk zelf doen want gemeente word nu zelf ook gigantisch gekort. 
Dus ik vraag me af of er überhaupt nog behoefte is aan rol die de gemeente daarin zou 
kunnen spelen. Want zoals ik het hoor redden jullie het heel goed zo.  
 
Dan zou ik die vraag weleens om willen draaien: 
Hoeveel behoefte heeft de gemeente aan stichting dorpsbelang. 
Nou ik denk heel veel.En dat is nou precies hetgeen wat wij nou toch wel een beetje missen. 
De erkenning. Erkenning en dat we dus echt gezien worden als gesprekspartner en dat hoeft 
geen beslissingsbevoegdheid te geven, maar wel voor een beter inbreng dat je gehoord 
wordt dat alles niet ingevuld kan worden is volkomen duidelijk maar dat we dus voor feiten 
gezet worden, voor blok gezet worden met het argument van geen geld of dit of dat. Waarom 
kan er niet over gediscussieerd worden. Laat ze erkenbaar maken dat ze het van de 
verenigingen moeten hebben. We hebben met Toon al een paar jaar in discussie van hoe 
kun je daar invulling aan geven. Een van de gedachte is dat er een wijkbudget of kerkbudget 
komt, daar hebben wij steeds gezegd van dat is geen oplossing als je dus wel de mensen 
een bedrag geeft en vervolgens het aan hun overlaat hoe ze het kunnen besteden. En hoe 
zit het dan met de verantwoordelijkheid? Waar ligt deze dan? Dit kun je niet verwachten van 
vrijwilligers. In onze beleving moet je dat niet doen. Ik wil als er een groepsplan is wat nu 
steeds gezegd wordt, dan kun je daar geld voor krijgen maar dan hoef je dat niet te 
veranderen. 
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 Ik heb t idee dat als je tegen n kerk zegt hier heb je 1500 en besteedt t maar op je eigen 
manier, dan schuif je de verantwoordelijkheid van je af als gemeente. En dan zeg je nou ik 
kan in mijn boeken schrijven dat ik het aan hun heb overgelaten en dadelijk ga ik nog eens 
vragen van wat heb je ermee gedaan. En als t dan niet past in de visie van de gemeente dan 
heb ook nog eens een keer een verwrongen situatie. Ik denk dat, dat de verkeerde weg is. 
Dus wij hebben tot op heden in de discussie met Toon die verantwoordelijkheid 
teruggeschoven. En gezegd van nee, je gaat dingen doen in onze ogen die dus niet goed 
zijn. Ik ben bang dat een collega-vereniging of stichting die er wel in trapt in een valkuil komt 
waar ze zelf niet  van weten wat de gevolgen zijn.  
Ander voorbeeld, we hebben vorig jaar hebben we met de gemeente aan tafel gezeten. 
Stichting mag met agenda komen en gemeente draagt aan. Een van de klachten was dat bij 
de inrichting van een wijk de op en afritten v stoepen vooral voor gehandicapte met n rolstoel 
bijzonder slecht is geregeld. Dan krijg je als stichting de opdracht zouden jullie als stichting 
niet even rond willen lopen om te kijken waar de zware punten zijn. Denk ik bij mezelf is het 
van de zotte dat wij daar rond Gendringen moeten lopen om de knelpunten aan te wijzen. 
Waar zijn we mee bezig?! En dat bedoel ik nou; als de gemeente ook hun behoefte aan 
gaven waar ze onze ondersteuning bij nodig hebben, dat zou een heel ander gevoel geven. 
Gelijkwaardigheid. 
 
Teitink: Laat er geen misverstand over zijn, je zult erachter komen dat hett niveau in het 
bestuur niet overal gelijk is. Daar is Toon ook mee bezig samen met Inge. Om ons als 
voorbeeld aan anderen over te dragen, met anderen woorden maak een eigen identiteit en 
ga dan proberen om een ander karakter in het bestuur te geven. Frans heft gelijk we zouden 
iets meer respect moeten krijgen. 
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Bijlage VII- Uitwerking enquête  Belangenvereniging VDVV 
 
Datum  :  Donderdag 22 november  20.00 uur 
Locatie :  Hoofdstraat 29b, Varsselder 
 
Geïnterviewde:  Jeroen Mulder  -  Bestuurslid 

Wim Klompenhouwer -  Bestuurslid /initiatiefnemer 
 
Interviewers : Melanie Weiland en Hanane Nougaui 
 
Na het ontvangst van de heer Mulder in de voetbal kantine te Varsselder komt de heer 
Klompenhouwer binnen. Na de vraag of het gesprek opgenomen mag worden en een korte 
uitleg van de reden van het interview gaat het interview van start.  
 
De heer Klompehouwer verteld dat de belangvereniging nu ongeveer 22 jaar bestaat en 
opgericht is in 1990. Momenteel telt de vereniging 200 leden. De vereniging is opgericht om 
een kleine kern als Varsselder toch een stem te geven binnen de gemeente Oude 
IJsselstreek. Ik heb zelf het initiatief genomen omdat ik op straat en bij mijn huidig 
voetbalvereniging merkte dat hier behoeft aan was. Daar naast wilde de gemeente dat elke 
kern een belangenvereniging had dus hiermee sloegen we twee vliegen in een klap. Dus je 
kunt eigenlijk wel zeggen dat vanuit de politiek en het de mensen uit het dorp de aanstichter 
waren van deze huidige belangen vereniging van Varsselder.  
 
De heer Klompenhouwer vind de vraagstelling “welke rol verenigingen kunnen spelen bij de 
verbetering van de leefbaarheid” erg raar. De gemeente weet toch welke rol de verenigingen 
hebben. Melanie verteld dat de gemeente graag wil weten welke rol verenigingen hebben 
wanneer de gemeente minder initiatieven zal nemen of minder middelen beschikbaar heeft 
voor de leefbaarheid. Vanwege huidige en toekomstige bezuinigingen heeft de gemeente 
steeds minder mogelijkheden en middelen om de leefbaarheid te behouden dan wel te 
vergroten. Dit onderzoek is dus om uit tot zoeken of verenigingen bepaalde factoren kan 
stimuleren wanneer de gemeente dit niet kan. De heer Klompenhouwer geeft aan dat hij erg 
benieuwd is naar de uitslag en de vraagstelling nu beter snapt. Ik begrijp dat de gemeente 
het steeds moeilijker krijgt en ik denk dat verenigingen graag willen helpen bij het stimuleren 
van de leefbaarheid.  
 
Dan beginnen wij nu met de eerste vraag: Waarom bent u lid van deze belangen 
verenigingen? 
Meneer Klopmenhouwer: ja waarom ben ik lid geworden? Nou ik ben ooit op een 
vergadering geweest en daar waren er maar vier. Dus ik zal al snel in een het bestuur. De 
heer Mulder: Sinds ik vader ben geworden ben ik anders gaan kijken naar de maatschappij, 
je merkt dat je andere behoeftes hebt. Dus dat was voor mij een aanleiding om, na de vraag 
van Wim, te zeggen van ik stap erin. Wim gaf aan dat de vereniging aan het doodbloeden 
was als er geen nieuw bloed binnen zou komen.  En Wim heeft dit aangezwengeld in de 
Varsselderse media, dat is een huis aan huis blad wat wel redelijk gelezen wordt. Daarin 
heeft hij vermeld dat als er niemand komt dat het dan afgelopen was met de vereniging. Dus 
ja, ik voelde mij wel geroepen om mij in te zetten voor het dorp vandaar dat ik lid ben 
geworden. 
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Hoe werft u leden voor de vereniging? 
De heer Klompenhouwer: Principieel weiger ik aquisitie te voeren. Nee wat wij doen, daar 
zijn wij al een aantal jaren mee bezig, nieuwe bewoners krijgen van ons een boekje. In dit 
boekje staat alle informatie over de belangenvereniging en meteen hoe deze nieuwe 
bewoners zich kunnen aanmelden. Melanie: Hoe weet u waar nieuwe bewoners komen te 
wonen? De heer Klompenhouwer: dit houdt iedereen een beetje in de gaten. Verder als men 
kinderen heeft merk je dit al snel op bij de scholen enzo. Verder als je hier nieuw komt 
wonen staan er al snel vijf verschillende verenigingen voor je deur wat erg verwarrend is. 
Met dit boekje kan men even rustig na lezen wat er allemaal is. Omdat dit boekje als snel 
verouderd is zijn we vervolgens gestart met een website. Ik zeg wel dat we geen acquisitie 
doen, maar dat doen we dus toch wel. Maar neem het boekje maar mee daar staat van alles 
over de vereniging in. Wij zijn nu ook weer bezig met een nieuwe actie. Wij hebben 10.000 
euro gekregen van de Rabobank. Dit kunnen we besteden in het dorp.  Wij hebben bedacht 
om op dit clubhuis zonnepanelen te zetten. Wij hebben dit bedacht omdat we geen discussie 
willen. Er is geen discussie of dat het algemeen belang is of niet. Het komt ten gelede van 
iedereen. Als ik voor 10.000 euro een speelhoekje maak dan dan zal Jeroen zeggen ja maar 
waarom bij mij dan niet? Op deze manier komen de zonnepanelen iedereen ten goede. Hier 
doen we dus wel een stukje acquisitie omdat in het boekje een aanmeldingsformulier zit die 
mensen kunnen invullen als ze belangstelling hebben. Wij hechten wel belang aan dat we op 
die 200 leden blijven zitten. Want ja wij moeten als klein drop wel een vuist kunnen maken 
richting de gemeente. Je moet wel kunnen laten zien dat je een afspiegeling bent van het 
dorp en ja als je maar 10leden hebt komt dit niet geloof waardig over.  
 
Wie neemt de initiatieven voor de ideeën met als voorbeeld de plannen met de 10.000 euro 
van de Rabobank? 
Wij hebben dit bij het dorp neergelegd. Maar denk dan niet dat je meteen honderden ideeën 
krijgt. Dus wij hebben dit als dorpbelang aangedragen. Dus wij als bestuur nemen eigenlijk 
het initiatief. Wij werken alles uit maar laten wel de ideeën van de mensen komen. Mensen 
kunnen dit aan ons doorgeven. Iedereen kent ons dus dat gaat al snel bij de bakker of tijdens 
het biertje na het voetbal. Verder kunnen mensen ons ook mailen of bellen. Maar die 
uitwerking enzo doet de belangenvereniging, althans het bestuur daarvan. Wij zorgen voor 
de plannen, begroting en uitvoering etc. 
 
Voor welke doelgroep behartigd de belangenvereniging de belangen? 
Alle groepen, daar maken wij geen onderscheidt in. Wij hebben behartigen de belangen van 
de F-jes van de voetbal tot de 65+ers van de muziekband.  Wij hebben een zogenaamd  
“kulthur huis concept” wat inhoud dat alle verenigingen onder een dak zitten. Hierdoor zijn wij 
goed op de hoogte van de diverse belangen en ja bij de bakker en slager kom je ook 
iedereen tegen dus zo wordt je een beetje op de hoogte gehouden van de behoeftes enzo.  
 
Wat denkt u dat de toegevoegde waarde is van de belangenvereniging voor leefomgeving? 
Heel veel. Wij hebben een website die anders is dan in andere kernen. Wij hebben een 
website waar wij als dorp allemaal op zitten. Dus alle verenigingen zitten op dezelfde website 
en hierdoor maak je ook met ze allen de website. Op deze manier is het veel makkelijker om 
actueel te blijven. Met carnaval bijvoorbeeld weet iedereen welke vereniging wat en wanneer 
doet. Als ik bijvoorbeeld maandag ochtend inlog omdat ik wil zien wat de voetbal gedaan 
heeft, dan zie ik bijvoorbeeld ook toevallig dat er vogelshow is en dan denk ik ook das ook 
wel leuk laat ik daar eens heengaan. Op deze manier linkt alles met elkaar. Verenigingen in 
ons dorp bieden een stukje ontspanning, saamhorigheid maar ook positiviteit . Ik zie het zo: 
verenigingen hebben een aanjaagfunctie. Verenigingen moeten naar mijn mening initiatieven 
nemen om iets bij te dragen dan wel te verbeteren aan de leefomgeving. Wanneer een 
vereniging dit oppakt zullen haar leden dit ook uitdragen. Dat is ook weer dat stukje 
saamhorigheid en positiviteit.  
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Wat denkt u dat verenigingen nodig hebben om de leefbaarheid en dus de burgers 
zelfstandiger te maken? 
De heer Mulder: Mensen laten meedenken in projecten en dingen. Door erkenning van de 
gemeente zullen verenigingen zich ook vrijer voelen om initiatieven te nemen en mee te 
denken. Volgens mij is het nu ook al zo dat de gemeente bezig is om de bal een beetje bij de 
kern neer te leggen. Zo van wat willen jullie precies. Dus ja dienstverlenend en niet van het 
moet zo. Dus uiteindelijk zet de gemeente mensen zo wel aan het denken. Mensen moeten 
weer meer zelf gaan doen en dus zoeken mensen elkaar op om problemen op te lossen. 
 
Denkt u dat er momenteel binnen uw kern sprake is van noaberschap en denkt u dit als 
belangenvereniging te kunnen bevorderen? 
De heer Klompenhouwer: Ja dat denk ik wel, in een moderne vorm. Ik denk dat de tijd dat 
weer zal bevorderen. Naarmate de tijd slechter wordt dan zal men ook weer anders in het 
leven staan en ja dan zal men het noaberschap weer sneller oppakken.  
 
Stel dat de gemeente heel veel van haar voorzieningen niet meer kan uitvoeren/ aanbieden, 
denkt u dat mensen dan sneller naar het noaberschap toe neigen? 
Mensen moeten gewoon beseffen dat ze die buurman nodig hebben. De gemeente kan haar 
burger hier niet op voorbereiden. Dat moet eigenlijk gewoon vanzelfsprekend zijn dat 
mensen voor elkaar klaar staan. Dat moet gewoon in je zitten. Je zult er nu misschien meer 
moeite voor moeten doen. Vroeger ging het misschien vrijwillig maar nu heb je natuurlijk je 
werk en ja vroeger had je misschien honderd mensen klaar staan. Nu moet je het zelf aan 
mensen vragen of ze je willen helpen. Het leven zit nu gewoon anders in elkaar. Maar ik 
denk dat als je het vraagt dat je de hulp ook gewoon krijgt.  
 
Waar is volgens u behoefte aan om de samenleving te verbeteren? 
Mensen hebben behoefte aan warme en een beetje gezelligheid en betaalbaarheid. Vooral 
in deze donkere en sombere dagen zullen mensen meer behoefte hebben aan dat stukje 
saamhorigheid althans ik wel. 
 
Hoe denkt u dat verenigingen de leefbaarheid kunnen verbeteren dan wel bevorderen? 
naja in een kleine kern weet iedereen wel waar hij of zij moet zijn. Dus mensen spreken 
elkaar al snel aan en ja uiteindelijk hoor je vanzelf wel wat er speelt. En ja als je met ze 
vieren op de bank zit slap te ouwenhoeren dan komen er allerlei ideeën en dan zegt men 
ach man dat kan toch niet en dan volgend jaar dan denken we van waarom kan dat niet. Nou 
en dan gaan we met een stel proberen dat idee uit te voeren en dan blijkt er dat er veel 
draagvlak is en dat men best een handje wil helpen. Zo is uiteindelijk dit buurthuis ook 
ontstaan. Ik denk dat dit buurthuis de leefbaarheid wel positief beïnvloed heeft en nog steeds 
doet bij de burgers van deze kern.  
 
Ik denk door het creëren van een bij elkaar kom plek mensen beseffen dat het gezellig kan 
zijn klaar te staan voor andere mensen. Verenigingen kunnen dus door het organiseren van 
bijeenkomsten en activiteiten een oogje in het zeil houden en zorgen dat mensen 
samenkomen. Door te zorgen dat iedereen zich welkom voelt en dat wanneer men 
binnenloopt een warm gevoel krijgt zorg je dat mensen zich betrokken voelen bij de 
vereniging en dus ook graag mee willen helpen met van alles.  
 
Wij hebben een super verenigingengevoel in het drop. Iedereen is wil lid van 1 of 2 
verenigingen en omdat deze allemaal samen zitten heerst er een groot 
saamhorigheidsgevoel. De taak van de vereniging is om te proberen dit te behouden. Men 
moet gewoon de ego’s opzij zetten en beseffen dat ze niet zonder elkaar kunnen. Je hebt 
elkaar gewoon nodig.  
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Welke rol kan de gemeente spelen in het zorgen van een verbetering van de leefomgeving? 
Door laagdrempelig te zijn voor verenigingen. Door belangenverenigingen te zien op gelijk 
niveau en als sparpartner. Wij hebben een goede band met de gemeente en werken eigenlijk 
prima met ze samen. Ik denk dat de gemeente ook gewoon met de tijd mee moet. Ik bedoel 
de jongeren moet je gewoon anders benaderen dan de oudjes dat merk ik hier ook bij de 
voetbalteams. Bijvoorbeeld ons kunstgras. Voor veel mensen is het misschien gewoon maar 
er zijn veel ouderen die er flink aan moesten wennen. Ja je moet gewoon mee met de tijd. 
Nu heeft de school ook gewoon een goed veld waar de kinderen in de pauze kunnen rossen 
en hun energie kwijt kunnen het hele jaar door. Welke school heeft dat nu nog? De 
gemeente moet dit ook door meer dienstverlenend te zijn.  
 
Wat zou voor u aanleiding zijn om uw steentje bij te dragen aan uw leefomgeving? 
Zoals ik al eerder zij dat moet in je zitten. Daarnaast denk ik dat wanneer er noodzaak is 
iedereen wel meer op elkaar zal gaan passen. Dus ja noodzaak en een stukje natuurlijk 
gevoel. Wat je vaak ziet is dat veel mensen dezelfde behoefte hebben maar dat dit niet 
opgemerkt wordt omdat mensen niet weten waar ze ermee naar toe moeten. Wat wij als 
belangenvereniging doen is zorgen voor een goede samenwerking. Je ziet in veel kernen dat 
het ieder voor zich is ook wat betreft de verenigingen. Bij ons is alles samen zodat  
problemen ook sneller opgepikt worden en opgelost kunnen worden. Wij krijgen van onze 
achterban te horen van kun je hier of daar niet eens wat aan doen. Landelijk is dat eigenlijk 
nog een schaars dat belangenverenigingen die rol op zich nemen.  
 
Na het interview is er een uitgebreide rondleiding gegeven en verteld over het persoonlijke 
bezoek van prins Willem Alexander namens het oranje fonds. Vanwege de goede 
samenwerking van de verenigingen in de kern en de inzet is dit beloond met een persoonlijk 
bezoek. Tevens maakt deze belangenvereniging gebruik van de promotie van FLEXA verf. 
Zij zijn zelfs de vereniging waar de opnamen gemaakt zijn voor de tv reclame. Op deze 
manier kunnen zij goedkoop de het hele buurthuis schilderen.  
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Bijlage VIII – Uitwerking interview Comité Dorpsbelangen Etten 
 
Datum  :  21 november 2012, 13.00uur 
Locatie :  Breukelaarweg 19, Varsseveld 
 
Geïnterviewde:   Barry Kock 
 
Interviewers : Melanie Weiland en Hanane Nougaui 

Dit interview is letterlijk overgenomen. 

Melanie: Nou ik ben Melanie Weiland, dit is Hanane Nougaoui, wij proberen alle kleine 
kernen te interviewen. 
Hij: so…haha dat zijn er nog wel wat hier  
Melanie: Jep haha 
Hij: ja ruim 20 
Melanie: JA.. we proberen er zoizo van elke kern 1 te spreken en verder diverse 
verenigingen, zoals een schietvereniging, voetbalvereniging en uhh 
Hij: daar ben je daar behoorlijk druk mee nog 
Hanane: Ja behoorlijk 
Hij: en daar heb je een half jaar voor om het uit te werken 
Melanie: ja dat klopt, een half jaar, tot nu toe gaat het goed uhh 
Hij: aah het gaat toch hartstikke goed hier in de achterhoek, allemaal rustige mensen, niks te 
klagen, geen stress hier 
Melanie: nee, dat merken we heel erg, maar u bent van de belangenvereniging en hoe lang 
zit u bij de belangenvereniging 
Hij: vanaf 1996 
Melanie: en hoe bent u er terecht gekomen? 
Hij: nou het had te maken met een verkeersprobleem bij een basisschool en uhh er was toen 
helemaal geen belangengroep en het maakte ons best boos over de situatie en uh dat heeft 
er toegeleid dat er zeg maar..ja er moest wat komen..een dorpsvertegenwoordiger of wat 
dan ook..en uhh we hebben toen..jaa we zijn toen gestart..een mannetje of 5 a 6 mensen bij 
elkaar.. ja het was toen echt een opkomst een dorpsvertegenwoordiger in de jaren “90, we 
begonnen als stichting dan heb je al gelijk een nadeel, je hebt nagenoeg geen financiële 
middelen maar als je leden hebt dan kunnen deze contributie betalen, dus na een jaar zijn 
we overgestapt naar een vereniging, we zijn toen echt langs huis aan huis geweest voor 
lidmaatschap en ja dat heeft er toe aan geleid dat we nog steeds de grootste vereniging zijn 
in ons dorp, we hebben meer dan 400 leden 
Melanie: so 
Hij: je kunt als alleen staande lid zijn, mag ook een bedrijf zijn, als je ons wilt ondersteunen 
dan mag dat…we hebben ook bewust een laagdrempelig bedrag gehouden, het is namelijk 
uh omgerekend 4 en halve euro per jaar 
Melanie: nou dan is de vraag al gelijk beantwoord hoe u leden werft 
Hanane: is dit nog steeds zo? 
Hij: ja hebben we toen gedaan, ja wat je nu hebt mensen overlijden, er komen weer nieuwe 
mensen bij in Etten...en nou ja die krijgen dan wel een dorpsblad onder ogen en uhh met 
artikelen over ons, we hebben daar een vaste rubriek in, een huis en tuin verspreid  en we 
hebben ook een website waar je online je lidmaatschap kan aangeven ja.. 
Melanie: en heb je ook bijeenkomsten 1 keer in de zoveel in de tijd? 
Hij: ja dat is verplicht he een vereniging dan ben je verlicht jaarlijks te vergaderen, meestal in 
het voorjaar 
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Melanie: ja ja de algemene ledenvergadering en daarnaast? Of proberen jullie het echt 1 
keer per jaar te doen? 
Hij: nee 1 keer per jaar en als we wat te melden hebben doen we dit maandelijks, wat ik al 
zei in een rubriek in het dorpsblad 
Melanie: ja super slim ja en welke doelgroep  heeft u het meest, is dat van jong tot oud, of 
meer ouderen of jongeren? 
Hij: nou ja..waar we dus mee zitten..de speerpunten zijn toch verkeer en veiligheid en je bent 
altijd met een aantal buurtmensen of met een vereniging bezig je hebt continue een 
openstaande lijn met de gemeente, want dat is onze belangrijke gesprekspartner wat dat 
betreft 
Melanie: dus de doelgroep is echt wisselend, u heeft echt van jong tot oud 
Hij: ja dat is dus heel breed allemaal 
Melanie: ja want iedereen heeft te maken met verkeer en veiligheid en welke toegevoegde 
waarde denkt u dat de belangenverenging heeft aan de verbetering van de leefbaarheid 
Hij: nou aan het begin nog helemaal niks, want toen wij opstartte hadden we te maken met 
voormalig Gendringen, en daar zaten van die eigenwijze oude ambtenaren die eigenlijk niks 
wilde..en toen kwam een samenvoeging met voormalig gemeente Oude IJssel streek, en 
toen ja begon het te lopen en kreeg je steeds meer waardering, zeker gezien de gemeente 
dat je dus echt werd gezien als een vertegenwoordiger van een dorp zelf..en dan opent 
enorm veel deuren, de contacten zijn enorm verbeterd toen..in alles wordt je gekend etc. 
Melanie: dus jullie voelen jullie nu wel gewaardeerd? 
Hij: ja precies, geldt niet alleen voor ons, ik denk dat dat voor elk belangengroep geldt, 
Melanie: ja dat blijkt ja en in hoeverre is de gemeente betrokken bij de belangenvereniging? 
Hebben jullie heel veel contact over wat jullie doen? 
Hij : ja meestal wel ja, we hebben te maken met een contactpersoon binnen de gemeente, 
dat is Inge Waarlo, Inge doet dat voor ons en daar houden we hele goede contacten mee 
Melanie: en hoe weet u welke belangen en zijn verbanden hebben die u vertegenwoordigen? 
Hij: die melden zich bij ons, die bellen ons op, kijk het is een relatief klein dorpje dus je komt 
iedereen wel tegen 
Melanie: ja ons kent ons ja 
Hij: ja en dan hoor je dit en dan hoor je dat of per telefoon, per mail, via een contactformulier 
via onze website kunnen ze reageren 
Melanie: en jullie kijken dan welke onderwerpen er spelen en daaruit kiezen jullie of hoe 
moet ik dat zien? 
Hij: ja we hebben altijd een agenda, we noemen het aandachtspunten en ja uh dat is een lijst 
uhh en dat rouleert en daar zijn we continue mee bezig 
Melanie: nou deze vraag is ook beantwoordt, hoe dragen de verenigingen naar u mening 
aan de leefbaarheid? 
Hij: ja in het kader…ja leefbaarheid kan van alles zijn…verkeer veiligheid, het is wel erg 
breed…we houden ons toch het meest met de veiligheid van verkeer. 
Melanie: wat heeft u belangenvereniging nog nodig om ervoor te zorgen dat uh de 
leefbaarheid van burgers verstandigd wordt, dus dat ze de gemeente minder nodig zullen 
hebben 
Hij: meer geld 
Melanie: geld… 
Hij: ja geld..laten ze ons maar meer geld geven dan zorgen wij dat alles voor elkaar komt 
Melanie: nou duidelijk, u bent vast bekend met het noaberschap? 
Hij: uh nee niet echt, daar doen we niet echt aan, volgens mij niet, kijk privé in de buurt heb 
je wel te maken met je buren, maar in het algemeen nee  
Hanane: ik had nog wel een vraag over het geld…wat zou je dan willen doen met dat geld? 
Hij: nou er zijn wel wat projecten geweest in delen van Nederland dus zeg maar via een 
groepsvertegenwoordiger werd er geld besteedt en dat geld…ja dan had je te maken met 
een soort conciërge…dorps conciërge misschien heb je daar wel eens over gehoord…de 
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gemeente geeft dan bijvoorbeeld 3 ton en zorg ervoor dat de straat schoon moet blijven, het 
straat werk gerepareerd word etc. daar moet je het mee doet, daar ontlast je de gemeente 
heel veel mee en we hebben het dan zelf in de hand, maar je moet wel een conciërge 
hebben … 
Melanie: waar denkt u dat een burger nog behoefte aan heeft in de samenleving? om meer 
naar elkaar uit te kijken..in plaats van gelijk naar een vereniging of gemeente stappen, wat 
denkt u dat de burger nodig heeft om hun eigen zaken te regelen om het zo krom te zeggen  
Hij: jaa….ik denk dat ze de weg heel goed weten richting de gemeente want we zeggen ook 
heel vaak meld je maar rechtstreeks als jee en probleem hebt, laat ze ons maar bellen, dan 
laat je ons buiten schot en hebben ze rechtstreeks contact 
Melanie: voelt u er wat voor dat mensen eerst naar een belangenvereniging gaan en dan zij 
contact hebben met de gemeente of heeft u in sommige gevallen zoiets van ga alstublieft 
naar de gemeente 
Hij: het wisselt nog wel eens, we hebben wel gemerkt de afgelopen jaren dat als wij worden 
ingeschakeld dat het allemaal sneller en vlotter gaat en dat je daar daadwerkelijk wat kunt 
realiseren 
Melanie: en meer betrokkenheid natuurlijk 
Hij: ja en ook wat meer…je staat wat sterker als belangengroep dan iemand uit de straat 
Melanie: en hoe denkt u op welke manier verenigingen initiatieven kunnen stimuleren, dus 
als iemand een idee heeft door het bij u te melden en dat jullie het oppakken? 
Hij: ja oppakken en wanneer we willen dat er vrijwilligers beschikbaar moeten stellen en dat 
is….we hebben dus uhhh misschien weet je dat niet..sinds kort hebben we een 
dorpsplein…maar goed dat is een heel lang verhaal, het is een multifunctioneel dorpsplein 
van en voor etten, met name ook bedoeld om dingen te organiseren…als het maar iets 
cultureels heeft dan kan je daar terecht 
We hebben daar dus een stichting en daar zit van elk vereniging een contactpersoon in,dus 
op die manier zijn de contacten ook wat makkelijker 
Melanie: dus via het dorpsplein hebben jullie het idee dat mensen elkaar sneller vinden 
Hij: ja ja zekers, maar goed het is natuurlijk…we leven in een klein dorp, we hebben vaak  
mensen met verschillende bestuursfuncties…je komt elkaar wel vaak tegen en de contacten 
zijn heel goed en we kunnen elkaar makkelijk vinden… 
Melanie:ik denk dat we alles wel hebben gehad nu…heb jij nog vragen Hanane? 
Hanane: nee volgens mij heb je alles gehaald… 
Melanie: hoeveel bestuursleden hebben jullie eigenlijk? 
Hij: ja ongeveer 5..we hebben taken behoorlijk verdeeld..als voorzitter probeer je de kar te 
trekken… 
Melanie: nou erg bedankt voor uw tijd! 
Hij: ja jullie ook en succes met het onderzoek en uitwerking ervan… 
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Bijlage IX - Uitwerking interview Wijkraad Ulft Centrum 
 
Datum  :  23 november 2012 
Locatie :  Deken Nijkampstraat 27, 7071 BN Ulft 
 
Geïnterviewde:  Richard van Lochum 
 
Interviewers : Melanie Weiland en Hanane Nougaui 

Na een warm ontvangst met een kopje thee en een koekje  is er kort voorstel gesprek 
geweest waarnaar  het interview snel van start is gegaan.  

U bent voorzitter van de wijkraad van Ulft? 
Ja ik ben de voorzitter van wijkraad Ulft centrum. Wij hebben op dit moment twee wijkraden, 
Ulft noord en Ulft centrum. Er was nog een derde wijkraad maar die zijn ermee gestopt. 

Zijn jullie vergelijkbaar met een belangenvereniging? 
Ja, het verschil is dat een belangenvereniging leden heeft en wij hebben geen leden. Wij 
hebben dan ook geen leden die contributie hoeven te betalen. Voor de rest is het eigenlijk 
wel ongeveer hetzelfde. 

Is dat een bewuste keuze om geen belangenvereniging te zijn maar een wijkraad? 
Nee,  toen wij ooit begonnen willen de gemeente in samenwerking met de politie dat elke 
kern een raad had. De andere dorpen en kernen hadden een belangenvereniging om de 
belangen van de burgers te behartigen maar daar was in Ulft geen behoefte aan. Wij hebben 
wel straatverenigingen en buurtbelangenverenigingen maar die vertegenwoordigen een heel 
klein deel van mensen.  

Hoe lang bestaat de wijkraad al? 
Sinds 2002.  

Was u vanaf het begin al actief bij de wijkraad? 
Ja ik was er vanaf het begin al bij. De aanleiding was eigenlijk als dat er heel veel klachten 
vanuit de buurt kwamen. Waarop de wijkagent zoiets had van hier moeten wij wat mee. Toen 
gingen ze mensen zoeken die daar interesse voor hadden. Ik had me in de periode daarvoor 
een keer bemoeit met de aanleg van de rotonde waarbij het vrachtverkeer van het Druten 
terrein dwars door het centrum moest. Een dat vrachtverkeer reed vol gas door deze straat 
heen. Dat ging dus voor geen meter. Kleine kinderen hier in de straat, slecht voor onze 
huizen. Toen zijn we een beetje politiek ongehoorzaam geweest. Toen is ook de politie langs 
geweest, alles uitgelegd en toen bleek dat de gemeente helemaal niet wist dat alles zo ging. 
Ze hadden slecht gecommuniceerd met de vrachtwagens want er was dus een alternatieve 
weg. Dat was dus de reden dat ik bekend was bij de politie en dat we wisten van die durft 
zijn mond wel open te trekken. Toen is er eerst een inventarisatie geweest van goh, is er 
überhaupt wel behoefte aan een wijkraad. We hebben toen met ze allen ook gezegd vanaf 
dag een, we gaan geen klachtencommissie zijn.  

Wat zijn dingen waar u de afgelopen jaren mee bezig bent geweest voor de wijkraad? 
Er zijn veel kleine maar ook veel grote dingen aanbod gekomen. Wij hadden twee 
coffeeshops. Een in het centrum en een vlak buiten het centrum. Die buiten het centrum, 
daar hadden we weinig last van. Die in het centrum op de kennedylaan dat was een ander 
verhaal. Mensen gingen daar daartoe maar bleven ook op het plein hangen. 
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Dat zorgde voor heel veel overlast. Het waren allerlei soorten mensen en er werd gehandeld 
in van alles en nog wat. Wat daar gebeurde was gewoon niet goed. Mensen die daar 
omheen woonde hadden daar gewoon heel veel last van. Het werd een beetje een 
smoezelig centrum, donker en grauw, mensen durfden s avonds niet meer over straat. Men 
voelde zich gewoon niet veilig. Grote groepen hangjongeren, maar echt grote, 30 to 40 man. 
Oudere mensen durfden echt niet over straat. Ook meisjes zorgden dat ze voor het donker 
thuis waren. Ja dat waren geen goede tijden. 

Hoe zorgen jullie ervoor dat mensen weten bij wie ze moeten zijn met dit soort ongenoegen 
en durven mensen dit uit te spreken? 
Nou we hebben verschillende wijk avonden gehad. We hebben daarvoor enquêtes 
gehouden, via het wijkblad bekend gemaakt en ja je loopt regelmatig over straat dus dan 
hoor je nog wel eens wat.  

Voor wie denkt u dat u het aanspreekpunt bent? 
Echt het centrum. Voor hele gezinnen maar alleen voor mensen uit het centrum.  

Hebben jullie veel contact met de andere wijkraad? 
Wij hebben een echte scheiding. Het is wijkraad centrum en noord. Met andere kernen heb 
je wel eens wat gemeenschappelijke dingen via de gemeente. Maar over het algemeen niet. 
We hebben een keer per jaar ook een gezamenlijk overleg met alle belangenverenigingen en 
wijkraden. Dit word georganiseerd door een van de belangenverenigingen of wijkraden. Dan 
komen we bij elkaar om te kijken of er gezamenlijke dingen zijn die besproken dienen te 
worden. Dit kan gaan over windmolens of over we in dit soort zaken gezamenlijk moeten 
optreden of niet. Het blijkt dan toch wel dat veel dorpen en kernen hun eigen ding hebben 
waar ze zelf heel erg mee bezig zijn. Het gezamenlijke is dus vrij beperkt.  

Wat betreft met wijkraad Ulft Noord, die is erg bezig met een groot renovatieproject. En wij in 
het centrum zijn druk met andere dingen als hangjongeren, drugsoverlast en dat soort zaken. 
Het centrum loopt nu vrij rustig en soepel. Dus ja de onderwerpen staan gewoon heel erg 
uiteen. Wij willen graag iets organiseren om voor de buurt iets van een straatdag ofzo, maar 
wij zijn zo druk bezig met andere dingen dat het er gewoon voorheen niet van kwam. Nu 
zitten we eindelijk een beetje in rustig vaarwater dus binnenkort willen we toch iets leuks 
gaan organiseren voor de buurt. 

Denkt u dat de samenwerking met Noord beter kan, dat jullie elkaar meer helpen? Wellicht 
dat er dan meer tijd vrijkomt voor de “leukere”dingen? 
Nee dat is toch totaal anders. Er zijn hele grote verschillen. Er zijn bijvoorbeeld nu 
gesprekken over een zwembad discussie. Wij zijn daar vrij makkelijk in maar Noord ligt daar 
heel dwars over. Ik zou wel eens willen dat er wat meer gekeken werd naar het geheel en 
niet naar elke dorp of kern of wijkraad apart. 

Welke rol denkt u dat verenigingen spelen in de verbetering van de leefbaarheid? 
Heel veel, als je kijkt naar, alle zaken die hier gespeeld hebben. Je zit als vereniging gewoon 
veel meer wat wel en wat niet werk, wat er speelt en dus ja heel veel. Daarnaast zijn wij 
degene die initiatieven oppakken die vanuit de mensen naar voren worden gebracht. En dat 
heeft alles te maken met de leefbaarheid. 
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Welke rol denkt u dat de gemeente in de toekomst gaat spelen en welke rol verenigingen en 
wijkraden daarin hebben? 
Dan kom je weer in het grote onderscheid in de verschillende kernen. Ik denk dat het daar 
veel meer leeft. Wij in Ulft centrum zijn veelal immigranten, komen vanuit de steden etc. Dus 
wij  zijn niet opgegroeid met het noaberschap. Als bijvoorbeeld in Netterden een school 
opgebouwd moet worden, dan staat heel Netterden klaar. Dat speelt hier niet zo. Iedereen is 
vrij op zichzelf. Ik denk dat je noaberschap niet kunt afdwingen, dat moet door de noodzaak 
weer gaan groeien. Als in de toekomst de gemeente minder faciliteiten en service kan 
bieden, ja dan moet men wel meer zelf doen en naar elkaar om kijken. Alleen ben ik van 
mening dat zolang er geen sprake is van noodzaak het, hier in ieder geval, niet vanzelf zal 
komen. 

Maar ja natuurlijk helpen wij elkaar wel. Voor je buren enzo. Maar wij hebben hier gewoon 
wat stadse trekjes.  

De rol die verleningen erin kunnen spelen is om langzaam taken maar ook bevoegdheden 
van gemeentes over te nemen. We weten allemaal dat de gemeente steeds meer moet 
bezuinigen en dat er een dag komt waarbij de gemeente bijna niks meer kan doen aan 
leefbaarheid. Ja,ik denk en weet bijna wel zeker dat dan verengingen en wijkraden enzo een 
grote rol aan overnemen.’ 

Wat ik wel merk in Ulft is dat veel mensen nu naar de grote stad trekken en ook ik moet 
stoppen met de wijkraad omdat ik ga verhuizen en nog 4 andere met mij. Dus ja wij zijn druk 
bezig met het zoeken naar mensen die onze taken en rollen willen overnemen. Je merkt 
gewoon dat mensen welwillend zijn om te helpen zolang ze maar weten hoe. We hebben nu 
via radio en kranten enzo advertenties gezet en daar wordt best aardig op gereageerd. Maar 
wij maken ons wel zorgen om het voortbestaan van de wijkraad want het blijkt dat het wel 
lastig is om vrijwilligers te vinden die het kunnen combineren met hun werk of leeftijd etc. 

Ik denk zelf dat de gemeente moet kijken of ze elke belangenvereniging dan wel wijkraad 
gewoon een budget moeten geven dat de kern zelf kan beslissen wat ze hiermee doen om 
de leefbaarheid te verbeteren. Dit in samenwerking met Videssa of wonion ofzo. Het heeft 
gewoon voor en nadelen.  

Ik denk dat de taak van de wijkraad in dit geval is om de leefbaarheid van de wijk te 
verbeteren ik weet niet hoe dat moet met de leefbaarheid van een individu. Videssa 
welzijnszorg  pakt dit nu op en ik vind dat het daar ook veel beter past. Die mensen hebben 
er een diploma voor en weten wat ze doen. Maar ja als de buurman geopereerd moet 
worden, tuurlijk staan wij voor hem klaar. Hetzelfde als wij met vakantie zijn, dan doet hij 
onze katten ook. Het gaat om die mensen die in hun isolement raken. Die op dat kamertje 
drie hoog zitten. Die kunnen niet vragen om hulp.  Ach, de tijd zal het leren. Wellicht als er 
echt nood aan de man komt dat iedereen bereid is elkaar in alles te helpen.  

In hoeverre is de gemeente nu betrokken bij de wijkraad? 
Ja heel goed. Wij krijgen erg goede feedback vanuit de gemeente. Ik denk dat als je aan de 
wethouders zal vragen over ons dat ze zeer tevreden zijn. Wij zijn gewoon vrij gestructureerd 
bezig met allerlei onderwerpen.  
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Wat heeft u als Wijkraad nodig van de gemeente om actief bezig te kunnen zijn met het 
verbeteren van de leefbaarheid? 
Als je al vereniging of wat dan ook een idee hebt moet je eerst allerlei plannen schrijven 
indienen etc. Daar lopen wij nog wel een tegenaan. Wij hebben soms niet de kennis, tijd etc. 
om dit allemaal te doen. Dus ja dat is wel eens lastig.  En ja dan hangt het ook nog eens af 
van welke ambtenaar je hebt of je de plannen erdoor krijgt. Dat zou eigenlijk niet moeten 
voorkomen. Dus dat mag van mij wel wat laagdrempeliger. 

Hebben jullie veel contact met de verenigingen de kern? 
Wij hebben in de kern wel een of meerder schutterijen. En ja iedereen is wel lid van een of 
meerdere verenigingen. We hebben als wijkraad geen direct contact, dat niet.  

Hebben jullie iets van een gemeenschappelijke ruimte waar alle verenigingen samen 
komen? 
Iedereen heeft ze eigen. Bevalt dit goed? Ja nouw ja het is ook meer noodzaak. Iedereen 
heeft zo zijn eigengebouw. Dat past nu eenmaal beter in deze kern, er is niet zoon behoefte 
aan alles gezamenlijk onder een dat doen.  
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Bijlage X - Uitwerking interview Belangenvereniging Varsselveld 
 
Datum  :  19 november 2012 
Locatie :  Houtdreef 5, 7051 SB Varsselveld 
 
Geïnterviewde:  Gijs van de Beek 
 
Interviewers : Sjela Kurtanvic en Hanane Nougaoui 

 
 
Sejla: Heeft u er bezwaar tegen dat het interview wordt opgenomen? 
Gijs: nee hoor, dat is zeker voor jullie om het makkelijk uit te werken? 
Sejla: haha ja inderdaad, we hebben dus een aantal vragen, uhh hoe is de 
belangenvereniging eigenlijk ontstaan? 
Gijs: poeh haha ja zolang besta ik ook niet tja uhm wat zal het zijn haha uhm in 2018 bestaat 
het precies 100 jaar, hoe zal het ontstaan, ja dat weet ik niet. Misschien kan ik het opzoeken 
Hanane: Misschien een andere leuke vraag, hoe bent u bij de belangengroep terecht 
gekomen? 
Gijs: gevraagd…gevraagd, dus ik ben gevraagd door de voorzitter, uh ja hoe hij aan me 
naam kwam dat weet ik ook niet, maar hij vroeg of ik interesse had om bij varssevelds 
belang te komen, maar zo gaat dat meestal, meestal wordt je gevraagd en word er een 
gesprekje gevoerd en dan wordt er aangegeven wat doen we en waarom zouden we jou 
erbij willen hebben, we hebben mensen erin zitten die zijn denken en ook een aantal 
doeners uhm als je kijkt naar de belangenvereniging dan doen we een aantal dingen 
bijvoorbeeld we organiseren de 4 mei herdenking uhhh wij hebben een activiteit waarbij we 
Monica dag organiseren, dus met d Monica, waarbij gegeten kan worden, een 
volkszanggroep die meedoet, een hele happening, zo doen we ook mee met de GOR da, dat 
is ook zo een soort dag, maar dit is meer gericht op de oudere gebruiken in de achterhoek, 
dit wordt georganiseerd en gepresenteerd.  
Hanane: Kunt u dat nog een keer herhalen, de naam Gor? 
Gijs: haha waar komen jullie vandaan? 
Hanane: Arnhem 
Gijs: haha nee dat kennen jullie daar niet G – O-R, die dingen organiseren we dan en 
lichtjesavond, dan gaan mensen naar een begraafplaats en dan kunnen ze allemaal lichtjes 
neerzetten, er wordt chocolademelk gedronken en gedichten voorgelezen en zo kunnen 
mensen denken aan mensen die recent zijn overleden of langere tijd zijn overleden. Met zijn 
alle een soort herdenking, dat soort dingen organiseren we om zo ook wat geld te genereren. 
Via deze Monica dag ontvangen we dus extra geld die we ook nog moeten verdelen met 
andere clubs, zo hebben we wat extra geld om te vergaderen en locatie te betalen, we 
krijgen ook subsidie maar dat is niet genoeg. 
Sejla: ik heb wel eens gehoord over de Oranjevereniging, misschien is het een idee om deze 
ook te interviewen, want die moet heel groot zijn en levendig ja.. 
Hanane: hebben jullie daar ook contact mee? 
Gijs: ja ja, uhm je hebt 3 clubs die met de gemeente overleg hebben, dit kan wat vaker zijn of 
jaarlijks, wij hebben in ieder geval 1 keer per jaar, je hebt ook de vov,(winkeliers) de 
vif(industirevereiging), met die drie samen hebben we regelmatig overleg, op dit moment 
wordt het centrum verbouwd wellicht dat jullie dit hebben gezien,  
Hanane: ja klopt, we zagen een kleine verbouwing 
Gijs”we hopen dat dit 30 april klaar is en we willen de opening dus organiseren en daardoet 
de aov wat mee 
Hanane: maar bespreken jullie dit dan gezamenlijk? 
Gijs: ja dit doen we dan met zijn alle 
Sejla: een soort netwerk zeg maar? 
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Gijs: ja klopt een tijdelijk netwerk, dan zijn er 2 van ons, 2 van de viv 2, 2 van de aov die dit 
gaan organiseren, en dan doen wij weer hand en span diensten 
Sejla? Voor welke doelgroep behartigt u de belangen? 
Gijs? Ja voor alle inwoners van varsseveld, we hebben 1 keer in het jaar een vergadering 
met onze kleine kernen die rondom ons heen liggen, zoals zeevolde, sinderen etc. daar 
overleggen we dus mee over wat we aan het doen zijn, wat zijn zij aan het doen, waarin 
kunnen we elkaar ondersteunen etc.  
Bijvoorbeeld er is een drukke weg tussen varsseveld en sinderen, als daar een brief 
geschreven moet worden dan doen we dat samen. Uhm zo kun je elkaar versterken en 
gezamenlijke brief schrijven. 
Zo hebben we ook het zwembad en een werkgroep waar we het zwembad heel graag willen 
behouden, deze hebben we ook zelf opgericht. Hier zit de vov, viv en het onderwijs bij en 
dan denken we samen na over hoe we het zwembad kunnen behouden 
Wat ik zelf nog heb opgericht, kijk varssevelds belang zijn 12 onafhankelijke bestuurders, 
deze hebben geen organisatie achter zich, ik werk wel ergens maar die organisatie heeft 
geen belang bij wat ik hier doe in varsseveld, ik vin dat je dit ook altijd moet scheiden. Ik heb 
een paar jaar geleden opgericht topdorp, topdorp daar zitten wel organisaties bij zoals 
wonion, assora de Wmo organisaties, maar ook de vvv en de viv en vov om zo na te denken, 
want ja we krijgen de  krimp, vergrijzing, wat betekent dit nou voor varsseveld en dan hebben 
we het over onderwerpen als leefbaarheid, bereikbaarheid werkgelegenheid sport. Een 
aantal pijlers waarbij we elkaar 4 keer pers jaar ontmoeten en vandaaruit kunnen er andere 
werkgroepen ontstaan. Hier ontstaat dus een soort netwerk, waar presentaties worden 
gegeven, waar nagedacht wordt over wat we voor elkaar kunnen betekenen 
Hanane: wat heeft het voor u aantrekkelijk gemaakt om zich hiermee bezig te houden? 
Gijs? Nou omdat ik vind er komen wel dingen op ons af, jullie hebben het over de 
bezuinigingen in de wmo, die komen op ons af uhm er word ook gezegd je moet uitgaan van 
je eigen kracht, eigen ontwikkeling, stel  dat er een gezin in problemen is dan kan je gelijk 
naar zo een organisatie toe lopen,maar die organisaties zijn er straks A niet meer of hebben 
wel professionals maar minder uren dus ga kijken in zo een gezin hoe je ervoor kunt zorgen 
dat ze zoveel mogelijk zelf kunnen doen, met een oom of een buurman. Nou dan is het 
belangrijk om vanuit varsseveldsbelang na te denken over die organisaties en ik weet, 
kennen jullie het burgers vertrouwen, hoe zit het met de politiek, midden organisaties en uhm 
wijkraad of vereniging en burgers, wat voor initiatieven deze kunnen doen, daar is nog een 
heel spel tussen, wie doet wat en wie is voor waar verantwoordelijk en waar leg je 
verantwoordelijkheden neer. Ik geef een voorbeeld, de groenvoorziening wordt te duur voor 
de gemeente, dus zegt de gemeente misschien kunnen we met de burgers in de wijk 
afspraken maken dat er zijn uhm misschien ouderen  die geen werk hebben, dat deze dan 
zelf het groen gaan doen. Nou dat betekent dan dat er meer tijd gevraagd gaat worden van 
burgers…dan ga je nadenken oke hoe ga je dit organiseren, hoe doe je dit dan..en hoe krijg 
je de burgers zo ver..want ja kijk maar naar de midden burgers, een gezin waar beide ouders 
werken, ze hebben kinderen, druk druk druk en ze komen nergens aan toe, hoe doe je dit 
dan..daar moet je dus over na gaan denken, in zon dorp moet je dus nadenken over hoe je 
dat samen kan doen.  
Sejla: Hoe denkt u dat de gemeente  wat heeft u van de gemeente nodig, de verenigingen 
dus om die leefbaarheid te behouden of te vergroten,  
Gijs: ik denk zoizo wel faciliteren, meer met een budget werken waardoor je wat meer 
verantwoordelijkheid krijgt.  We moeten dus wel veel meer zelf moeten doen, nou kijk mijn 
visie is, let op mijn visie..je praat maar met één persoon, wij zijn behoorlijk gewend geraakt,  
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Ja, vroeger ja, ik kom uit een arbeidersgezinnetje en daar als iemand overleed, dan waren 
de vrouwen de broodjes aan het smeren en de kist werd gedragen door de mannen, en de 
mannen namen hier 2 uur vrij voor, als er in de buurt iemand een krui wagen had dan was 
dat voldoende, er werd gewoon geleend van elkaar, als je ziek was ging de buurvrouw de 
melk of suiker halen als dit op was, dus we zijn gewend, want ja nu denken we de buren 
daar mag je niet aankomen want die hebben het ook druk, dat mag eigenlijk wat meer terug, 
Sejla: Noaberschap? 
Gijs: ja inderdaad het noaberschap, dat vind ik helemaal niet verkeerd,  dat betekent dat je 
veel meer voor elkaar zorgt. En meer verantwoordelijkheid draagt en het kan ook niet anders 
want er is minder geld.  
Sejla: hoe stimuleer je noaberschap? 
Gijs: ja daarom heb ik topdorp opgericht om daar samen over na te denken, daar zitten dus 
ook wmo organisaties bij, want de huishoudelijke hulp want de regering gaat hierop 700 
miljard euro op bezuinigen..en dan zeggen ze de gemeente kan dat beter organiseren want 
die zit dicht bij die mensen, die kan lokaal aanwezig zijn, ja dit kan wel maar dan moet je dit 
ook kunnen organiseren en als die organisaties ook minder geld krijgen, dan zijn er minder 
professionals en waardoor sommige helemaal niet meer in aanmerking komen, dus zul je 
terug moeten naar noaberschap en elkaar ondersteunen en helpen. En dit betekent nog wel 
wat. 
Sejla: jullie proberen het noaberschap te bevorderen door de topdorp werkgroep, 
Gijs: dat is een van de dingen, maar we hebben ook bijvoorbeeld de bereikbaarheid, zoals 
glasvezel, zo snel mogelijk aansluiting op de wereld om ons heen. En uhh dat is ook een 
belangrijk punt, de bereikbarheid we zijn dus niet alleen bezig met wmo maar ook andere 
pijlers waar we op richten. Kijk als we een feest kunnen organiseren dan komt iedereen, dan 
knuffelen ze elkaar bij wijze van, maar dan…als iemand ziek word of iemand wordt werkloos 
zijn w dan ook nog noabers voor elkaar, dat is de vraag…het is een lastig 
item..noaberschap. 
Sejla: hoe motiveer je dat mensen meer verantwoordelijkheids gevoel krijgen tegenover de 
buurman 
Gijs: door het te doen…kijk in zo een wijk hebben we een wijkcommissie die een aantal 
dingen organiseren, we zijn hier bezig geweest met het klimaat een barbecue feest, we 
hebben met oud en nieuw snoepjes ophalen, of de paashaas komt hier, daar begint het.. 
Hanane: wat voor toegevoegde waarde daarna die zichtbaar is voor de 
belangenverenigingen, welke verbetering ziet u dan van de leefbaarheid? Ziet u bijvoorbeeld 
dat mensen na zo een feestje elkaar opzoeken? 
Gijs: je moet het niet trekken haar het feestje haha, kijk je moet bij wijze van terug kijken 
naar de belangenvereniging en topdorp…en  de topdorp is net weer iets anders dan de 
belangenvereniging varsseveldsbelang.. 
Hanane: oke dan ga ik door op de topdorp werkgroep.. 
Gijs: ja dan klopt het wel haha,kijk mijn stelling is dat als je elkaar niet kent dan uhh een 
relatie opbouwen…netwerk.. als je elkaar welk kent dan weet je ook waar zit je dan mee, 
waar zit de sportvereniging mee, de volksdansgroep, de klompendansers groep, een van de 
vragen die terecht is gekomen bij topdorp en varsseveldsbelang is eigenlijk  wij hebben een 
klompendansgroep heeft hele oude bestuurders en we vergrijzen allemaal, maar we zouden 
voor varsseveld niet prettig vinden als de klompendansers zouden verdwijnen, ze hebben 
dus aan ons gevraagd zouden jullie mee kunnen denken om een activiteit  te organiseren om 
buitenlandse groepen naar varsseveld te halen, om zo nieuwe bestuurders te regelen..dan is 
het belangrijk om na te denken hoe we dit kunnen ondersteunen, dit geldt waarschijnlijk ook 
voor voetbalverenigingen, iedereen vergrijst, minder jongeren, minder 
bestuurders…misschien moet je dingen ook wel laten gaan en als er dan geen voldoende 
jongeren zijn, ja dan moet je de sportvereniging wel sluiten.  
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Maar daar kun je elkaar wel in ondersteunen en misschien een gezamenlijk bestuur 
oprichten. 
 
Ander voorbeeld is hier het zwembad. Het zit vast aan een grote sporthal en daar zit een 
turnvereniging aan en die turnvereniging heeft een nieuwbouw opgezet en heeft een 
stichting opgezet en deze beheert het sportcomplex en dit doen ze zelf, maar de gemeente 
wil dat zwembad eigenlijk weg doen. Het zwembad hier willen we heel graag behouden, 
omdat er hier nog scholen zijn en deze aan schoolzwemmen doen. Er is ook een 
zwemvereniging en deze heeft een wedstrijdbaan nodig. Misschien moeten wij aansluiten bij 
die turnvereniging zodat je dan gezamenlijk een stichting maakt die zowel de turnhal, de 
grote sporthal en het zwembad beheert. Dat zijn items waar je over na kunt denken. 
 
Hoe is het contact tussen de vereniging en de gemeente? 
Het contact is goed, we hebben altijd een keer per jaar een bijeenkomst. Wij hebben dan 26 
punten op ons lijstje staan die we met de gemeente bespreken. Daar zit dan de wethouder 
bij en een beleidsambtenaar. Daar bespreken we met een stuk of 5 bestuurder al deze 
punten. Mijn stelling is en ook van Varrsevelds belang, stel we hebben 10 punten dan vind ik 
dat we zelf 8 punten moeten doen 1 punt doen we gezamenlijk en 1 punt moet de gemeente 
voor zorgen. Dus veel vanuit ons zelf, ik vind dat je zelf dingen moet kunnen en gaat doen. 
En soms ontbreekt het aan budget. We zitten toch vast aan onze wetten en onze regels, dus 
je kunt alles zo maar doen. 
Een voorbeeld is het centrumplan. Daar zijn een aantal avonden hier voor geweest waarbij 
de gemeente heeft aangegeven dit zijn onze plannen we willen het centrum opknappen en 
heeft binnen de kern gevraagd om mee te denken. Daar heeft de horeca, sportvereniging, 
varsseveldsbelang, de vov en de viv etc aan meegedacht. Iedereen heeft daar zijn inspraak 
in verwerkt. En bij een aantal dingen wilden wij expliciet nog wat toelichten toen hebben we 
het varssevelds ondernemingsvereniging en varsseveldsbelang een brief gemaakt met vier 
kantjes waarbij we aangaven wat we graag wilden. En dat is zo ver gekomen dat de 
voorzitter van de belangenvereniging en de voorzitter van de vov mee kunnen denken met 
de ideeën en daar invloed op hebben kunnen uitoefenen. Dit noem ik een goede corporatie 
tussen de gemeente en de verenigingen. Dit zijn burgerinitiatieven. 
Dat is een heel spel wat we moeten leren in Nederland. Dat kan per dorp of per stad 
verschillen: wat doen de middenorganisaties om hun belang te vertegenwoordigen, wat 
kunnen die en wat hebben ze in hun mars en wat doet de politiek. 
Het rapport van WRR- burgeresvertrouwen geeft weer hoe men daar met elkaar over weg 
mee moeten kunnen en door de crisis krijg je daar druk op. Je kunt wel decentraliseren, dus 
dat de gemeente verantwoordelijk word maar vice versa is het dat er minder geld is en dat 
betekent dat de burgers meer zal moeten doen en meer verantwoordelijkheid moeten 
worden draagt. Ander punt is dat de gemeente burgerparticipatie bezig is. Die heeft een 
aantal dingen georganiseerd uit de club van 100. Ze hebben een keer een zaterdag 
georganiseerd waarin ze de begroting laten zien, dus zei zitten wel in de mood voor 
burgerparticipatie maar tot hoe ver gaat dat? Wat mag je verwachten wat kun je 
verwachten?! Mijn stelling is: er zitten hele knappe burgers en die kunnen heel veel. De 
vraag is hebben ze tijd, motivatie, wat triggert iemand.  
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hoe zorg je ervoor dat iemand gemotiveerd is, wat heeft u aangetrokken om zich bezig te 
houden met de vereniging? 
Wat mij triggert: ik ben hier geboren heb 12 jaar ergens anders gewoond en toen ben ik 
teruggekomen en ik vind het prettig en wil wat terug doen voor de gemeenschap. Ik heb hier 
prettig geleefd en ik wil dat dat zo blijft en me daarvoor inzetten. Mensen kun je niet 
motiveren, mensen moeten zichzelf motiveren. Je kunt ze wel uitdagen. Zorg ervoor dat je, je 
omgeving uitdaagt. 
 
Hoe is de bekendheid tussen de burgers en de topdorp werkgroep? 
 We hebben als eerste actie een website opgezet: varsseveldonline.nl 
Er zijn een paar mensen die dat beheren. Iedere verenigingen kan op deze website iets 
presenteren. Organiseren ze iets dan kunnen ze het presenteren op de website. Er is ook 
een agenda hiervoor. 
Artikel kun je plaatsen. Uit topdorp is duurzaam varsseveld ontstaan (werkgroep), hierdoor is 
er bekendheid. Ik heb hiervoor een projectlening bij de Rabobank aangevraagd. De 
Rabobank is een maatschappelijke organisatie, hebben gelden hiervoor ter beschikking 
gesteld. Dit moet een meerwaarde hebben voor hetgeen wat je ontwikkelt. 
 
Wat bind de mensen in Varsseveld? 
De sociale cohesie. Want voor faciliteiten kun je reizen.  
Bereikbaarheid is een belangrijk punt. 
 
Hoe weten jullie welke belangen er bij de burgers spelen? 
We hebben een ledenvergadering. Voorbeeld: de kerk had verlichting en een lid vroeg of 
deze terugkomt bij het nieuw centrumplan. De gemeente zei; nee doen we niet lampen 
weggehaald te duur. Als belangenvereniging hebben we gezegd om toch te gaan kijken of 
we dit kunnen regelen. 
Er is een werkgroep die daar nu bezig mee is. Rabobank heeft alle kernen €10.000,- 
gegeven. Met de opening van het nieuwe centrum komt er nieuw verlichting. 
 
Hoe kom je aan de mensen voor de werkgroepjes? 
Ze geven zich op of je vraagt ze. Voor de verlichting: langs de kerk is er een cultuurhuis, dan 
moet je iemand van hun hebben die zitten er vlakbij, iemand van de kerk en iemand die 
verstand heeft van energie we willen het namelijk met zonnepanelen doen. Dan hebben we 
de klusjesman van de kerk en iemand van Varssevelds belang. Allemaal vrijwilligers. 
 
Is het netwerk groot genoeg om al deze werkgroepjes op te zetten? 
Nu nog wel 
 
Hoe werft u de leden voor de belangenvereniging? 
Op verschillende manieren. Met Koninginnedag kun je kraampje huren en daar hebben we 
briefjes en stellen ons voor. In het cultuurhuis heeft 1x per jaar open tentoonstelling. Allerlei 
verenigingen die zich voorstellen, via de website en via via. Mondreclame, als je n keer op n 
feestje bent 
 
Kan iemand die geen lid is zich melden met een belang? 
Ja 
 
Kun je nog meer vrijwilligers werven?  
Als iemand belang heeft bij het behoud van het zwembad dan geeft die zich op en helpt mee 
om het zwembad te kunnen behouden. 
 
 



  Onderzoeksrappor 2012 - 2013 
Versie 1.0 

 

 
      Pagina 72 van 87 

U vind dat de belangenvereniging niet veel steun nodig heeft vanuit gemeente? 
Ik vind dat we het als burgers zelf kunnen doen, maar de gemeente kan daarin faciliteren. 
Sommige gemeenten werken volgens het wijkgericht werkgroep, dit is heel goed. 
Maar we moeten veel doen. Het zou fijn zijn als er meer geld is maar dat is er niet alleen. 
 
Wat is er voor jullie nodig als de gemeente gaat bezuinigen?  
Dan ga je naar kleiner budget en hier moet je mee kunnen spelen en moet je nadenken wat 
je ermee doet. Ga met burgers een gesprek aan, wat zijn de belangen. 
De gemeente moet ook leren. 
De Wmo moet de gemeente uitvoeren. Hoe doen we dit? Dit is nog in ontwikkeling.  
We kunnen niet meer zoveel verwachten van de overheid. 
Een voorbeeld is een wethouder in Den Bosch. Die zag dat er heel veel jongeren waren die 
naar de zorg stapten. Wethouder zei, we gaan de eerste 10 die zich aanmelden die gaan 
aanpakken bij de specialist. Van die 10 zijn 8 niet in de zorg terechtgekomen, 1 tijdelijk 
traject 1 volledig. Dit betekent dat er een bezuiniging heeft plaats gevonden. Voorbeeld arts: 
schrijf eens op wie zich er allemaal bemoeit bij een patiënt die langskomt. Van die lijst word 
je niet goed. Huisarts wijkverpleging, zorgmanager, coördinator etc etc die zich bemoeien 
met 1 patiënt met 1 probleempje.  
 
Hoe motiveer je mensen? 
Je motiveert mensen door iets te doen, zoals aangeven dat we terug moeten naar 
wijkverpleging. 
De mensen moeten dit ook weten en kennen. 
 
Welke invloed zouden jullie kunne uitoefen op burgers en zijn verbanden? 
Met gemeente samenwerken. Denk aan topdorp, deze moeten zich richten aan de burgers. 
In dat topdorp zitten verschillende organisaties, deze leren elkaar kennen bouwen een 
netwerk en kunnen kijken wat ze kunnen doen binnen de kern. In een keten samenwerken. 
Dat moeten we in Nederland leren. Je kunt de taken verdelen en niet met zijn allen naar een 
probleem, dat kost te veel geld onnodig. 
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Bijlage XI- Uitwerking interview Heelwegs Belang 
 
 
Datum  :  11 november 2012 
Locatie :  Heelweg 
 
Geïnterviewde:  Gerhard Klompenhouwer 
 
Interviewers : Sejla Kurtanovic 
 
 
Hoe lang bestaat de vereniging? 
60 jaar 
 
Wat is de reden dat u lid bent? 
De betrokkenheid bij het heelwegs belang. 
 
Hoe werft de vereniging leden? 
Een van de bestuursleden gaat op de fiets naar nieuwe bewoners. 
 
Samenstelling leden, doelgroep? 
Oud en jong.  
 
Welke toegevoegde waarde heeft de belangenvereniging aan de verbetering van de 
leefbaarheid? 
Wij kijken in de gemeenschap wat beter kan wat anders moet. Naar het verkeer, de 
veiligheid. Voor ons is het buurthuis erg belangrijk. We bezoeken optredens van vereniging. 
Als er iets is, proberen we er samen wat aan te doen. 

 
Gaat het om individuele belangen of het algemeen belang? 
In principe regelt de burger dat zelf met de gemeente. Maar als er problemen zijn met de 
communicatie kunnen wij de burger daar wel bij helpen. 
 
In hoeverre is de gemeente betrokken bij de belangenvereniging? 
Vrij intensief betrokken. Er wordt een jaarlijks vergadering gehouden voor alle 
belangenverenigingen. Er komen mensen van de gemeente om alles toe te lichten. Er is 
afgesproken dat de gemeente bewust luistert naar de verenigingen en dat daadwerkelijk 
uitgevoerd wordt, dat wat af wordt gesproken op de vergadering. 
 
Hebben jullie een contactpersoon? 
Wij contacteren altijd de wethouder die over het probleem gaat. We hebben geen vaste 
persoon. Het is handiger met de persoon rechtstreeks te praten in plaats van via een 
contactpersoon. Dit zou te lang duren.  
 
Hoe is het contact met de gemeente? 
Goed we worden op de hoogte gehouden wat er speelt. Volgend jaar wordt het nieuwe 
buurtschaphuis gebouwd dit wordt door de gemeente gesubsidieerd. Het heeft tien jaar 
geduurd om dit voor elkaar te krijgen. Inge Waarlo doet veel voor ons. Toon Tombergh is de 
contactpersoon voor het buurtschaphuis. 
 
 
 
Hoe weten jullie welke belangen er spelen? 
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Op de jaarvergadering, via via door een luisterend oor te houden. Je hoort het in het dorp 
van iedereen. Iedereen uit Heelweg kent de bestuursleden en deze houden dan contact met 
de leden.  
 
Hoe zorgen jullie voor bekendheid? 
Nieuwjaarsreceptie, jaarvergadering, we organiseren de intocht van sinterklaas en onze 
website. 
 
Hoe dragen verenigingen bij aan de leefbaarheid? 
Ik ben actief lid in de muziekvereniging. We hebben hier veel kleine verenigingen en deze 
hebben een grote binding met de leefgemeenschap en de heelweg. Iedereen draagt een 
beetje bij aan de leefbaarheid. Het buurtschaphuis is heel belangrijk voor ons, anders zou 
alles weg zijn. Wij hebben hier een basisschool een peuterspeelzaal. Feestzaal met een 
cafe. Er zijn genoeg punten waar de gemeenschap bij elkaar kan komen en elkaar 
ontmoeten. Iedereen kent elkaar hier en heeft dus een netwerk.  
 
Hoeveel leden hebben jullie? 
We hebben 1000 bewoners en ongeveer 300 huishoudens welke lid zijn. 
 
Wat zou de belangenvereniging nodig hebben om de leefbaarheid te kunnen bevorderen? 
Het nieuwe buurtschaphuis. Het is ook belangrijk dat de school blijft bestaan voor de 
leefbaarheid. Door een fusie kan de school ook blijven bestaan de komende tien jaar. Dat 
loopt geweldig. Als het nieuwe buurtschaphuis er komt, komt er ook een kinderopvang en is 
er ruimte voor verschillende dingen. 
  
Hoe staat u tegenover het noaberschap? 
Dit is hier nog ouderwets aanwezig. Ik heb hier twee naasten buren. Als iemand een feestje 
is ondernemen ze actie en organiseren het voor elkaar. De buurt doet hier alles voor elkaar. 
Hier is dat echt nog aanwezig. 
  
Vind u dat noaberschap bevordert kan worden? 
Er is met de tijd heel wat verandert. Vroeger was dat normaal nu is dat niet meer o intensief. 
Maar mensen moeten er voor open staan om te helpen als dit kan. Noaberschap bevorderen 
kan niet echt. Vroeger waren de vrouwen thuis en werkten de mannen, nu is daar geen tijd 
meer voor. Tegenwoordig moet de vrouw en de man werken en is de tijd er minder voor. Als 
het kan en iemand heeft tijd moet deze het doen, dat gebeurt in Heelweg ook. Maar het is 
niet meer zo als vroeger. 
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Bijlage XII - Uitwerking interview Vereniging voor het Sinderens Belang  
 
 
Datum  :  26 november 2012 
Locatie :  Sinderen, Kappelweg 42a 7065 BB 
Geïnterviewde:  De heer Wisman 
 
Interviewers : Sejla Kurtanovic 
 
 
Hoe is de belangenvereniging ontstaan? 

65 jaar geleden. Ik denk om de lokale kwestie. Om de belangen van de burgers in het dorp. 

Waarom bent u lid? 
Vanwege de betrokkenheid. Ik vind het erg belangrijk om me in te zetten voor onze 
gemeenschap.  
 
Hoe werft u leden? 
We hebben 960 inwoners en 250 leden. Dit is erg veel. 
 
Voor welke doelgroep behartigt u de belangen? 
Voor jong en oud. Iedereen uit het dorp. 
 
Welke toegevoegde waarde geeft de belangenvereniging aan de verbetering aan de 
leefomgeving? 
Wij zetten ons in voor de belangen van het dorp. Verkeer en veiligheid vinden we erg 
belangrijk. Verder vinden we het belangrijk dat het mogelijk blijft om een sociaal leven hier te 
kunnen leiden. Hiervoor is de basisschool, het café en het buurtschaphuis erg belangrijk. 
 
In hoeverre is de gemeente betrokken bij de belangenvereniging? 
De gemeente is erg betrokken. We hebben regelmatig contact.  
  
Hoe weet u welke belangen van de burgers u moet vertegenwoordigen? 
We hebben bijeenkomsten. Veel mensen kennen elkaar. We hebben een werkgroep, deze 
had de taak om wensen en ideeën van de bewoners te inventariseren. We hebben een 
startbijeenkomst gehad waarbij alle inwoners hun wensen en of ideeën naar voren konden 
brengen. Op grond daarvan hebben we Dorpsplan gemaakt, met de belangrijkste tien punten 
en acties voor de komende jaren. 
 
Hoe dragen verenigingen bij aan het verbeteren van de leerbaarheid? 
Door zich actief in te zetten. Aller eerst is het van belang om de wensen van de burgers te 
kennen. Samen proberen we de plannen die in het dorpsplan staan te realiseren. Dit doen 
we door samen te werken met verschillende organisaties, zoals de Rabobank en de 
gemeente. Door de belangen te behartigen. Deze staan overzichtelijk in het Dorpsplan. 
 
Wat heeft u vereniging nodig om te de leefbaarheid te bevorderen? 
Een goede samenwerking met de verschillende organisaties. Dat is het belangrijkst. De 
inwoners zijn erg betrokken bij de buurt en zijn initiatief, maar om de doelen effectiever te 
bereiken moet de samenwerking verbeterd worden. 
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Welke rol kan de belangenvereniging spelen in het bevorderen van noaberschap? 
Een goede vraag. Onze gemeenschap is erg betrokken bij het dorp. Of noaberschap 
bevordert kan worden weet ik niet. Ik denk dat mensen die tijd hebben om aan noaberschap 
te doen, doen dit ook wel. Maar ik kan me voorstellen dat hier niet veel tijd voor is. 
 
Op welke manier kan de vereniging burgerinitiatieven stimuleren? 
Wij hebben dit gedaan door middel van de werkgroep. Mensen laten weten dat hun welkom 
zijn met ideeën en dat we ook iets doen met de ideeën van burgers.  
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Bijlage XIII - Uitwerking Enquête 
Van de verstuurde enquêtes zijn er 20 enquêtes terug gekomen. Het aantal procent zal dan 
ook de hand van dit aantal berekend worden. 
 
Vraag 1 
Tot welke leeftijdscategorie behoort u? 
 

0-25 jaar 0% 

25-65 jaar 80% 

Ouder dan 65 jaar 20% 

 
Vraag 2  
Wat is uw geslacht? 

Man 85% 

Vrouw 15% 

 
Vraag 3  
Hoelang bent u momenteel lid van een vereniging? 

Dit is mijn eerste jaar 0% 

1 tot 5 jaar 0% 

5 tot 10 jaar 20% 

Langer dan 10 jaar 80% 

 
Vraag 4 
Hoe bent u terecht gekomen bij de vereniging? 

Via kennissen 10 % 

Via familie 65 % 

Via acquisitie 5% 

Zelfstandig 15 % 

Anders 5% 

 
 
Vraag 5 
Hoe vaak per week bent u actief voor de vereniging? 

1 keer per week 5% 

2 tot 4 keer per week 45% 

Meer dan 4 keer per week 45% 

 
Vraag 6 
Stelling: Verenigingen kunnen meer doen om de leerbaarheid binnen mijn kern te 
versterken  
De stelling wordt door 90 procent ondersteund. De meeste geven als argumentatie dat een 
vereniging een plek is voor nieuwe contacten en bevordering om meer samen te doen. De 
meerderheid vind dat een vereniging meer activiteiten kan organiseren waarbij meer mensen 
bij betrokken zijn, ze zien een vereniging als een soort sociale bindmiddel. Door 
verenigingen wordt een kern versterkt en is het afhankelijk van de verenigingen of mensen 
de kern aantrekkelijk vinden of niet. Slechts 10 procent ontkracht deze vereniging, redenen 
die worden opgegeven is dat verenigingen genoeg andere dingen bezigheden hebben. 
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Vraag 7 

Zonder de gemeente is er geen leefbaarheid 0% 

Grote invloed, de gemeente zorgt dat mijn 
kern leefbaar is in alle facetten 

80% 

Matig, de gemeente zorgt voor bepaalde 
voorzieningen die het leven aangenamer 
maken binnen mijn kern 

20% 

Weinig, de gemeente heb ik bijna niet nodig, 
ik maak mijn leefomgeving zelf wel prettig en 
aangenaam 

0% 

Geen, de gemeente heb ik helemaal niet 
nodig om mijn leefbaarheid aantrekkelijk te 
maken. 

0% 

 

Vraag 8 

Wat kan de gemeente doen om de leefbaarheid in uw eigen omgeving te 
verbeteren? 

- Betere informatie voorziening 

- Meer groen in het gebied 

- Verlichting 

- Verbetering infrastructuur 

- Meer overleg met andere verenigingen 

- Faciliteren 

 

 

Vraag 9  

Wat kunnen mensen uit uw omgeving zelf doen om de leefbaarheid in uw eigen 
leefomgeving te verbeteren? 

- Buurman helpen 

- Activiteiten organiseren 

- Actief een steentje bij te dragen 

- Netwerk inschakelen voor bijvoorbeeld paspoort aanvragen 

- Zelf wat in de buurt te gaan doen in plaats van afwachten 

- Taken verdelen in de buurt 

- Elkaar betrekken  

 

Vraag 10 
Is er volgens u noodzaak om zelf het initiatief te nemen, om iets te doen aan de leefbaarheid 
in uw omgeving? 

 

Ja, anders doet niemand het 25% 

Ja, omdat ik het leuk vind betrokken te zijn 40 % 

Nee, daar heb ik geen behoefte aan 5% 

Nee, daar is de gemeente voor 30% 
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Vraag 11 

Wie moet volgens u het initiatief nemen om de leefbaarheid binnen uw kern te verbeteren? 

De gemeente en haar instanties 25% 

De belangenvereniging van mijn kern 30% 

De overige verenigingen 30% 

Ik zelf 15% 

 

Vraag 12 

Neemt u momenteel zelf initiatieven om de leefbaarheid te verbeteren?  

ja, omdat ik dit nodig acht 20% 

ja, omdat ik het leuk vind 20% 

ja, samen met mijn vereniging 40% 

nee, dit is niet mijn taak 5% 

nee, ik weet niet hoe dat moet 15% 

 

Vraag 13 

Vind u dat er in uw omgeving sprake is van “Noaberschap”? 

Ja 90% 

Nee 10% 

 

Vraag 14 

Waaruit blijkt dat er wel of geen sprake is van” noaberschap” binnen uw omgeving? 

- Er is wel sprake van ” noaberschap” doordat we vaak met de vereniging dingen 
organiseren wat we dan ook in goed overleg met de buurt doen. Helaas denken 
niet alle buren daar zo over; 

- Er wordt veel afgewacht of anderen wat doen ,mem wil wel de lusten maar niet de 
lasten; 

- Gevoel; 

- Ik merk daar niets van; 
- Binnen mijn omgeving merk ik hier momenteel weinig van. Persoonlijk heb ik hier 

ook geen behoefte aan/interesse in; 
- Sneeuw ruimen bij ouderen, elkaars containers terg zetten, indien nodig; 
- boodschappen doen, maar ook gezamenlijk naar een feestje als buurt of naar een 

begrafenis; 
- Als we elkaar nodig hebben zijn wij er; 
- Buurtvereniging en buren staan klaar voor elkaar; 
- Koffie drinken met mijn bejaarden buurvrouw; 
- Ander vorm van noaberschap, oppassen op het huis of katten als men met 

vakantie is; 
- Oogje in het zeil houden. 
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Vraag 15 
Vindt u “Noaberschap” belangrijk? 

Ja 90% 

Nee 10% 

 

Vraag 16 

Hoe kan het “Noaberschap” verbeterd/versterkt worden volgens u? 

Door burgers erop attent te maken 20% 

Door initiatieven van de verenigingen 45% 

Door initiatieven van de gemeente 25% 

Door te weten waar ik heen kan met een initiatief om hulp te krijgen voor mijn 
idee 

10% 

 

Vraag 17 

Waarom vindt u “Noaberschap” niet belangrijk”? 

Ik heb niemand nodig, ik red mij wel 10% 

Het “noaberschap” kan niet meer in deze tijd 90% 

“Noaberschap, wat is dat? 0% 

 

Vraag 18 
Waarom worden mensen volgens u lid van een vereniging? 

Saamhorigheid 45% 

Om betrokken te zijn bij mede dorpsgenoten 35% 

Ontspanning 20% 

 

Vraag 19 

Als er geen enkele vereniging meer zou zijn. Wat zou dat betekenen voor de leefbaarheid in 
uw directe leefomgeving? 

Er zal geen sprake meer zijn van leefbaarheid 0% 

Ik zal een andere manier vinden om mijn leefbaarheid te behouden/ te vergroten 45% 

Er zal voor mij niks veranderen 15% 

Er zullen altijd verenigingen blijven bestaan, ik kan niet zonder 40% 

 

Vraag 20 

Wat is volgens u de belangrijkste functie van een vereniging in uw leefomgeving? 

Het samenbrengen van mensen 20% 

Ontspanning bieden 20% 

Andere mensen helpen 15% 

Gezelligheid 25% 

Verbetering van mijn leefomgeving 20% 

 

 



  Onderzoeksrappor 2012 - 2013 
Versie 1.0 

 

 
      Pagina 81 van 87 

Vraag 21 

Wat is er voor u nodig om u leefomgeving te verbeteren? 

- Duidelijke uitleg van de Gemeente wat ze in de toekomst willen gaan doen aan 
werkgelegenheid, niet samenvoegen met andere gemeenten en steunen van de 
verenigingen; 

- Een ruime mate van vrijheid om de eigen omgeving met de naaste omgeving in te 
richten. Bijv. een boom kunnen kappen die volgens de buurt weg moet zonder dat 
van uit Genderingen of milieuclub daarover gezeurd wordt; 

- We zijn daarmee al druk aan het werk; 
- Vooral in het buitengebied gooien bewoners hun groenafval gewoon in de berm. 

Waarom niet op hun eigen grond? Gemeente Oude IJselstreek maakt gratis die 
bermen weer schoon. Stel dat in dorpen/kleine kernen alle bewoners dit doen op 
straat. Waarom geen actieve Aktie van gemeente, echter gedogen; 

- Heldere structuren. Gelijkheid; 
- Niet veel; 
- Door het met ze allen te doen; 
- Dat de gemeente zich niet opstelt als opperhoofd maar meer als gelijke; 
- Duidelijk aanspreekpunt voor ideeën, problemen etc. Een iemand die dit oppakt en er 

iets mee doet; 
- De gemeente moet meer luisteren naar de verenigingen wat er speelt en nodig is. 

 

Vraag 22 

Wie kan u daarbij helpen? 

Mijn vereniging 50% 

Mijn buurtgenoten 25% 

De gemeente 25% 

 
 
Vraag 23 
Wat zouden voor u beweegredenen zijn om initiatieven te nemen ter bevordering van de 
leefbaarheid? 

Als ik zie dat mensen om mij heen hulp nodig hebben 15% 

Als ik erop attent gemaakt wordt 15% 

Als ik ergens persoonlijk last van ondervind 15% 

Als iemand in mijn directe omgeving ergens last van ondervind 20% 

Als ik iets mis in mijn dagelijkse behoefte 20% 

Een steentje bijdragen aan de maatschappij 5% 

Als ik merk dat de gemeente er niets aan doet 10% 

 
 
Vraag 24 
Van welke voorzieningen die de gemeente aanbiedt maakt u momenteel gebruik? 

Alleen voor zaken als paspoort en registerformulieren 90% 

Thuis/ mantel zorg 5% 

Voor vragen over wonen, weg, veiligheid etc. 5% 
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Vraag 25 
Stelling: Als de gemeente mij niet meer kan voorzien in bovenstaande behoefte weet ik deze 
hulp elders in mijn leefomgeving te vinden. 

Eens 90% 

Oneens 10% 

 
Vraag 26 
Als ik momenteel het gemis van een voorziening ervaar, ga ik met deze behoefte naar: 

mijn buurtgenoten 15% 

mijn vereniging 35% 

de belangenvereniging van mijn kern 40% 

de gemeente 15% 

ik weet niet waar ik heen moet 0% 
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Bijlage XIV – Thematische codeboom 
De codes die zijn gebruikt bij het coderen van de interview hebben allen een betekenis. 
Hieronder treft u de codes met definitie aan die zijn gebruikt bij het thematisch coderen. 
 
Belanghebbenden : Leden en belanghebbenden van de belangenvereniging/ 

wijkraad. 
 
Doelgroep : Doelgroep waar de belangenvereniging/wijkraad de belangen 

van behartigd. 
 
Gemeente : Gemeente Oude IJsselstreek. 
 
Bijdrage verenigingen : Toegevoegde waarden van verengingen voor burgers. 
 
Zelfstandigheid : Zelfstandigheid van zowel burgers als verenigingen/wijkraad. 
 
Belangen ; Belangen van burgers, verengingen/wijkraad en gemeente. 
 
Noaberschap : Zie paragraag 4.1. 
 
Burgerinitiatieven : Initiatieven ondernomen dan wel het idee van en door burgers. 
 
Beweegredenen : Reden om bepaalden dingen te ondernemen /doen. 
 
Samenwerking : Samenwerking tussen verengingen, belangenverenigingen, 

gemeente, burgers etc.  
 
Saamhorigheid : Gevoel van samenkomen, waardering, thuis komen. 
 
Invloed : Invloed die de gemeente, burgers,  verengingen, 

belangenverenigingen/wijkraden en bedrijven uit oefenen of de 
leefbaarheid. 

Toegankelijkheid : Toegankelijkheid van burgers, gemeente, verenigingen en 
belangenverenigingen. 

 
Verantwoordelijkheid :Verantwoordelijkheid van burgers, belangenverenigingen, 

verenigingen en gemeente. 
 
Burgers en zijn verbanden : Burgers, familie, buurtgenoten, vrienden, kennissen, collega’s. 

alles personen die invloed uit kunnen oefenen. 
 
Problemen : Problemen binnen de kern. 
 
Burgerparticipatie : zie paragraaf 4.4. 
 
Bezuinigingen : Bezuinigingen van de gemeente. 
 
Financiële zaken : Financiële aspect van de verenigingen, belangenverenigingen 

en burgers.   
 
Motivering : Motivering van burgers, verenigingen en 

belangenverenigingen.  
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Bijlage XV-  Open codeboom 
Naast het gebruik van thematische coderen is er bij de verwerking en analyse van de 
interviews ook  gebruik gemaakt van open coderen. Hieronder treft u de codes die zijn 
gebruikt bij het open coderen. 
 
 
Ontstaan :Het ontstaan van de belangen verenigingen en wijkraad. 

Oprichtingsvorm en aanleiding van oprichting. 
 
Sociale gemeenschap : Omgeving met alle factoren in de kern. 
 
Bestuur    : Bestuur van de belangenvereniging/wijkraad. 
 
Nieuwe inwoner : Nieuwe bewoners van de kern. 
 
Toegevoegde waarden : Toegevoegde waarden van de belangenvereniging/ wijkraad. 
 
Leefbaarheid : Invloeden en factoren die van toepassing zijn op iemands 

kwaliteit van leven. Leefomgeving 
 
Lokale groepen : Actieve groeperingen die samenkomen binnen de kern. 
 
Eenheid : Eenheid van de burgers binnen de kern. 
 
Burgers : Inwoners van de kern. 
 
Contactpersoon gemeente: Inge Waarlo en diverse wethouders. 
 
Bekendheid : Bekendheid van de belangenvereniging/wijkraad binnen de 

kern bij de burgers. 
 
Spreekuur : Openstelling van burgers voor vragen en of opmerkingen. 
 
Social media ; Twitter, Facebook, Internet. 
 
Jaarvergadering : Jaarlijks terugkerende vergadering. 
 
Ontmoetingsplek : Plek waar burgers samen kunnen komen. 
 
Aanspreekpunt : Centraal persoon waar burgers verhaal kunnen doen. 
 
Meldpunt : Centraal persoon of plaats waar burgers verhaal kunnen doen. 
 
Faciliteiten : Voorzieningen en overige faciliteiten binnen de kern. 
 
Wijkbudget :Bepaald bedrag wat een wijk/kern naar eigen inzien mag 

besteden. 
 
Wijkfeesten :Feesten georganiseerd door en voor de wijk. 
 
Buurt samenstelling : samenstelling van inwoners van een bepaalde wijk. 
 
Bezuinigingen : Bezuinigingen van de gemeente. 
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Financiële zaken : Financiële aspect van de verenigingen, belangenverenigingen 
en burgers.   

 
Wijkteams   : Team van instanties die samenwerken binnen een wijk/kern. 
 
Werkgroepen   : Groepen die samenwerken aan een gezamenlijk doel. 

Jongeren   : Burgers onder de 21 jaar. 

Rabobank : Rabobank welke opereert binnen in het gebied van de 
gemeente Oude IJsselstreek. 
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